The Mackintosh Treasury

Miscellaneous Writings

Volume III: Lessons from the Old Testament:

Part 1 of 3

By C. H. Mackintosh

Published by:

www.book-ministry.com

Table of Contents

The Life and Times of Elijah

Introduction

Part 1: The Prophet's First Message

Part 2: The Prophet in Retirement

Part 3: The House of Ahab

Part 4:The Prophet on Mount Carmel

Part 5: The Prophet on Mount Horeb

Part 6: The Prophet's Rapture

Conclusion

Jehoshaphat — Worldliness

Job and His Friends

The Life and Times of Elijah

C. H. Mackintosh

Introduction

The exercise of prophetic ministry in Israel of old was always a proof of the nation's decline. So long as the great national institutions were maintained in their vigour, and the machinery of the Mosaic economy carried out according to its original design, there was no need of anything extraneous, and therefore the voice of a prophet was not heard; but when failure had set in — when those laws and institutions which had been enacted and set on foot by God Himself ceased to be candied out in their pristine spirit and power, then there was a demand for something additional, and that something was supplied by the energy of the Spirit in the prophets.

There were no materials in the whole range of Levitical rites and ceremonies for the formation or maintenance of such a ministry as that of Elijah the Tishbite; there was too much of the carnal element in them for that. The message of a prophet could only be delivered in the power of the Holy Ghost, and therefore, so long as the Levitical institutions fulfilled their end, the Spirit had no a; need to put forth any fresh energy.

There was no need of such a minister as Elijah in the days of Solomon's glory and greatness; all was in order then — the whole machinery was in a sound condition — every wheel and every screw worked effectually in its own place — the king on the throne wielded the scepter for the maintenance of Israel's civil interest — the priest in the temple discharged in due order his religious functions — the Levites and the singers were all at their respective posts: in a word, all moved on in such a measure of order as to render the voice of a prophet unnecessary.

However, the scene soon changed; the mighty tide of evil soon set in, and swept away the very foundations of Israel's civil and religious system: ungodly men, in process of time, ascended the throne of David, and sacrificed the interests of the people of God at the shrine of their own vile lusts; and to such a height did wickedness rise, that at last the wicked Ahab, with his consort Jezebel, occupied that throne from which Solomon had administered the judgment of God.

Jehovah could no longer forbear; He could not allow the tide of evil to rise any higher, and He therefore sent forth from His quiver a polished shaft to pierce the conscience of Israel, if haply He might bring them back to their place of happy allegiance to Himself. This shaft was none other than Elijah the Tishbite — the bold and uncompromising witness for God who stood in the breach at a moment when everyone seemed to have fled from the field of conflict, unable to stem the overwhelming torrent.

But, before we proceed to the consideration of the life and ministry of this remarkable man, it may be well just to make one observation upon the two-fold character of prophetic ministry. We shall find, in considering the ministry of the prophets, that, not only had each prophet a distinct ministry committed to him, but that, also, in one and the same prophet, there was a double purpose carried out: the Lord dealt with the conscience about present evil, while He pointed the eye of the faithful one to the future glory. The prophet, by the Holy Ghost, brought the light and truth of God to bear upon the heart and conscience — he laid open fully and faithfully the hidden chambers of evil within — he spoke plainly of the people's sad declension and departure from God, and removed the foundations of that false religious system which they were erecting around them.

But the prophet did not stop here; it would have been sad indeed had he been confined to the humiliating story of Israel's failure, and the departure of their ancient glory; he was able, through grace, to add to the solemn announcement, “O Israel, thou hast destroyed thyself,” the consolatory assurance, “but in Me is thy help”; and herein we have developed to us the two elements which composed the ministry of the prophets, namely, Israel's total failure, and God's triumphant grace — the departure of the glory as connected with, and based upon, the obedience of Israel, and its final return and establishment as connected with, and based upon, the obedience and death of the Son of God.

Truly, we may say, this was ministry of a very elevated and holy character; it was a glorious commission to be told to stand amid the fragments of a crushed and ruined system, and there to point to the time — the happy time — when God would display Himself in the immortal results of His own redeeming grace, to the joy of His ransomed ones in Heaven and on earth.

Part 1: The Prophet's First Message

The reign of Ahab, the son of Omri, was a dark and dreary time for the house of Israel; iniquity had risen to a fearful height; the sins of Jeroboam were little when compared with the black catalogue of Ahab's transgressions; the wicked Jezebel, the daughter of the uncircumcised king of the Zidonians, was chosen to be the partner of his heart and his throne, and this circumstance alone was enough to secure the oppression of Israel, and the entire subversion of their ancient worship. In a word, the Spirit sums up the whole matter with these words, “Ahab did more to provoke the Lord God of Israel to anger than all the kings of Israel that were before him” (1 Kings 16: 33). This was saying enough for him. The whole line of kings from Jeroboam down had done evil in the sight of the Lord; but to do more than all of them, marked a character of no ordinary degree of guilt. Yet such was Ahab — such was the man that occupied the throne of God's ancient people, when Elijah the Tishbite entered upon his course of prophetic testimony.

There is something particularly sorrowful to the spirit in contemplating a scene like that which the reign of Ahab presents. Every light had been extinguished, every voice of testimony hushed; the firmament in which many a brilliant luminary had shone from time to time, had become overcast with dark clouds; death seemed to spread itself over the whole scene, and the devil to carry everything with a high hand, when, at length, God in His mercy to His poor oppressed and misguided people, raised up a bright and powerful witness for Himself in the person of our prophet. But then it is just at such a time that a real witness for God is likely to produce the most powerful effect, and exert the most extensive influence. It is after a long drought that a shower is likely to be felt in all its refreshing virtue. The state of things at this time in Israel called for some mighty man of valor to come forth and act in divine energy against the tide of evil.

However, it is instructive to observe that Elijah is presented to us, in common with all his fellow-servants, in circumstances of secret training and exercise ere he appears in public. This is a feature in the history of all the servants of God, not excepting Him who was emphatically the Servant; all have been trained in secret with God previous to their acting in public with man; and, moreover, those who have entered most deeply into the meaning and value of the secret training will be found the most effective and permanent in their public service and testimony. That man has much cause to tremble for his destiny who has arrived at a position in public which exceeds the measure of his secret exercise of soul before. God; he will assuredly come short.

If the superstructure exceeds the measure of the foundation below, the building will totter or fall. If a tree shoot forth its branches into the air to a degree exceeding the depth of its roots, it will be unequal to the violence of the storm, and will come to the ground: so is it with the man who enters a place of public service; he must be alone with God; his spirit must be exercised in private; he must pass through the deep waters in his own experience, otherwise he will be but a theorist, and not a witness; his ear must be opened to hear, ere his tongue can be fitted to speak as the learned.

What has become of all those apparently brilliant lights which have suddenly flashed across the path of the Church of God from time to time, and as suddenly disappeared behind the cloud? Whence came they, and whither have they gone, and why have they been so evanescent? They were but sparks of human kindling; there was no depth, no power of endurance, no reality in them; hence they shone for a time, and speedily vanished away, producing no result save to increase the darkness around, or at least the sad consciousness thereof.

Every true minister of God should be able, in measure, to say with the apostle, “Blessed be God, even the Father of our Lord Jesus Christ, the Father of mercies, and the God of all comfort, who comforteth us in all our tribulation, that we may be able to comfort them which are in any trouble, by the comfort wherewith we ourselves are comforted of God” (2 Cor. 1: 3-4).

1 Kings 17, gives us Elijah's first appearance in public; but the Spirit, in James, has graciously furnished us with the account of a yet earlier stage in his history, and one full of instruction to us, be our sphere of service what it may. The sacred historian introduces our prophet in a way which might seem abrupt. He presents him to us as at once boldly entering upon his sphere of labour, with this grand and solemn announcement, “Thus saith the Lord.”

But he does not tell us, in this place, anything of the prophet's previous exercise; he speaks not of how it was he came to learn how the Lord would have him to speak: of all this, though most important for us to know, the Spirit in the historian says nothing; He simply introduces him to our notice in the holy exercise of a power which he had obtained in secret with God: He shows us Elijah acting in public, and nothing more. But the apostle lets us into the secret of Elijah's prayer to God, before ever he came out in active service before man. “Elias was a man subject to like passions as we are, and he prayed earnestly that it might not rain; and it rained not on the earth by the space of three years and six months” (James 5: 17).

Now, if the Holy Ghost had not informed us about this important fact, by the pen of James, we should have lacked a very powerful incentive to prayer; but Scripture is perfect — divinely perfect, lacking nothing that it ought to have, and having nothing that it ought to lack; hence it is that James tells us of Elijah's secret moments of prayer and wrestling, and shows him to us in the retirement of the mountains of Gilead, where he had, no doubt, mourned over the lamentable state of things in Israel, and also fortified his spirit for the part he was about to act.

This circumstance in the life of our prophet teaches us a truly profitable lesson. We live in a time of more than usual barrenness and spiritual dearth. The state of the Church may well remind us of Ezekiel's valley of dry bones. We have not merely to cope with evils which have characterized by-gone ages, but also with the matured corruption of a time wherein the varied evils of the Gentile world have become connected with, and covered by, the cloak of the Christian profession.

And when we turn to the state of those whose knowledge of truth and high profession might naturally encourage the expectation of more healthy and vigorous Christian action, we find alas! in many that the knowledge is but cold and uninfluential theory, and the profession but superficial, having no power over the feelings and affections of the inward man. Amongst persons of this class it will also be found that the truth of God possesses little or no interest, or attractive power; they know so much in the intellect that nothing can be presented to them with which they are not already acquainted: hence the lifelessness with which they harken to every statement of truth.

In such a condition of things, what is the resource of the faithful one? To what should he betake himself? Prayer; patient, persevering prayer; secret communion with God; deep and real exercise of soul in His presence, where alone we can arrive at a true estimate of ourselves, and things around us: and not only so, but also obtain spiritual power to act for God amongst our brethren, or toward the world without.

“Elias was a man of like passions with us;” and he found himself in the midst of dark apostasy, and wide-spread alienation of heart from God. He beheld the faithful failing from amongst the children of men; he saw the tide of evil rising around him, and the light of truth fast fading away: the altar of Baal had displaced the altar of Jehovah, and the cries of the priests of Baal had drowned the sacred songs of the Levites; in a word, the whole thing was one vast mass of ruin before his view. He felt it; he wept over it; he did more — “he prayed earnestly.”

Here was the resource — the sure unfailing resource of the grieved prophet; he retreated into the presence of God; he poured out his spirit there, and wept over the ruin and sorrow of his beloved people; he was really engaged about the sad condition of things around him, and therefore prayed about it — prayed as he ought, not coldly, formally, or occasionally, but “earnestly,” and perseveringly.

This is a blessed example for us. Never was there a time when fervent prayer was so much needed in the Church of God as at this moment. The devil seems to be exerting all his malignant power to crush the spirits and hinder the activities of the people of God; with some, he makes use of their public engagements; with others, their domestic trials; and with others, personal sorrow and conflict; in a word, “There are many adversaries,” and nothing but the mighty power of God can enable us to cope with them and come off victorious.

But Elijah was not merely called to pass unscathed, as an individual, through the evil; he was called to exert an influence upon others: he was called to act for God in a degenerate age; he had to make an effort to bring his nation back to the God of their fathers; how much more, therefore, did he need to seek the Lord in private; to gather up spiritual strength in the presence of God, whereby alone he could not only escape himself, but be made an instrument of blessing to others also. Elijah felt all this, and therefore “he prayed earnestly that it might not rain.”

Thus it was he brought God into the scene, nor did he fail of his object. “It rained not.” God will never refuse to act when faith addresses Him on the ground of His own glory, and we know it was simply upon this ground that the prophet addressed Him. It could afford him no pleasure to see the land turned into a parched and sterile wilderness, or his brethren wasted by famine and all its attendant horrors. No; it was simply to turn the hearts of the children to the fathers — to bring the nation back to its early faith — to eradicate those principles of error which had taken fast hold of the minds of the people: for such ends as these did our prophet pray earnestly that it might not rain, and God darkened and heard, because the prayer was the offspring of His Spirit in the soul of His dear servant.

Truly we may say, it is good to wait upon God: it not only leads to happy results as seen in God's answer to it, but there is also much sweetness and comfort in the exercise itself. How truly happy it is for the tried and tempted believer to find himself along with God! how blessed to allow his spirit to flow out, and his affections to ascend to Him who alone is able to lift him above the depressing power of present things into the calmness and light of His own most blessed presence! May we all be found, then, waiting more upon God — making the very difficulties of our day an occasion for drawing near to the mercy-seat, and then we shall not only exert a salutary influence in our respective spheres, but our own heart will be comforted and encouraged by private waiting upon our Father, for the promise has never yet failed, “They that wait on the Lord shall renew their strength!” Precious promise! May we make full proof of it!

Thus, Elijah the Tishbite entered upon his path of service; he came forth armed from the sanctuary of God with divine power to deal with, and act upon, his fellow-men. There is much power in the words, “as the Lord God of Israel liveth before whom I stand”; they bring before us in a very special way the basis on which the soul of this eminent servant of God was resting, as also the principle which sustained him in his course of service. He stood before “the Lord God of Israel,” and so standing, he could speak with a measure of power and authority.

But how very little did Ahab know of the secret exercises of Elijah's soul, ere he had thus come forth to speak to his conscience! He knew not that Elijah had been on his knees in secret before he presented himself in public. He knew nothing of all this, but Elijah did, and hence he could boldly confront the very head of the evil; he could speak to king Ahab himself, and announce to him the judgments of an offended God. In this, our prophet may be viewed as a fine model for all who are called upon to speak in the name of the Lord.

All who are so called should feel themselves, in virtue of their divine commission, entirely lifted above the influence of human opinion. How often does it happen that men who can speak with a measure of power and liberty in the presence of some, are before others cramped, and, it may be, altogether hindered! This we know would not be the case did they but realize with distinctness, not only that they had received their commission from on high, but also that they executed it in the presence of the living God. The messenger of the Lord should never be affected by those to whom he delivers his message; he should be above them, while at the same time he takes the humble place of a servant. His language should be, “But with me it is a very small matter that I should be judged of you, or of man's judgement” (anthropines hemeras).

This was pre-eminently the case with our blessed Master. How little was He affected by the thoughts or judgments of those to whom He spoke! They might thwart, oppose, and reject, but that never led Him for a moment to lose sight of the fact that He was sent of God. He carried with Him, throughout His entire course, the holy, soul-sustaining assurance expressed in the synagogue of Nazareth, “The Spirit of the Lord is upon Me, because He hath anointed Me to preach the gospel to the poor,” etc. (Luke 4: 18). Here was the basis of His ministry as Son of man. It was “in the power of the Spirit,” and hence He ever felt Himself to be the minister of God, and as such raised quite above the influence of those with whom He had to do. “My doctrine is not Mine,” said He, “but His that sent Me.” He could truly say, “The Lord God of Israel, before whom I stand:” He was ever “the Lord's messenger,” speaking “in the Lord's message unto the people” (Hag. 1: 13).

And should not all who fill the place of servants or messengers of the Lord, seek to know more of this holy elevation of mind above men and circumstances? Should they not aim at being less under the power of human thoughts and feelings? What have we to do with the thoughts of men about us? Nothing. Whether they will hear, or whether they will forbear; whether they will accept, or whether they will reject; whether we shall be highly esteemed for our work's sake, or made of no reputation — still let it be our aim, our constant aim, to “approve ourselves as the ministers of God.”

But observe further, the power and authority with which our prophet speaks, “There shall not be dew nor rain these years but according to my word.” He felt such perfect assurance in the fact that he was standing in the Lord's presence, and speaking the Lord's words, yea, that he was thoroughly identified with Him, that he could say, “according to my word.”

Such was the privilege of the Lord's messenger, when delivering the Lord's message. Such are the wondrous results of secret prayer. “Elias was a man of like passions as we are, and he prayed earnestly that it might not rain; and it rained not on the earth by the space of three years and six months.” May it prove a powerful incentive to all those who desire to act for God in this day of weakness! We want to be more in the presence of God, in the real sense of our need; if we felt our need more, we should have more of the spirit of prayer. And it is the spirit of prayer we want — that spirit which puts God in His own proper place of giver, and us into our proper place of receivers.

But how often are we deceived by the mere form of prayer — with the formal utterance of words which have no reality in them! There are many who make a kind of god of prayer — many who let their very prayers get between their souls and the God of prayer. This is a great snare. We should always take care that our prayers are the natural outflow of the Spirit within us, and not of the mere superstitious performance of what we think ought to be done.

[I would offer a few words here on the subject of united prayer among Christians, an exercise which seems so sadly neglected by us at a time when it is so specially needed. It will be generally found that collective life and energy, service and testimony, will be in proportion to the measure of collective waiting upon God. Where there are not public prayer-meetings, there is sure to be a lack of service and testimony; the interests of the Church of God are not realized, and, as a consequence, the things of earth occupy a place of undue prominence in the minds of Christians. If we felt our collective weakness, there would be a collective utterance of that weakness, and, moreover, a renewal of our collective strength. Now I think it will be found that all important movements among the people of God have been the result of united heartfelt prayer. And surely we may say it is natural that it should be so. We are not to expect that God will pour forth His reviving grace on those who rest satisfied with their deadness and coldness. The word is, “Open thy mouth wide, and I will fill it.” If we will not open our mouths, how can they be filled? If we are satisfied with what we have, how can we expect to get more? Let it be, therefore, the aim of the Christian reader to stir up his fellow-Christians around him to seek the Lord in united prayer, and, he may be assured of it, the happy results evils speedily be seen.]

Part 2: The Prophet in Retirement

Hardly had our prophet delivered his testimony when he was again called away from public observation into retirement and solitude. “And the word of the Lord came unto him, saying, Get thee hence, and turn thee eastward, and hide thyself by the brook Cherith, that is before Jordan.”

These words are full of deep instruction. Elijah had taken a very prominent place in the presence of Israel, and though his having done so was the result of previous retirement and exercise of soul in the presence of God, yet did the faithful One for whom he was acting see it needful to have him away again into privacy, that so he might not only occupy a high place in the presence of his brethren, but also a low place in the presence of God. All this is full of teaching for us. We must be kept low. Flesh must be crushed. Our time of training in secret must far exceed our time of acting in public. Elijah stood, as it were, for a brief moment, in public testimony, and that too, after having been alone with God, and he must at once be led away into seclusion for three years and a half.

Oh! how little can man be trusted — how badly can we bear to be set in a place of honour! How soon we forget ourselves and God! We shall see presently, how much our honoured prophet needed to be thus kept in retirement. The Lord knew his temperament and tendencies, and dealt with him accordingly. It is truly humiliating to think how little we can be trusted in the way of public testimony for Christ; we are so full of self; we vainly imagine that we are something, and that God will do much by us hence it is that we need, like our prophet, to be told to “hide ourselves,” to get away from public view, that we may learn, in the holy calmness of our Father's presence, our own proper nothingness.

And the spiritual mind can at once see the importance of all this. It would never do to be always before the eye of man; no creature could stand it: the Son of God Himself constantly sought the solitary place, apart from the din and bustle of the city, where He might enjoy a quiet retreat for prayer, and of secret communion with God. “Jesus went unto the Mount of Olives.” “Rising up a great while before day, He departed into a solitary place and there prayed.”

But it was not because He needed to hide Himself, for His entire path on earth was, blessed be His name, a hiding of self. The spirit of His ministry is brought out in these words, “My doctrine is not Mine, but His that sent Me.” Would that all the Lord's servants knew more of this! We all want to hide self more — much more than we do.

The devil acts so on our poor silly hearts; our thoughts so revolve round ourselves; yea, we so often make our very service, and the truth of God, a pedestal on which to show forth our own glory. No marvel, therefore, that we are not much used: how could the Lord make use of agents who will not give Him the glory? How can the Lord use Israel, when Israel is ever prone to vaunt himself? Let us then pray to be made more truly humble, more self-abased, more willing to be looked upon as “a dead dog, or a flea,” or “the off-scouring of all things,” or nothing at all, for the name of our gracious Master.

In His lonely retreat by the brook Cherith, Elijah was called to sojourn many days; not, however, without a precious promise from the Lord God of Israel in reference to his needed provision, for he went accompanied by the gracious assurance, “I have commanded the ravens to feed thee there.” The Lord would take care of His dear servant while hidden from public view, and minister to his necessities, even though it should be by the instrumentality of ravens. What a strange provision! What a continual exercise of faith was there involved in being called to look out for the daily visits of birds that would naturally desire to devour the prophet's meal! But was it upon the ravens that Elijah lived? Surely not. His soul reposed in the precious words, “I have commanded.” It was God, and not the ravens, for him. He had the God of Israel with him in his hiding place — he lived by faith. And how truly blessed for the spirit thus to cling, in unaffected simplicity, to the promise of God!

How happy to be lifted above the power of circumstances, in the apprehension of God's presence and care! Elijah was hiding himself from man, while God was showing Himself to Elijah. This will ever be so. Let us only set self aside, and we may be assured that God will reveal Himself in power to our souls. If Elijah had persisted in occupying a prominent and a public place, he would have been left unprovided for. He must be hidden, for the streams of divine provision and refreshment only flowed for him in the place of retirement and self-abasement. “I have commanded the ravens to feed thee there.” If the prophet were anywhere else but “there” he would have gotten nothing at all from God.

What teaching for us in all this! Why are our souls so lean and barren? Why do we so little drink of the streams of divinely provided refreshment? Because we are not hiding self sufficiently. We cannot expect that God will strengthen and refresh us for the purpose of earthly display. He will strengthen us for Himself. If we could but realize more that we are “not our own,” we should enjoy more spiritual power.

But there is also much meaning in the little word “there.” Elijah should be “there” and nowhere else, in order to enjoy God's supplies; and just so is it with the believer now; he must know where God would have him to be, and there abide. We have no right to choose our place, for the Lord “orders the bounds of our habitation,” and happy for us is it to know this, and submit to His wise and gracious ordering. It was at the brook Cherith, and there alone, that the ravens were commanded to convey bread and flesh to the prophet; he might wish to sojourn elsewhere, but, if he had done so he should have provided for himself: how much happier to allow God to provide for him! So Elijah felt, and therefore he went to Cherith, for the Lord had “commanded the ravens to feed him there.” The divinely appointed provision is alone to be had in the divinely appointed place.

Thus was Elijah conveyed from solitude to solitude. He had come from the mountains of Gilead, with a message from the Lord God of Israel to Israel's king, and having delivered that message, he was again conducted, by the hand of God, into unbroken solitude, there to have his spirit exercised, and his strength renewed in the presence of God.

And who would be without those sweet and holy lessons learnt in secret? Who would lack the training of a Father's hand? Who would not long to be led away from beneath the eye of man, and above the influence of things earthly and natural, into the pure light of the Divine Presence, where self and all around are viewed and estimated according to the judgment of the sanctuary? In a word, who would not desire to be alone with God? — alone, not as a merely sentimental expression, but really, practically, and experimentally alone; alone like Moses at the mount of God; alone, like Aaron in the holiest of all; alone, like our prophet at the brook Cherith; alone, like John in the island of Patmos; and above all, alone, like Jesus on the mount.

And here, let us inquire what it is to be alone with God. It is to have self and the world set aside; to have the spirit impressed with thoughts of God and His perfections and excellencies; to allow all His goodness to pass before us; to see Him as the great Actor for us, and in us; to get above flesh and its reasonings, earth and its ways, Satan and his accusations; and, above all, to feel that we have been introduced into this holy solitude, simply and exclusively through the precious blood of our Lord Jesus Christ.

These are some of the results of our being alone with God. But, in truth, it is a term which one can hardly explain to another, for each spiritually-minded saint will have his own feelings on the subject, and will best understand what it means in his own case. This, at least, we may well crave, to be truly found in the secret of our Father's presence; to be done with the weariness and wretchedness of endeavoring to maintain our character, and to know the joy, the liberty, the peace, and unaffected simplicity of the sanctuary, where God in all His varied attributes and perfections rises before our souls and fills us with bliss ineffable.

To find my place within the veil,

To know that God is mine

Are springs of joy that will not fail,

Unspeakable, divine.

But, though Elijah was thus happily alone by the brook Cherith, he was not exempt from the deep exercise of soul consequent upon a life of faith. The ravens, it is true, in obedience to the divine command, paid him their daily visits, and Cherith flowed on in its tranquil and uninterrupted course, so that the prophet's bread was given him, and his water was sure, and thus, as far as he was personally concerned, he might forget that the rod of judgment was stretched out over the land.

But faith must be put to the test. The man of faith cannot be allowed to settle on his lees; he must be emptied from vessel to vessel; the child of God must pass from form to form in the school of Christ, and having mastered, through grace, the difficulties of one, he must be called to grapple with those of another. It was, therefore, needful that the soul of the prophet should be tried in order that it might be seen whether he was depending upon Cherith, or upon the Lord God of Israel; hence, “it came to pass, after awhile, that the brook dried up.”

We are ever in danger, through the infirmity of our flesh, of having our faith propped up by circumstances, and when these are favorable, we think our faith is strong, and vice versa. But faith never looks at circumstances; it looks straight to God — it has to do exclusively with Him and His promises. Thus it was with Elijah; it mattered little to him whether Cherith continued to flow or not; he could say:

In vain the creature streams are dry,

I have a fountain still.

God was his fountain, his unfailing exhaustless fountain. The brook might yield to the influence of the prevailing drought, but no drought could affect God, and the prophet knew this; he knew that the Word of the Lord was as certain a portion, and as sure a basis in the drying up of Cherith, as it had been during the time of his sojourn upon its banks; and so it was, for “the word of the Lord came to him, saying, Arise, get thee to Zarephath, which belongeth to Zidon, and dwell there; behold I have commanded a widow woman there to sustain thee.”

Elijah's faith must still rest upon the same immutable basis. “I have commanded.” How truly blessed is this! Circumstances change; human things fail; creature streams are dried up, but God and His Word are the same yesterday, to-day, and forever. Nor does the prophet seem to have been the least disturbed by this fresh order from on high. No; for, like Israel of old, he had learned to pitch and strike his tent according to the movement of Jehovah's cloud. The camp, of old, was called to watch attentively the wheels of that heavenly chariot which rolled onward toward the land of rest, and here and there halted in the wilderness to find them out a resting-place; and just so was it with Elijah; he would take up his solitary post by the banks of Cherith, or tread his weary way to Zarephath of Zidon in undeviating obedience to “the word of the Lord.”

Israel of old were not allowed to have any plans of their own; Jehovah planned and arranged everything for them. He told them when and where they were to move and halt; at various intervals He signified His sovereign pleasure to them by the movement of the cloud above their heads. “Whether it were two days, or a month, or a year, that the cloud tarried upon the tabernacle, remaining thereon, the children of Israel abode in their tents, and journeyed not; but when it was taken up they journeyed. At the commandment of the Lord they rested in their tents, and at the commandment of the Lord they journeyed” (Num. 9: 22-23).

Such was the happy condition of the Lord's redeemed, while passing from Egypt to Canaan. They never could have their own way, as regards their movements. If an Israelite had refused to move when the cloud moved, or to halt when it halted, he would have been left to starve in the wilderness. The rock and the manna followed them while they followed Jehovah; in other words, food and refreshment were alone to be found in the path of simple obedience. Just so was is with Elijah; he was not permitted to have a will of his own; he could not fix the time of his sojourn at Cherith, nor the time for his removal to Zarephath; “the word of the Lord” settled all for him, and when he obeyed it he found sustenance.

What a lesson for the Christian in all this! The path of obedience is alone the path of happiness. If we were more successful in doing violence to self, our spiritual condition would be far more vigorous and healthy than it is. Nothing so ministers to health and vigour of soul as undeviating obedience; there is strength gained by the very effort to obey. This is true in the case of all, but specially so as regards those who stand in the capacity of ministers of the Lord. Such must walk in obedience if they would be used in ministry.

How could Elijah have said, as he afterwards did, upon mount Carmel, “If the Lord be God, follow Him,“ if his own private path had exhibited a willful and rebellious spirit? Impossible. The path of a servant must be the path of obedience; otherwise he ceases to be a servant. The word servant is as inseparably linked with obedience, as is work with workman. “A servant,” as another has observed, “must move when the bell rings.”

Would that we were all more alive to the sound of our Master's bell, and more ready to run in the direction in which it summons us. “Speak, Lord, for Thy servant heareth.” Here is our proper language. Whether the Word of the Lord summons us from our retirement into the midst of our brethren, or from thence into retirement again, may our language ever be, “Speak, Lord for Thy servant heareth.” The Word of the Lord, and the attentive ear of a servant, are all we need to carry us safely and happily onward.

Now, this path of obedience is by no means an easy one; it involves the constant abandonment of self, and can only be pursued as the eye is steadily kept on God, and the conscience kept under the action of His truth. True, there is a rich reward in every act of obedience, yet flesh and blood must be set aside, and this is no easy work. Witness the path of our prophet. He was first called to take his place by the brook Cherith, to be fed by ravens! How could flesh and blood understand this?

Then again, when the brook failed, he is called away to a distant city of Zidon, there to be nourished by a destitute widow who seemed to be at the very point of dying of starvation! Here was the command: “Arise, get thee to Zarephath, which belongeth to Zidon, and dwell there: behold, I have commanded a widow woman there to sustain thee.”

And what confirmation did Elijah derive from appearances, upon his arrival at this place? None whatever; but everything to fill him with doubts and fears had he been looking at circumstances in the matter. “So he arose, and went to Zarephath. And when he came to the gate of the city, behold, the widow woman was there gathering of sticks; and he called to her, and said, Fetch me, I pray thee, a little water in a vessel, that I may drink. And as she was going to fetch it, he called to her, and said, Bring me, I pray thee, a morsel of bread in thine hand. And she said, As the Lord thy God liveth, I have not a cake, but a handful of meal in a barrel, and a little oil in a cruse: and behold, I am gathering two sticks, that I may go in and dress it for me and my son, that we may eat it, and die.”

This was the scene that presented itself to the eye of the prophet when he had arrived at his divinely appointed destination. Truly a gloomy and depressing one to flesh and blood. But Elijah conferred not with flesh and blood; his spirit was sustained by the immutable Word of Jehovah; his confidence was based upon the faithfulness of God, and he needed no aid from things around him. The horizon might look dark and heavy to mortal vision, but the eye of faith could pierce the clouds, and see beyond them all “the firm foundation which is laid for faith in Jehovah's excellent word.”

How precious, then, is the Word of God! Well might the psalmist say, “Thy testimonies have I taken as an heritage forever.” Precious heritage! Pure, incorruptible, immortal truth! How should we bless our God for having made it our inalienable portion — a portion which, when all sublunary things shall have vanished from view, when the world shall have passed away and the lust thereof, when all flesh shall have been consumed as withered grass, shall prove to the faithful a real, an eternal, an enduring substance. “Thanks be to God for His unspeakable gift.”

But what were the circumstances which met the prophet's eye upon his approach to Zarephath? A widow and her son starving, two sticks, and a handful of meal! And yet the word was, “I have commanded a widow woman there to sustain thee.” How trying, how deeply mysterious, was all this!

Elijah, however, staggered not at the promise of God through unbelief, but was strong in faith, giving glory to God. He knew that it was the Most High and Almighty God, the possessor of Heaven and earth, that was to meet his necessities; hence, though there had been neither oil nor meal, it would have made no matter to him, for he looked beyond circumstances to the God of circumstances. He saw not the widow, but God. He looked not at the handful of meal, but at the divine command; therefore his spirit was perfectly calm and unruffled in the midst of circumstances which would have crushed the spirit of one walking by sight, and he was able, without a shadow of doubt, to say “Thus saith the Lord God of Israel, The barrel of meal shall not waste, neither shall the cruse of oil fail, until the day that the Lord sendeth rain upon the earth.”

Here we have the reply of faith to the language of unbelief. “Thus saith the Lord” settles everything. The moment the spirit apprehends God's promise, there is an end to the reasonings of unbelief. Unbelief puts circumstances between the soul and God; faith puts God between the soul and circumstances. This is a very important difference. May we walk in the power and energy of faith, to the praise of Him whom faith ever honors!

But there is another point in this lovely scene to be particularly noticed: it is the way in which death ever hovers around the spirit of one not walking by faith. “That we may eat it and die” is the language of the widow. Death and unbelief are inseparably linked together. The spirit can only be conducted along the path of life by the energy of faith: hence if faith be not in energy, there is no life, no power, no elevation.

Thus was it with this poor widow: her hope of life was based upon the barrel of meal and the cruse of oil: beyond these she saw no springs of life, no hope of continuance. Her soul knew not as yet the real blessedness of communion with the living God to whom alone belong the issues from death. She was not yet able against hope to believe in hope. Alas, what a poor, frail, tottering thing is that hope which rests only on a cruise of oil and a barrel of meal! How scanty must be those expectations which only rest on the creature!

And are we not all but too prone to lean upon something quite as mean and paltry in God's view as a handful of meal? Truly we are; and it must be so where God is not apprehended by the soul. To faith it is either God or nothing. A handful of meal will afford, in the hand of God and to the view of faith, as efficient materials as the cattle upon a thousand hills. “We have here but five loaves and two small fishes; but what are these amongst so many?" This is the language of the human heart; but faith never says “What are these amongst so many?” but “What is God among so many?” Unbelief says we are not able; faith says, but God is well able.

And would it not be well, ere we turn from this interesting point in our subject, to apply these principles to the poor, conscience-smitten sinner? How often is such an one found clinging to some vain resource for the pardon of his sins, rather than to the accomplished work of Christ upon the cross, which has forever satisfied the claims of divine justice, and ought therefore, surely, to satisfy the cravings of his guilty conscience.

“I have no man, when the water is troubled, to put me into the pool; but while I am coming, another steppeth down before me.” Such is the language of one who had not as yet learned to look beyond all human aid, straight to Jesus. “I have no man,” says the poor, guilty, unbelieving sinner: but I have Jesus, says the believer; and he may add, Thus saith the Lord, The cleansing efficacy of the blood shall not fail, nor its preciousness diminish, until the time that the Lord shall have safely housed His ransomed forever in His own heavenly mansions.

Hence, if these pages should meet the eye of any poor, halting, trembling, fearful sinner, I would invite him to take comfort from the precious truth that God has, in His infinite grace, set the cross of Jesus between him and his sins, if only he will believe the divine testimony. The great difference between a believer and an unbeliever is this: the former has Christ between him and his sins; the latter has his sins between him and Christ.

Now, with the former, Christ is the all-engrossing object: he looks not at the enormity of his sin, but at the value of the blood and the preciousness of the person of Christ: he knows that God is not now on the judgment-seat, but on the mercy-seat: if He were on the former, His thoughts would be simply occupied about the question of sin, but being on the latter, His thoughts are, blessed be His name, as purely occupied about the blood. Oh for more simple and abiding communion with the mind of Heaven, and more complete abstraction from the things and thoughts of earth! The Lord grant more of both to all His saints!

It has been already observed that the man of faith must be emptied from vessel to vessel; each successive scene and stage of the believer's life is but his entrance upon a new form in the school of Christ where he has to learn some fresh and, of course, more difficult lesson.

But, it may be asked, what more trying circumstances had Elijah to grapple with at Zarephath than at Cherith? Was it not better to be cast upon human sympathies than to have ravens as his channel of supply? And further, was it not more pleasing to the spirit to be domesticated with human beings than to dwell in the loneliness and solitude of the brook Cherith? All this might have been so, no doubt; yet solitude has its sweets, and association its trials. There are selfish interests which work amongst men, and hinder that refined and exquisite enjoyment which human society ought to yield, and which it will yield, when humanity stands forth in its divinely-imparted perfections.

Our prophet heard no such words as “me and my son” when he took up his abode by the brook. There was there no selfish interest acting as a barrier to his sustenance and enjoyment. No, but the moment he passed from his retirement into human society, then he was called to feel that the human heart does not like to have its own objects in the least interfered with; he was called to enter into the deep meaning of the words “me and my son,” which unfold the hidden springs of selfishness, which actuate humanity in its fallen condition.

But it will doubtless be observed that it was natural for the widow's heart to entertain thoughts of herself and her son in preference to anyone else, and surely it was natural; it is what nature ever does. Harken to the following words of a genuine child of nature: “Shall I then take my bread, and my water, and my flesh that I have killed for my shearers, and give it unto men whom I know not whence they be?” (1 Sam. 25: 11)

Nature will ever seek its own first; nor does it come within the compass of this perishing world so to fill the human soul as to make it overflow for the benefit of others. It is the province of God alone to do this. It is utterly in vain to try to expand the heart of man by any instrumentality save the abundant grace of God. This it is which will cause him to open wide the door of his affections to every needy applicant. Human benevolence may do much where abundant resources prevent the possibility of personal privation, but grace alone will enable a man to trample personal interests under foot to meet the claims of another. “Men will praise thee when thou doest well to thyself.” This is the world's principle, and nothing can make us unlearn it but the knowledge of the fact that God has done well for us, and, moreover, that it is our best interest to let Him continue to do so unto the end.

Now it was the knowledge of this divine principle that enabled our prophet to say, “Make me thereof a little cake first and bring it unto me, and after make for thee and thy son.” Elijah was, in his address, simply putting in the divine claim upon the widow's resources; and, as we know, the result of a true and ready response to that claim will be a rich harvest of blessing to the soul. There was, however, a demand upon the widow's faith in all this. She was called to act a trying and difficult part, in the energy of faith in a divine promise, “Thus saith the Lord God of Israel, The barrel of meal shall not waste, neither shall the cruse of oil fail, until the day that the Lord sendeth rain upon the earth.”

And is it not thus with every believer? Undoubtedly it is; we must act in faith. The promise of God must ever constitute the great moving principle in the soul of the Christian. There would have been no room for the exercise of faith on the part of the widow had the barrel been full; but when it was exhausted, when she was reduced to her last handful, to be told to give of that handful to a stranger first, was surely a large demand, to which nothing but faith could have enabled her to respond.

But the Lord often deals with His people as He dealt with His disciples in the matter of feeding the multitude. “This He said to prove them, for He Himself knew what He would do.” He frequently tells us to take a step involving considerable trial, and in the very act of taking it we not only see the reason of it, but also get strength to proceed. In fact, all the divine claims upon us for action are based upon the principle involved in the command to the children of Israel of old, “Speak to the children of Israel that they go forward.”

Whither were they to go? Through the sea. Strange path! Yet behind this trying command we see grace providing the ability to execute it in the word to Moses, “But lift thou up thy rod, and stretch out thy hand over the sea, and divide it; and the children of Israel shall go on dry ground through the midst of the sea” (Ex. 14: 16). Faith enables a man being called to go out not knowing whither he goes.

But there is more than the mere principle of obedience to be learned from this truly interesting scene between Elijah and the widow of Zarephath: we learn, also, that nothing but the superior power of divine grace can lift the human mind above the freezing atmosphere of selfishness in which fallen man lives, and moves, and has his being. The effulgence of God's benevolence shining in upon the soul disperses those mists in which the world is enveloped, and enables a man to think and act upon higher and nobler principles than those which actuate the moving mass around him. This poor widow had left her house influenced by no higher motive than self-interest and self-preservation, and having no more brilliant object before her mind than death.

And is it in any wise different with multitudes around us? Yea, is it a whit better in the case of any unregenerate man on earth? Not a whit. The most illustrious, the most intellectual, the most learned — in a word, every man upon whose spirit the light of divine grace has never shone, will be found, in God's estimation, like this poor widow, influenced by motives of self-interest and self-preservation, and having no brighter prospect before him than death.

The truth of God, however, speedily alters the aspect of things. In the case of the widow it acted most powerfully: it sent her back to her house occupied about and interested for another, and with her soul filled with cheering thoughts of life. And so will it ever be. Let but the soul get into communion with the truth and grace of God, and it is at once delivered from this present evil world, it is turned aside out of the current which is rapidly hurrying millions away upon its surface. It becomes actuated by heavenly motives, and animated by heavenly objects.

Grace teaches a man to live and act for others. The more our souls taste the sweetness of redeeming love, the more earnest will be our desire to serve others. Oh that we all felt more deeply and abidingly the constraining power of the love of Christ, in this day of lamentable coldness and indifference! Would to God we could all live and act in the remembrance that we are not our own, but bought with a price!

The widow of Zarephath was taught this truth. The Lord not only put His claim to the handful of meal and the cruse of oil, but also laid His hand upon her son — the cherished object of her affections. Death visits the house in which the Lord's prophet, in company with the widow and her son, were feeding together on the precious fruits of divine benevolence. “It came to pass, after these things, that the son of the woman, the mistress of the house, fell sick; and his sickness was so sore that there was no breath left in him.”

Now this son, as we know, had, in common with herself, stood in her way in the matter of her ready response to the divine claim as put forward by Elijah; hence there is solemn instruction for the saint in the death of this child. So surely as we allow any object, whether it be parent or child, husband or wife, brother or sister, to obstruct us in our path of simple obedience and devotedness to Christ, we may rest assured that object will be removed. This widow had given her son a higher place in her thoughts than the Lord's prophet, and the son was taken from her that she might learn that it was not merely, “the handful of meal” that should be held in subjection to the Lord and in readiness for Him, but also her dearest earthly object.

It needs no small measure of the spirit of Christ to hold everything in mere stewardship for God. We are so prone to look upon things as ours, instead of remembering that all we have, and all we are, belongs to the Lord, and should ever be given up at His call. Nor is this a mere matter of rightful obedience; it is for our lasting benefit and happiness.

The widow responded to God's claim on her handful of meal; and what follows? She and her house are sustained for years! Again the Lord lays His hand upon her son; and what follows? Her son is raised from the dead by the mighty power of God, thus teaching her that the Lord could not only sustain life, but impart it. Resurrection-power is brought to bear upon her circumstances, and she receives her son now, as she had received her supplies before, directly from the hand of the Lord God of Israel.

How happy to be a dependent upon such bounty! How happy to go to our barrel of meal, or our cruse of oil, and find it daily replenished by our Father's generous hand! How happy to hold the dearest object of our affections in the power of resurrection ties! Such are the privileges of the weakest believer in Jesus.

Before, however, I turn from this branch of our subject; I would observe that the effect which the divine visitation produced upon this widow was to awaken a solemn inquiry in her conscience as to her sin. “Art thou come to call my sin to remembrance?” When the Lord comes near to us, there will always be observed a divine quickness and sensitiveness of conscience which are most earnestly to be sought after.

One may often pass on from day to day in the ordinary routine of life, in the enjoyment, too, of a replenished barrel and cruse, without much deep exercise of conscience before God. The latter will only be found where there is really close walking with God, or some special visitation of His hand. Had the Lord merely met the poor widow's need from day to day, there might never have been a question of “sin” raised in her mind; but when death entered, conscience began to work, for death is the wages of sin.

There is a twofold action in all the divine dealings with us, namely, an action of truth, and an action of grace. The former discovers the evil, the latter puts it away; that unfolds what man is, this what God is; that brings out into the light the hidden workings of evil in the heart of man, this brings out, in contrast, the rich and exhaustless springs of grace in the heart of God. Now, both are needful: truth, for the maintenance of God's glory; grace, for the establishment of our blessing; that, for the vindication of the divine character and attributes, this for the perfect repose of the sinner's heart and conscience.

How blessed to know that both “grace and truth came by Jesus Christ.” The divine dealings with the widow of Zarephath would not have been complete had they not elicited from her the confession contained in the last verse of our chapter, “By this I know thou art a man of God, and that the word of the Lord in thy mouth is truth.” She had learnt grace in the marvelous supply of her need; she learnt truth in the death of her son.

And if we were only more spiritually sensitive and quick-sighted, we should at all times perceive these two features in our Father's mode of dealing with us. We are the constant recipients of His grace, and again and again we get examples of His truth in the dealings of His hand which are more particularly designed to bring out the evil from the hidden chambers of the heart, in order that we may judge and put it away. While we see our barrel and cruse replenished, conscience is apt to slumber, but when Jehovah knocks at the door of our hearts by some chastening dispensation, forthwith it wakes up and enters with vigour upon the seasonable work of self-judgment.

Now, while we cannot too strongly deprecate that form of self-examination which frequently genders doubt as to the fact of the soul's acceptance, yet we must remember that self must be judged or we shall break down altogether. The believer is not told to examine himself with any such idea as that the examination may issue in the discovery that he is not in the faith. This idea is often based upon an unsound interpretation of 2 Cor. 13: 5, “Examine yourselves, whether ye be in the faith,” etc.

Now, the idea in the mind of the apostle was the very reverse of what is sought to be deduced from his words, as may at once be seen by a little attention to the context. It would seem that the assembly at Corinth had given a place amongst them to certain false apostles who presumed to call in question the ministry of the Apostle Paul, thus rendering it necessary for the latter to enter upon a defense of his apostleship, which he does, first, by a reference to his general course of service and testimony; and secondly, by a touching appeal to the Corinthian saints. “Since,” says he, “ye seek a proof of Christ speaking in me . . . examine yourselves.”

The most powerful and, to them at least affecting proof of the divine authority of his ; apostleship was to be deduced from the fact that they were in the faith. It cannot therefore for a moment be supposed that he would have told them to examine themselves in order to prove his heavenly mission if that examination were to issue in the discovery, that they were not in the faith at all: on the contrary, it was because he had a well-grounded assurance that they were “sanctified in Christ Jesus,” that he could confidently appeal to them as an evidence that his mission was from above.

There is, however, considerable difference between what is called “self-examination” and self-judgment; not so much in the abstract things themselves as in the ideas which we attach to them. It is a most blessed exercise to judge nature — honestly, solemnly and rigidly to judge that evil nature which we carry about with us, and which ever clogs and hinders us in running the race set before us. The Lord grant us all more spiritual power to exercise this judgment continually. But then we must take great care that our examination of self does not savour of mistrusting God. It is upon the ground of God's grace and faithfulness that I judge myself if God be not God, there is an end of everything.

But there was also a voice in this visitation for Elijah. He had presented himself to the widow in the character of a man of God, and he therefore needed to establish his claims to that character. This Jehovah graciously did for him by the resurrection of the child. “By this I know,” said she, “that thou art a man of God.” It was resurrection that vindicated his claim upon her confidence.

There must be the exhibition of a measure of resurrection power in the life of the man of God ere his claim to that character can be fully established. This power will show itself in the form of victory over self in all its odious workings. The believer is risen with Christ — he is made a partaker of the divine nature, but he is still in the world, and bears about with him a body of humiliation; and if he does not deny himself, he will soon find his character as a man of God called in question.

It would, however, be but a miserable object merely to seek self-vindication. The prophet had a higher and nobler aim, namely, to establish the truth of the Word of the Lord in his mouth. This is the proper object of the man of God. His own character and reputation should be matters of small moment with him, save as they stand connected with the Word of the Lord in his mouth. It was simply for the purpose of maintaining the divine origin of the gospel which he preached that the Apostle Paul entered upon the defense of his apostleship in his Epistles to the Galatians and Corinthians. It mattered little to him what they thought of Paul, but it mattered much what they thought of Paul's gospel. Hence, for their sakes, he was anxious to prove that the Word of the Lord in his mouth was truth.

How important, then, was it for the prophet to have such a testimony to the divine origin of his ministry before entering upon the scenes in which he is seen moving in 1 Kings 18! He gained thus much at least by his retirement at Zarephath; and surely it was not a little. His spirit was blessedly confirmed; he received a divine seal to his ministry; he approved himself to the conscience of one with whom he had sojourned for a long period, and was enabled to start afresh upon his public career with the happy assurance that he was a man of God, and that the Word of the Lord in his mouth was truth.

[I may just add a word here on the subject of self-vindication. It is truly sorrowful when the servant of God is obliged to vindicate himself; it shows there must be something wrong either in himself or in those who have rendered it needful for him thus to act. When, however, such a course becomes necessary, there is one grand object to be kept clearly before the mind, namely, the glory of Christ, and the purity of the truth committed to his trust. It too frequently happens that when any charge is brought either against our ministry or our personal character, the pride of our hearts is drawn out, and we are quick to stand up in self-defense. Now, we should remember that, apart from our connection with Christ and His saints, we are but vile atoms of the dust, utterly unworthy of a thought or word; it should therefore be far from our thoughts to seek the establishment of our own reputation. We have been constituted the depositaries, to a certain extent, of the reputation of Christ; and provided we preserve that unsullied, we need not be careful about self. The Lord grant us all grace to walk in the abiding consciousness of our high dignities and holy responsibilities as the “epistle of Christ, known and read of all men”!]

We have now arrived at the close of a very important stage of Elijah's history, embracing a period of three years and a half, during which he was hidden from the view of Israel. We have been occupied simply with the consideration of those principles of truth which lie on the surface of Elijah's personal history. But may we not draw instruction from his course viewed in a mystic sense? I believe we may. The reference of Christ Himself to the prophet's mission to the Gentile widow may justly lead us to see therein the blessed foreshadowing of the gathering of the Gentiles into the Church of God.

“But I tell you of a truth, many widows were in Israel in the days of Elias, when the heaven was shut up for three years and six months, when great famine was throughout all the land; but unto none of them was Elias sent, save unto Sarepta, a city of Zidon, unto a woman that was a widow” (Luke 4:25-6). The Lord Jesus had presented Himself to Israel as the prophet of God, but found no response; the daughter of Zion refused to hear the voice of her Lord. “The gracious words which proceeded out of His mouth” were answered by the carnal inquiry, “Is not this Joseph's son?” He therefore finds relief for His spirit, in the view of Israel's scorn and rejection, in the happy reflection that there were objects beyond Jewish bounds to whom the divine grace of which He was the channel could flow out in all its richness and purity.

The grace of God is such that if it be stopped by the pride, unbelief, or hardness of heart of some, it will only flow more copiously to others, and so, “Though Israel be not gathered, yet shall I be glorious in the eyes of the Lord, and My God shall be My strength. And He said, It is a light thing that Thou shouldst be My servant to raise up the tribes of Jacob, and to restore the preserved of Israel: I will also give Thee for a light to the Gentiles, that Thou mayest be My salvation unto the end of the earth” (Isa. 49: 5-6).

The precious truth of the call of the Gentiles is largely taught in Scripture, both by type and precept, and it might be serviceable at another time to enter fully upon the consideration of it in its various ramifications; but my object, in this paper, is rather to consider the life and ministry of our prophet in a simple and practical way, with the hope that the Lord would be graciously pleased to acknowledge such simple reflections for the comfort and edification of His people of every name and denomination.

Part 3: The House of Ahab

We must now leave our prophet, for a season, and turn our attention to the sad condition of things in Israel during the time that he was hidden with God. Terrible indeed must be the condition of things on earth when “the heaven is shut up.” Sterile and dreary must be the aspect of this lower world when Heaven withholds its refreshing showers, and specially of that land which was to “drink water of the rain of heaven.” Egypt might not have regarded much the shutting up of Heaven, seeing she had never been wont to look thither for her supplies. She had her resources in herself. “My river is mine own,” was her independent language.

But such was not the case with the Lord's land — “the land of hills and valleys.” If Heaven yielded not its supplies, all was parched and sterile. Israel could not say, “My river is mine own.” No; they were ever taught to look up; their eyes were always to be upon the Lord, as the Lord's eyes were ever upon them. Hence, when anything arose to hinder the intercourse between Heaven and earth, the land of Canaan was made to feel it with painful intensity.

Thus it was “in the days of Elias, when the heaven was shut up three years and six months, when great famine was throughout all the land.” Israel was made to feel the dreadful consequences of departure from their only source of real blessing. “There was sore famine in Samaria, and Ahab said unto Obadiah, Go into the land, unto all fountains of water, and unto all brooks; peradventure we may find grass to save the horses and mules alive, that we lose not all the beasts. So they divided the land between them, to pass throughout it; Ahab went one way by himself, and Obadiah went another way by himself.”

Israel had sinned, and Israel must feel the rod of Jehovah's righteous anger. What a humbling picture of God's ancient people, to see their king going forth to look for grass! What a contrast between all this and the rich abundance and glory of Solomon's day! But God had been grossly dishonored, and His truth rejected. Jezebel had sent forth the pestilential influence of her principles by the instrumentality of her wicked prophets — Baal's altar had superseded the altar of God; hence the Heaven above was iron, and the earth beneath brass; the physical aspect of things was but the expression of Israel's hardness of heart and low moral condition.

Now there is not so much as a word about God in Ahab's directions to his servants — not a syllable about the sin that had called down the heavy displeasure and judgment of God upon the land. No; the word is, “Go unto all fountains and brooks.” Such was Ahab's thought, his poor groveling thought; his heart turned not, in true humility, to Jehovah; he cried not to Him in the hour of his need; hence his word is, “peradventure we may find grass. “ God is shut out, and self is the all-engrossing object. Provided he could find grass, he cared not about finding God

He could have enjoyed himself in the midst of Jezebel's idolatrous prophets, had not the horrors of famine driven him forth: and then, instead of searching out the cause of the famine, in true self-judgment and humility, and seeking for pardon and restoration at the hand of God, he goes forth, in impenitent selfishness, to look for grass. Alas! He had sold himself to work wickedness; he had become the slave of Jezebel; his palace had become a cage of every unclean bird; Baal's prophets, like so many vultures, hovered around his throne and from thence spread the leaven of idolatry over the whole land.

Oh, it is a truly awful thing to allow the heart to depart from the Lord. One cannot tell where it may end. Ahab was an Israelite, but he had allowed himself to be ensnared by a false religious system, at the head of which was Jezebel his wife; he had made shipwreck of faith and a good conscience, and was driven headlong into the most abandoned wickedness. There is no one so bad as the man who turns aside from the ways of God. Such an one is sure to plunge into more profound depths of wickedness than even the ordinary victims of sin and Satan. The devil seems to take special delight in making such an one an instrument in carrying out his malignant designs against the truth of God.

If you have ever been taught to value the ways of truth and holiness, if you have ever taken delight in God and His ways, be watchful; “keep thy heart with all diligence;” beware of false religious influence; you are moving through a scene in which the very atmosphere you breathe is noxious, and destructive of spiritual life. The enemy has with hellish sagacity — a sagacity sharpened by well-nigh six thousand years' acquaintance with the constitution of the human mind — laid his snares on all sides of you, and nothing but permanent communion with your heavenly Father will avail to preserve your soul. Remember Ahab, and pray continually to be kept from temptation.

The following passage of Scripture may well be used, in connection with Ahab, as a solemn and seasonable warning: “Cursed be the man that trusteth in man, and maketh flesh his arm, and whose heart departeth from the Lord. For he shall be like the heath in the desert, and shall not see when good cometh; but shall inhabit the parched places in the wilderness, in a salt land and not inhabited” (Jer. 17: 5-6).

Such was the wretched Ahab — wretched though favored with a diadem and a scepter. He cared neither for God nor his people. In his sayings and doings, on the melancholy occasion to which we are referring, we find as little about Israel as about God. There is not one word about the people that had been committed to his care, and who ought, after God, to have been his great object. His earthly mind seems to have been unable to reach beyond “the horses and mules.” Such were the objects of Ahab's anxious solicitude in the day of Israel's direful calamity.

Alas, what a contrast between all this low and groveling selfishness and the noble spirit of the man after God's own heart, who, when the land was trembling beneath the heavy stroke of Jehovah's chastening rod, could say, “Is it not I that have commanded the people to be numbered: even I it is that have sinned and done evil indeed; but as for these sheep, what have they done? Let Thy hand, I pray Thee, O Lord my God, be on me, and on my father's house; but not on Thy people, that they should be plagued” (1 Chr. 21: 17).

Here was the true spirit of a king. David, in the spirit of his blessed Master, would expose his own bosom to the stroke, in order that the sheep might escape; he would “stand between them and the foe”; he would turn the scepter into a shepherd's crook; he thought not of his “horses and mules”; yea, he thought not of himself or his father's house, but of the people of God's pasture, and the sheep of His hand. Happy, ineffably happy, will it be for Israel's scattered tribes to find themselves again under the tender care of the true David.

It might be profitable to follow out a little more fully the history of Ahab; to dwell upon his unprincipled treatment of the righteous Naboth; of the alluring influence exerted by him over the mind of the good king Jehoshaphat, and of many other circumstances in his unhappy reign; but all this would lead us too far from our subject. We shall therefore advert for a few moments to the character of an important member of Ahab's household, and then return to Elijah.

Obadiah, the governor of Ahab's house, was one who, in the secret of his own spirit, feared the Lord, but who was planted in a most unhallowed atmosphere. The house of the wicked Ahab, and his still more wicked consort, must have been a painful school for the righteous soul of Obadiah; and so he found it. He was hindered in service and testimony. What he did for the Lord was done by stealth. He was afraid to act openly and decidedly; yet he did quite enough to show what he would have done had he been planted in a more congenial soil, and cherished by a more healthful atmosphere. “He took a hundred prophets, and hid them by fifty in a cave, and fed them with bread and water.” This was a most precious token of devotedness of heart to the Lord — a blessed triumph of divine principle over the most untoward circumstances.

Thus it was with Jonathan in the house of Saul. He, too, was sadly hindered in his service to God and to Israel. He should have stood forth in more entire separation from the evil in which his father lived, and moved; his place at Saul's table should have been vacant as well as David's: the cave of Adullam would have been his proper place, where, in holy companionship with the rejected David and his despised band of followers, he might have found a wider and more suited range in which to manifest his affectionate devotedness to God and His anointed.

Human expediency, however, might, and doubtless would, have recommended Jonathan to remain in Saul's house, and Obadiah to remain in Ahab's house, as being “the sphere in which Providence had placed them”; but expediency is not faith, nor will it aid a man in his path of service, whatever it may be. Faith will ever lead a man to break through the freezing rules of human expediency, in order that it may express itself in a way not to be mistaken.

Jonathan felt constrained at times to leave the table of Saul in order that he might embrace David: but he should have abandoned it altogether; he should have cast in his lot entirely with David; he ought not to have rested satisfied with speaking for his brother, he should have identified himself with him. But he did not do so, and therefore he fell on Mount Gilboa, by the hand of the uncircumcised. Thus, in his life he was harassed and hindered by the unrighteous principle of rule which Saul had set up to entangle and bind the consciences of the faithful, and in his death he was ingloriously mingled with the uncircumcised.

Just so it was with Obadiah. It was his lot to stand in connection with the man who occupied the lowest step of that ladder of apostasy whereby the kings of Israel had descended from original principles. Hence he was obliged to act stealthily for God and His servants; he was afraid of Ahab and Jezebel; he lacked boldness and energy to stand out in decided testimony against all abominations; he had no room for the development of his renewed energies or affections; his soul was withered by the noxious vapors around him, and he could therefore exert but little influence on his day and generation.

Hence, while Elijah was boldly confronting Ahab, and openly serving the Lord, Obadiah was openly serving Ahab, and stealthily serving the Lord. While Elijah was breathing the holy atmosphere of Jehovah's presence, Obadiah was breathing the polluted atmosphere of Ahab's wicked court. While Elijah was receiving his daily supplies from the hand of the God of Israel, Obadiah was ranging the country in search of grass for Ahab's horses.

Truly a most striking contrast! And is there not at this moment many an Obadiah similarly occupied? Is there not many a God-fearing man sharing, in common with the children of this world, its death and misery, and laboring in co-operation with them to avert its impending ruin? Doubtless there is. And is this fit work for such? Should “the mules and horses of an ungodly world engross the thoughts and energies of the Christian instead of the interests of the Church of God? Ah no! It should not be so. The Christian should have a nobler end in view — a higher and more heavenly sphere in which to use his energies. God, and not Ahab, demands and deserves our devotion.

This is a very wide question, and there are few amongst us that may not learn a lesson from it. Let us ask ourselves honestly, as before the Searcher of hearts, what are we doing? What object are we carrying out? What end have we in view? Are we sowing to the flesh? Are we working for merely earthly objects? Have we no higher end in view than self or this present world?

Oh these are searching questions, when rightly put! The tendency of the human heart and affections is ever downward — ever toward earth and the things of earth. The palace of Ahab holds out far more powerful attractions to our fallen nature than the lonely banks of Cherith or the house of the starving widow of Zarephath. But ah, let us think of the end! The end alone is the true criterion by which to judge in such matters. “Until I went into the sanctuary of God; then understood I their end.” (Ps. 73: 17)

Elijah knew, by being in the sanctuary, that Ahab stood in a slippery place; that his house would speedily crumble in the dust; that all his pomp and glory was about to end in the lonely tomb, and his immortal spirit to be summoned to render its final account. These things the holy man of God thoroughly understood, and he was therefore well content to stand apart from it all. His leathern girdle, his homely fare, his lonely path, were far better, he felt, than all the pleasures of Ahab's court. Such was his judgment, and we shall see, ere we close this paper, that his judgment was sound.

“The world passeth away, and the lust thereof, but he that doeth the will of God abideth forever.” Would that all who love the name of Jesus were more uncompromising and energetic in their testimony for Him! The time is rapidly approaching when we would give worlds that we had been more true and real in our ways here below. We are too lukewarm, too much inclined to make terms with the world and the flesh, too ready to exchange the leathern girdle for the robe in which Ahab and Jezebel are most willing to array us.

May the Lord give all His people grace to testify against this world that the deeds thereof are evil, and to stand apart from its ways, it maxims and principles; in a word, from everything which properly belongs to it. “The night is far spent, and the day is at hand.” Let us then cast off the works of darkness and stand clothed in the armor of light; let us, as those that are risen with Christ, set our affection on things above, and not on things on the earth; having “our citizenship in heaven,” let us, with unceasing eagerness, “look for the Saviour from thence, who shall change the body of our humiliation, that it may be fashioned like unto the body of His glory, according to the working whereby He is able even to subdue all things to Himself.”

Part 4:The Prophet on Mount Carmel

In the opening verse of 1 Kings 18 a new order is issued to our prophet. “And it came to pass, after many days, that the word of the Lord came to Elijah in the third year, saying, Go show thyself unto Ahab, and I will send rain on the earth.”

Here Elijah is summoned away from his retirement at Zarephath, to make his appearance in public and stand again before king Ahab. To one occupying the position, and exhibiting the spirit, of a true servant, it matters not what summons he receives. Whether it be “Go hide thyself,” or “Go show thyself,” he is ready, through grace, to obey. The Lord had been training His servant for three years and a half in secret. At Cherith and Zarephath He had taught him many important lessons; and when the time was come for his showing unto Israel, he was called to leave the desert and appear again as the public witness of Jehovah.

Nor did he hesitate. No, not for a moment, however much he might have preferred retirement to the stormy scenes and harassing vicissitudes of public life. Elijah was a servant, and that was enough. He was as ready to confront the angry Ahab, and all the prophets of Baal, as he had been to seclude himself for three years and a half. Truly we may well covet the spirit of a servant — a humble, obedient servant. Such a spirit will carry us through many difficulties; will save us from much contention; will send us along the path of service while others are disputing about it. If only we be willing to obey, and to serve, we shall never lack opportunity, nor be at a loss as to the path we should pursue.

[In every age the servant character is marked by the Holy Ghost as one of special value. It is, in fact, the only thing that will stand in times of general declension. Of this we have numerous examples in Scripture. When the house of Eli was about to fall before the divine judgment, Samuel occupied the position of a servant whose ear was opened to hear. His word was, “Speak, Lord, for Thy servant heareth.” When all Israel had fled from the face of the Philistine champion, the servant character again stood prominently forth. “Thy servant will go and fight,” etc. The Lord Jesus Himself had the title of Servant applied to Him by Jehovah, in the words of the prophet, “Behold My Servant,“ etc. Furthermore, when the Church had failed, and had become “the great house,” “the servant of the Lord” was told how he ought to carry himself. And lastly, it is mentioned as one of the special features of the heavenly Jerusalem, that “His servants shall serve Him.” The Lord grant us more of this spirit!]

We have already had occasion to notice the prophet's unhesitating obedience to the Word of the Lord. Such obedience will ever involve the abandonment of self. To be told, for example, to leave one's sweet retreat in order to appear before an angry tyrant who, with his wicked queen, led on to the contest a host of idolatrous prophets, called for no small measure of self-renunciation. But Elijah, through grace, was ready. He felt he was not his own. He was a servant, and as such ever stood with girded loins and open ears to attend his Master's summons, whatever it might be. Blessed attitude! May there be many found therein!

Elijah, therefore, goes to meet king Ahab, and we are called to follow him now into one of the most important scenes of his life.

Before, however, he comes in contact with Ahab, he crosses the path of Obadiah, and his meeting with him is perfectly characteristic. Obadiah certainly does not meet the prophet with that affectionate cordiality which ought to appear in the bearing of one brother towards another, but rather in the cold formality of one who had been moving much in the world's society. “Art thou that my lord Elijah?”

Now, though all this might have been occasioned by the overawing solemnity of Elijah's appearance and manner, still the thought forces itself upon one that there ought to have been more holy familiarity between two servants of the Lord. Elijah, too, seems to maintain this distance. “I am,” said he; “go tell thy lord, Behold, Elijah is here.” Elijah felt himself to be the depositary of the secret of the Lord, of which secret his brother knew nothing.

And how could he? Ahab's house was not the place to obtain an entrance into the divine counsels. Obadiah was out on a mission perfectly in keeping with the place from whence he had come, and with the person who had sent him; and so was Elijah. The former had as his immediate object grass — if peradventure he might find it; and as his ultimate object, the preservation of Ahab's horses and mules; the latter had as his immediate object the announcement of Jehovah's indubitable purpose concerning rain; and as his ultimate object, the bringing back of the nation to its early faith and devotedness.

True they were both men of God; and, moreover, it may be said by some that Obadiah was as much in his place as Elijah, seeing he was serving his master. No doubt he was serving his master; but should Ahab have been his master? I believe not. I believe his service to Ahab was not the result of communion with God. True it did not rob him of his name and character as one that feared the Lord greatly, for the Holy Ghost has graciously recorded this concerning him; but truly it was a miserable thing for one that feared the Lord greatly to own as his master the worst of Israel's apostate kings. Elijah would not have done so. We cannot think of him as going forth on such a mission as that which was commanding the energies of his more worldly brother. Elijah would not own Ahab as his master, though he was bound to own him as his King.

There is a great difference between being a subject and one in a position under a monarch. People argue thus: “The powers that be are ordained of God,” therefore it is right to hold office under them. But those who argue thus seem to lose sight of the manifest distinction between subject to and co-operating with the powers that be: the former is a sound and scriptural service — an act of positive obedience to God; the latter is an unsound and unscriptural assumption of worldly authority, for the wielding of which we have no direction, and which, moreover, will be found a sad obstruction in the path of the servant of God

We would not enter into judgment upon those who feel they can enlist their energies in the government of this world; but this much we would say — they will find themselves in an extremely awkward position in reference to the service of their heavenly Master. The principles of this world are diametrically opposed to those of God, and it is therefore hard to conceive how a man can be carrying out both at the same time.

Obadiah is a remarkable example of this. Had he been more openly on the Lord's side, he would have had no need to say, “Was it not told my lord what I did?” His hiding the prophets seems, in his estimation, to have been such a remarkable thing that he wondered if all had not heard it. Elijah had no need to ask such a question; it was well known “what he did.” His acts of service to God were no phenomena in his history. And why? Because he was not trammeled by the arrangements of Ahab's house. He was free, and could therefore act for God without reference to the thoughts of Ahab or Jezebel.

In acting thus, however, he had to lie under the charge of troubling Israel. “Art thou he that troubleth Israel?” The more faithful one is to God and His truth, the more exposed he is to this charge. If all be allowed to sleep “in dead supineness,” the god of this world will be well pleased, and his domain untroubled; but only let some faithful one make his appearance, and he is sure to be regarded as a troubler, and an intruder upon peace and good order.

But it is well to have that peace and order broken up which stand connected with the open denial of the Lord's truth and name. The hearts of the earthly-minded may only be occupied with the question, “Is it peace?” utterly regardless as to whether that peace is procured at the expense of truth and holiness. Nature loves ease, and may often be found, even amongst Christians, pleading for peace and quietness, where faithfulness to Christ and His principles would call for plain dealing with unsound doctrine or evil practice.

The tendency of the age is to hold all religious questions in abeyance. The things pertaining to the world and the flesh are of far too much importance, in the estimate of this generation, to have them interfered with for a moment by questions of eternal importance. Elijah, however, thought not so. He seems to have felt that the peaceful slumber of sin must be interrupted at all cost. He beheld the nation wrapped in the deep sleep of idolatry, and he thought it well to be the instrument of raising a storm around them.

So it was, and so it is. The storm of controversy is always preferable to the calm of sin and worldliness. Truly happy is it when there is no need of raising such a storm; but when it is needed — when the enemy would stretch forth over the people of God “the leaden scepter” of unholy repose — it is a matter of thankfulness to find that there is life enough even to break in upon such repose. Had there been no Elijah in Israel in the days of Ahab and Jezebel, had all been like Obadiah or the seven thousand, Baal and his prophets might have held undisputed sway over the minds of the people.

But God raised up a man who cared not about his own ease; no, nor about the nation's ease, if that ease were to be purchased at the expense of God's honour and Israel's early principles. He feared not, in the strength of the Lord, to face a terrific array of eight hundred and fifty prophets, whose living depended upon the nation's delusion, headed, as they were, by a furious woman who could turn her weak-minded lord whithersoever she would.

All this, surely, called for no small amount of spiritual vigour and energy. It needed deep and powerful convictions of the reality of divine truth, and a very clear insight into Israel's low and degraded condition, to enable a man to leave his quiet retreat at Zarephath and burst into the midst of Baal's votaries, thus to bring upon himself a fierce storm of opposition from every quarter. Elijah might, to speak after the manner of men, have remained in quiet retirement, in undisturbed repose, had he been satisfied to let Baal alone, and to allow the strongholds of idolatry to remain untouched. But this he could not do, and therefore he comes forth and meets the angry Ahab with these solemn and heart-searching words, “I have not troubled Israel; but thou and thy father's house, in that ye have forsaken the commandments of the Lord, and thou hast served Baalim.”

This was tracing the evil up to its right source. It was departure from God and His holy commandments that had brought all this trouble upon them. Men are ever prone to forget the sin that has occasioned trouble, and think only of the trouble; but true wisdom will ever lead us to look from the trouble to the procuring cause.

Thus, too, when unsound doctrine has insidiously crept in, and gained power over many minds — if some faithful one should feel called to make a firm and decided stand against it, he must count upon being regarded as a troubler, and as being the cause of all the commotion consequent upon such acting; whereas the intelligent and reflecting mind will at once trace the matter, not to the faithful one who has made a stand for truth against error, but to him who may have introduced the error, and to those who have received and entertained it.

True, the defender of truth will need to watch his spirit and temper, lest, while he attacks error in doctrine, he fall into evil in practice. Many who have set out in real sincerity of heart to vindicate some neglected or disputed truth have failed in this particular, and have thus, in a great degree, nullified their valuable testimony; for their sagacious enemy is always ready to act upon the narrow-mindedness and unreasonableness of men by leading them to fasten upon the petty infirmities of temper, and lose sight of the important principle advocated.

But our prophet entered the arena well equipped; he had come from “the secret place of the Most High”; he had been learning, in solitude, those lessons of self-judgment and self-subjugation which could alone qualify him for the momentous scenes on which he was about to enter. Elijah was no angry or stormy controversialist; he had been too much in the secret of the divine presence for that; he had been blessedly solemnized in his spirit ere he was called to confront Baal's host of prophets. Hence he stands before them in all the calm elevation and holy dignity which ever marked his bearing. We see no haste about him, no perturbation, no hesitancy. He was before God, and therefore he was self-possessed and tranquil.

Now it is in such circumstances that a man's spirit is really tested. Nothing but the mighty power of God could have maintained Elijah in his extraordinary position on mount Carmel. “He was a man of like passions with us;” and being the only one of his day who possessed sufficient moral courage and spiritual power to make a public stand for God against the power of idolatry, the enemy might readily suggest to his poor heart, “What a great man you are to stand forth thus as the solitary champion of Israel's ancient faith!” But God held up His dear servant so far. He carried him through this very trying scene, because he was His witness, and His servant.

And so it will ever be. The Lord will ever stand by those that stand by Him. Had Obadiah only made a stand against Ahab and Jezebel, the Lord would have owned him and carried him through, so that instead of being the servant of Ahab, he might have been the yokefellow of Elijah in his great reformation. But this was not the case, and therefore, like Lot of old, “his righteous soul was vexed” by the errors and evils of an idolatrous house.

O, dear Christian reader, let us aim at something beyond this! Let us not be chained down to earth by deliberate connection with this world's systems or plans. Heaven is our home; there, too, our hope is; we are not of the world; Jesus has purchased us, and delivered us from it, in order that we might shine as lights and walk as heavenly men while passing onward to our heavenly rest.

However, it was not merely in his deportment and manner that Elijah acquitted himself as a servant of God; he also showed himself to be one taught of God in reference to those principles on which the needed reformation should be based. Personal deportment and manner would avail but little if soundness in the faith were lacking. It would be an easy thing to put on a leathern girdle, and assume a solemn and dignified manner; but nothing save a spiritual apprehension of divine principles will enable anyone to exert a reforming influence on the men of his age.

But Elijah possessed all those needed qualifications. Both his appearance and his faith were such as, in an eminent degree, suited a thorough reformer. Conscious, therefore, that he was in possession of a secret which would deliver the spirits of his brethren from the unhallowed thralldom of Baal, he says to Ahab, “Now, therefore, send and gather to me all Israel unto mount Carmel, and the prophets of Baal four hundred and fifty, and the prophets of the groves four hundred, which eat at Jezebel's table.”

He is determined to bring Baal and the God of Israel face to face, in the view of the nation. He felt that matters should be brought to a test. His brethren must no longer be left to ”halt between two opinions.” What strength there is in the prophet's words as he stands before the assembled thousands of Israel! “How long halt ye between two opinions? If the Lord be God, follow Him; but if Baal, then follow him.”

This was very simple. The prophets of Baal could not gainsay nor resist it. The prophet only asked for decision of character. There could be nothing gained on either side by vacillating ways. “I would ye were either cold or hot.” We know from the Lord's own words to Elijah, in the next chapter, that there were seven thousand in Israel who had not bowed the knee to Baal, and who, we may suppose, were only waiting for some vigorous hand to plant the standard of truth in order that they might rally round it. No one amongst them would seem to have had power for such a bold step, but they would no doubt rejoice in Elijah's boldness and ability to do so.

This has often been the case in the history of the people of God. In times of greatest darkness there have always been those whose spirits mourned in secret over the widespread evil and apostasy, who longed for the bursting in of spiritual light, and were ready with joy to welcome its earliest beams. God has never left Himself without a witness; and although it is only here and there we can perceive a star of sufficient magnitude and brilliancy to pierce through the clouds of night and enlighten the benighted Church in the wilderness, yet we know, blessed be God, that let the clouds be ever so dark and gloomy, the stars have been there in every age, though their twinkling has been but little seen.

Thus it was in the days of Elias; there were seven thousand such stars whose light was obscured by the thick clouds of idolatry — who would not yield to the darkness themselves, though they lacked power to enlighten others; yet was there but one star of sufficient power and brightness to dispel the mists and create a sphere in which others might shine. This was Elijah the Tishbite, whom we now behold, in heavenly power and light, breaking into the very stronghold of Baal, upsetting Jezebel's table, [False religion has always sought the sunshine of this world's favour, whereas true religion has always been more pure and genuine when the world has frowned upon it. “The prophets of the groves eat at Jezebel's table. “ If Jezebel had had no table, she would have had no prophets either; it was her table, and not her souls, they sought.] writing folly upon the whole system of Baal's worship, and in fact, by God's grace, effecting a mighty moral change in the nation — bringing the many thousands of Israel down into the dust in real self-abasement, and mingling the blood of Baal's prophets with the waters of Kishon.

How gracious of the Lord to raise up such a deliverer for His deluded people! And what a death-blow to the prophets of Baal! We may safely assert they never offered a more unwilling sacrifice to their idol than that which our prophet suggested. It was the sure precursor of his downfall and of theirs also. What a sad aspect they present, “crying and cutting themselves with knives and lancets till the blood gushed out,” and crying out, with unavailing earnestness, “O Baal, hear us!” Alas, Baal could not hear nor answer them!

The true prophet, conscious in his inmost soul of the sinful folly of the whole scene, mocks them: they cry more earnestly, and leap with frantic zeal upon the altar; but all in vain. They were now to be unmasked in the view of the nation. Their craft was in imminent danger. Those hands which, through their influence, had so often been lifted up in the diabolical worship of a sinful absurdity, were speedily about to seize them and drag them to their merited fate. Well, therefore, might they cry, “O Baal, hear us!”

How solemn, how immutably true, are those words of Jeremiah, “Cursed is the man whose heart departeth from the Lord”! It matters not on whom, or on what, we place our confidence: whether it be a religious system or a religious ordinance, or anything else, it is a departure of the heart from God — a curse follows it, and when the final struggle comes the Baal will be invoked in vain; “there will be neither voice, nor any to answer, nor any to regard.”

How awful is the thought of departure from the living God! How dreadful to find, at the end of our history, that we have been leaning upon a broken reed! Oh, if you have not found solid and abiding peace for your guilty conscience in the atoning blood of Jesus, if you have a single emotion of fear in your heart at the thought of meeting God, let me put the prophet's question to you, “How long halt ye between two opinions?” Why do you stand aloof when Jesus calls you to come unto Him and take His yoke upon you? Believe me; the hour is coming when, if you have not fled for refuge to Jesus, a greater than Elijah will mock at your calamity.

Harken to these solemn words: “Because I have called, and ye refused; I have stretched out My hand, and no man regarded; but ye have set at naught all My counsel, and would none of My reproof; I also will laugh at your calamity; I will mock when your fear cometh; when your fear cometh as desolation, and your destruction cometh as a whirlwind; when distress and anguish cometh upon you” (Prov. 1: 24-27).

Awful words! …inconceivably awful! How much more awful the reality! Flee to Jesus. Betake yourself to the open fountain, and there find peace and refuge ere the storm of divine wrath and judgment bursts upon your head. “When once the master of the house has risen up and shut to the door,” you are lost, and lost forever. Oh think of this, I implore of you, and let not Satan drag your precious soul into everlasting perdition!

We now turn to another side of the picture. The prophets of Baal were signally defeated. They had leaped, cut themselves, and cried to no purpose. Their whole system had been proved a gross fallacy; the superstructure of error had been trampled to the ground, and it only now remained to rear the magnificent superstructure of truth in the view of those who had been so long enslaved by vanity and lies. “And Elijah said unto all the people, Come near unto me. And all the people came near unto him. And he repaired the altar of the Lord that was broken down. And Elijah took twelve stones, according to the number of the tribes of the sons of Jacob, unto whom the word of the Lord came, saying, Israel shall be thy name: and with the stones he built an altar in the name of the Lord.”

It is always well to wait patiently and allow evil and error to find their own level. Time will surely bring the truth to light; and let error array itself ever so carefully in the venerable robes of antiquity, yet will time strip it of these robes, and display it in all its naked deformity. Elijah felt this, and therefore he could stand quietly by and allow all the sands of Baal's glass to run out ere he began to exhibit the pattern of a more excellent way. Now it needs a very real apprehension of divine principles to enable one to adopt this patient course. Had our prophet been shallow-minded, or badly taught, he would have been in much greater haste to display his system and raise a storm of opposition against his antagonists.

But a spirit gifted with true elevation is never in haste, never perturbed; he has found a center round which to move, and in revolving round that he finds himself carried out of the region of every other influence. Such an one was Elijah, a really elevated, independent, holy man — one who in every scene of his extraordinary career maintained a heavenly dignity which is earnestly to be sought after by all the Lord's servants. When he stood on mount Carmel, beholding the fruitless bodily exercise of Baal's prophets, he presented the appearance of one who was fully conscious of his heavenly mission; and not only in his manner, but also in his principles of acting, he acquitted himself as a prophet of the Lord.

What, then, were those principles on which Elijah acted? They were, in a word, those on which the unity of the nation was based. The first thing he does is to “repair the altar of the Lord that was broken down.” This was Israel's center, and to this every true reformer directed his attention. Those who seek to carry out a one-sided reformation may rest satisfied with merely throwing down that which is false, without proceeding further to establish a sound basis on which to erect a new superstructure: but such reformation will never stand; it will carry with it too much of the old leaven to admit of its being a testimony. The altar of Baal must not only be thrown down, but the altar of the Lord must be set up.

Some there are who would sacrifice to the Lord on the altar of Baal; in other words, they would retain an evil system, and rest satisfied with giving it a right name. But no; the only center of unity which God can recognize is the name of Jesus — simply and exclusively that. The people of God must not be looked at as members of a system, but as members of Christ. God sees them as such, and it should be their business to reckon themselves to be what God tells them they are, and manifestly to take that blessed place.

And we may further remark that Elijah in his actings on mount Carmel does not stop short of the recognition of Israel's unbroken unity. He takes twelve stones, according to the number of the sons of Jacob, unto whom the Word of the Lord came, saying “Israel shall be thy name.” This was taking high ground — yea, the very highest. Solomon could have taken no higher. To recognize the twelve tribes of Israel at a time when they were divided, and weakened, and degraded, evidenced true communion with the mind of God in reference to His people.

Yet this is what the Spirit will ever suggest. “Our twelve tribes” must never be given up. True they may, through their own weakness and folly, become scattered and divided; yet the God of Israel can only think of them in that unbroken unity which they once exhibited, and which, moreover, they will exhibit again when, having been united by the true David, they shall in holy fellowship tread the courts of the Lord forever.

Now the Prophet Elijah, through the Spirit, saw all this. With the eye of faith, he penetrated the long, dreary time of Israel's humiliating bondage, and beheld them in their visible unity, no longer Judah and Israel, but Israel, for the word is, “Israel shall be thy name.” His mind was occupied, not with what Israel was, but with what God had said. This was faith. Unbelief might say, “You are taking too high a stand; it is presumption to talk about twelve tribes when there are but ten; it is folly to speak of unbroken unity when there is nothing but division.” Such will ever be the language of unbelief, which can never grasp the thoughts of God, nor see things as He sees them.

But it is the happy privilege of the man of faith to rest his spirit on the immutable testimony of God, which is not to be nullified by man's sinful folly. “Israel shall be thy name. “ Precious promise! Most precious! Most permanent! Nothing could for a moment interfere with it — neither Rehoboam's childishness nor Jeroboam's cunning policy; no, nor yet Ahab's vileness could hinder Elijah from taking the loftiest position that an Israelite could take, even the position of a worshiper at an altar built of twelve stones, according to the names of the twelve tribes of Israel.

Now in Elijah the Tishbite we have an example of the power of faith in the promise of God at a time when everything around him seemed to stand opposed. It enabled him to rise above all the evil and sorrow around him, and to build an altar of twelve stones with as much holy confidence and unclouded assurance as did Joshua when, amid the triumphant hosts of Israel, he erected his trophy on the banks of Jordan.

But I must bring this section to a close, having already extended it further than I had intended. We have seen the principle upon which our prophet desired to carry out the reformation. It was a sound one, and God honoured it. The fire from Heaven at once confounded the prophets of Baal, confirmed the prophet's faith, and delivered the people from their sad condition of halting between two opinions. Elijah's faith had given God room to act; he had made a trench and filled it with water; in other words, he had made the difficulty as great as possible in order that the divine triumph might be complete: and truly it was so.

God will always respond to the appeal of simple faith. “Hear me,” said the prophet, “O Lord, hear me; that this people may know that Thou art the Lord God, and that Thou hast turned their heart back again.”

This is intelligent prayer. The prophet is engaged solely about God and His people. He does not say, “Hear me, that this people may know that I am a true prophet.” No; his only object was to bring the people back to the God of their fathers, and to have the claims of God established in their consciences, in opposition to the claims of Baal. And God darkened and heard; for no sooner had he concluded his prayer than “the fire of the Lord fell, and consumed the burnt sacrifice, and the wood, and the stones, and the dust, and licked up the water that was in the trench. And when all the people saw it they fell on their faces: and they said, The Lord, He is the God; the Lord, He is the God.”

Truth triumphs! The prophets are confounded! The prophet, in holy indignation, mingles their blood with the waters of the Kishon, and thus, evil being judged, there remains no further hindrance to the communication of the divine blessing, which Elijah announces to Ahab in these words, “Get thee up, eat and drink, for there is a sound of abundance of rain.” How do these words convey to us Ahab's true character! “Eat and drink.” This was all he knew, or cared to know. He had come forth to look for grass and nothing more; and the prophet conveyed to him that intelligence which he knew he desired. He could not ask him to come and join him in thanksgiving to God for this glorious triumph over evil, for he knew well he would meet with no response.

And yet they were both Israelites: but one was in communion with God, and the other was the slave of sin; hence, while Ahab found his enjoyment in getting up to “eat and drink,” Elijah sought his in retirement with God. Blessed, holy, heavenly enjoyment!

But mark the difference between Elijah's bearing in the presence of man and in the presence of God. He had met Obadiah, a saint in wrong circumstances, with an air of dignity and elevation; he had met Ahab in righteous sternness; he had stood amid the thousands of his deluded and erring brethren with the firmness and grace of a true reformer; and lastly, he had met the wicked prophets of Baal with mocking, and then with the sword of vengeance. Thus had he carried himself in the presence of man.

But how did he meet God? “He cast himself down upon the earth, and put his face between his knees.” Thus he carried himself before God. All this is lovely. Our prophet knew his place both before God and man. In the presence of man he acted in the wisdom of the Spirit, as the case demanded; in the presence of God he prostrated himself in unfeigned and reverent humility. Thus may all the Lord's servants know how to walk in all their complicated relations here below.

We must now accompany our prophet to widely different scenes.

Part 5: The Prophet on Mount Horeb

There are few who have taken a prominent place in the history of the Church of God whose course has not been marked, in a special manner, by vicissitude: of such, as of “those that go down to the sea in ships, that do business in great waters,” it may be said, “They mount up to the heaven, they go down again to the depths; their soul is melted because of trouble.” They are sometimes seen on the mount, sometimes in the valley; at one time basking in the sunshine, at another beaten by the storm.

Nor is this the case merely with prominent characters; almost every Christian, be his path ever so retired and noiseless, knows something of this vicissitude. Indeed, it would seem as if no one could run the race which is marked out for the man of faith without finding inequalities in his way. The path through the desert must be rough, and it is well that is so; for there is no right-minded person who would not rather be set in a rough than in a “slippery” way. The Lord sees our need of being exercised by roughness and hardness, not only that we may find the rest at the end sweeter, but also that we may be the more effectually trained and fitted for the place we are yet to occupy.

True we shall have no need for trials in the kingdom, but we shall have need of those graces and habits of soul which were formed amid the trials and sorrows of the wilderness. We shall yet be constrained to acknowledge that our path here below was not a whit too rough, but that on the contrary we could not have done without a single exercise of all those that had fallen to our lot. We now see things indistinctly, and are often unable to see the needs-be for many of our trials and sorrows: moreover our impatient nature may often feel disposed to murmur and rebel; but only let us be patient and we shall be able without hesitation, and with the full assent of every thought and feeling, to say, “He led us forth by a right way, that He might bring us to a city of habitation. “

The above train of thought is suggested by the circumstances of our prophet in 1 Kings 19. He seems to have had little anticipation of the terrific storm which was about to burst upon him: he had come from the top of mount Carmel, and in the energy of the Spirit outstripped Ahab in his chariot to the entrance of Jezreel; but there he was destined to receive a check, and that, too, from one who had hitherto kept herself in the background. This was the wicked Jezebel. I say, she had kept herself in the background; but she had not been idle there. She had no doubt influenced her weak-minded lord, and used his power for her wicked ends. She had opened her house and spread a table for the prophets of Baal. These things she had done in furtherance of her master's interests.

Jezebel is not to be looked at merely as an individual: she stands before the spiritual mind as the representative of a class — yea, more, as the impersonation of a principle which has from age to age been working in hostility to the truth of God, and which appears in its full maturity in the person of the great whore spoken of in the Apocalypse. The spirit of Jezebel is a persecuting spirit — a spirit that will carry its own point in opposition to everything — an active, energetic, persevering spirit, in which satanic vigour appears very manifestly.

Very different is the Ahab spirit. In Ahab we see one who, provided he could attain the gratification of his carnal and worldly desires, cared but little about religion. He troubled himself but little to decide between the claims of Jehovah and those of Baal. To him they were all alike. Now it was such an one that Jezebel could wield according to her mind. She took care to have his desires gratified while she actively and sagaciously used his power in opposition to the truth of God. The Ahab’s are always found to be fit instruments for the Jezebels; hence, in the Apocalypse, where all those principles which have been, are now, or are yet to be, at work, are seen in their full maturity, we find the woman riding the beast: that is, corrupt religion wielding the secular power, or the full-grown Jezebel-spirit making use of the full-grown Ahab-spirit.

All this has a solemn voice for the present generation; and those that have ears to hear, let them hear. Men are becoming increasingly heedless as to the interests and destinies of the truth of God in the earth. Christ and Belial are all alike, provided the wheels of the vast machine of utilitarianism be not clogged in their movement. You may hold what principles you please provided you hold them in the background; and thus men of the most conflicting principles can unite and hold those principles in abeyance while with ardor and energy they pursue the phantom of worldliness.

Such is the spirit and tendency of the age, and all that is needed is that a Jezebel-spirit should arise and lead men on along the path upon which they have manifestly entered — a path which will most assuredly end in the blackness of darkness forever. Solemn, most solemn thought! Again I say, “He that hath ears to hear, let him hear.”

But we have said it was from Jezebel that the prophet Elijah received the check which seems so to have overwhelmed his spirit. “And Ahab told Jezebel all that Elijah had done, and withal how he had slain all the prophets with the sword.” Observe, “Ahab told Jezebel”; he had neither sufficient interest in the matter to lead him to take an active part himself, nor, even if he had the interest, did he possess sufficient energy. To him, perhaps, the abundance of rain seemed to stand connected with the death of the prophets, and therefore he could quietly stand by and see them put to death.

What was Baal to him, or Jehovah either? Nothing. Let Ahab and all of that school get enough to “eat and drink,” and all questions of truth and religion will be but lightly regarded. Gross and unmeaning abomination! Miserable, infatuated sensualism! Ye children of this world, whose sentiments are expressed in the words “let us eat and drink, for to-morrow we die,” think of Ahab; remember his terrible end — the end of his eating and drinking. What was it? “The dogs licked his blood.” And as to his soul — ah, eternity will unfold its destinies!

But in Jezebel we see one who lacked neither interest nor energy. To her, the controversy was one of the deepest moment, and she was determined to act with decision. “Then Jezebel sent a messenger unto Elijah, saying, So let the gods do to me, and more also, if I make not thy life as the life of one of them by to-morrow about this time.”

Here then the prophet was called to endure the storm of persecution. He had been on mount Carmel, where he had stood against all the prophets of Baal; his course had hitherto been a triumphant one, the result of communion with God; but now his sun seemed, in his view, to be about to go down, and his horizon to become dark and gloomy.

“And when he saw that, he arose and went for his life, and came to Beersheba, which belongeth to Judah, and left his servant there. But he himself went a day's journey into the wilderness, and came and sat down under a juniper tree: and he requested for himself that he might die; and said, It is enough; now, O Lord, take away my life; for I am not better than my fathers.”

Elijah's spirit sinks altogether; he looks at everything through the dark cloud in which he was enveloped; all his labour seems, in his view, to have been for naught and in vain, and he has only to lie down and die. His spirit, harassed by what he deemed fruitless efforts to bring the nation back to its faith, longed to enter into rest.

Now, in all this we perceive the workings of impatience and unbelief. Elijah said nothing about longing to depart when he stood on mount Carmel. No; there all was triumph; there he seemed to be achieving something — he seemed to be of some use, and therefore he thought not of his departure. But the Lord would show His servant not only what he “must do,” but also what he “must suffer.” The former we like well enough, the latter we are not so well prepared for. And yet the Lord is as much glorified in a patient sufferer as in an active servant. The graces that are developed by one who is enabled to endure protracted suffering are as fragrant in their perfume as all the fruits of active service. This our prophet should have borne in mind. But ah, the heart can well understand and sympathize with him in his gloom and despondency.

There are few of the Lord's servants who have not, at some time or other, eagerly desired to put off their harness and cease from the toils of conflict, particularly at times when all their labour and testimony would seem to be in vain, and when they are disposed to look upon themselves as mere cumberers of the ground. Yet we must wait God's time, and until then seek to pursue our way in patient, uncomplaining service. There is a vast difference between longing to get away from trial and sorrow, and longing to be at home in our Father's house.

No doubt the thought of rest is sweet, ineffably sweet, to the laboring man. It is sweet to think of the time when our own gracious God shall wipe away all tears from our eyes, sweet to think of those green pastures and living fountains to which the Lamb will lead His flock throughout the coming ages of glory. In a word, the whole prospect presented to the view of faith is sweet and cheering; yet we have no right to say, “O Lord, take away my life.” Nothing but an impatient spirit could ever dictate such language.

How different is the spirit breathed in the following words of the apostle Paul! “For I am in a strait betwixt two, having a desire to depart, and to be with Christ, which is far better. Nevertheless, to abide in the flesh is more needful for you. And having this confidence, I know that I shall abide and continue with you all, for your furtherance and joy of faith” (Phil. 1: 23-25).

These words exhibit a truly Christian spirit. The servant of the Church should seek the Church's good, and not his own advantage. If Paul had considered himself, he would not have tarried a moment on earth; but when he considered the Church, he desired to abide and continue for the purpose of furthering its joy and faith. This should have been Elijah's desire too: he should have desired to remain for the benefit of the nation. But here he failed. He had fled into the wilderness under the influence of unbelief, and for the purpose of saving his life, and then desired that his life might be taken away simply to escape from the trials which his position involved.

In all this we may learn a most profitable lesson. Unbelief is sure to drive us from the place of testimony and service. So long as Elijah walked by faith, so long he occupied the place of a servant and a witness; but the moment his faith gave way, he abandoned both and fled into the wilderness. Unbelief ever unfits us for the place of service, and renders us useless. We never can act for God save in the energy of faith. We should remember this at a time like the present, when so many are giving up and turning aside. I suppose we may lay it down as a fixed principle of truth, that whenever a man abandons any distinctive position of testimony, it is from positive unbelief in the truth which led him into it.

Thus, for example, at the present day we see many who at one time took up a very distinct and prominent position from having learnt (as they stated) that great truth, the presence of the Holy Ghost in the Church. Now, when this truth is really learnt, and held in power, it delivers from man's authority in matters of faith, and leads Christians out of those systems where such authority is acknowledged and defended.

If the Holy Ghost rules in the Church, then man has no right to interfere, no right to decree and institute ceremonies; for in doing so he is most presumptuously interfering with the divine prerogative. If therefore a man sincerely believe this important truth, his belief will certainly influence his conduct so far that he will feel himself called upon to bear testimony against every system in which this truth is practically denied; by separating from it.

It is not a question of what or whom he will attach himself to. No; this is another, and an after, consideration. A man's first business is to “cease to do evil,” and after that to “learn to do well.”

However, many who once professed to see this truth, and to act upon it, have since lost confidence in it, and as a consequence have retired from their distinct position, and gone back to those systems from which they had emerged. Like Elijah, they have not realized all their expectations; the results which they looked for have not appeared, therefore they have fled from the scene, and doubtless many have felt disposed to say, “It is enough."

Yes, many a heart which once cherished high and fond expectations respecting the Church is now bowed down with sorrow and disappointment. Those who professed to see and act upon the truth of the presence of the Holy Ghost in the Church, and other collateral truths, have, to say the least, failed to carry them into practice, and not only failed, but in many instances have made a most humiliating exhibition of themselves; and the enemy has not been backward in making his own use of all this. He has used it especially to discourage the hearts of those who, no doubt, desired to stand in testimony for Christ, but who, seeing the failure of everything like corporate testimony on the earth, have given up in despair.

However, let Christians observe this: it was unbelief that made Elijah fly into the wilderness, and it is unbelief which causes anyone to give up that position of testimony into which the truth of the Holy Ghost's presence in the Church would necessarily lead him.

Those who thus retreat prove that it was not with God and His eternal truth, but with man and his circumstances, that they had to do. If God's truth be the basis of our acting, we shall not be affected by man's mutability and failure. Man may, and assuredly will, fail in his very best and purest efforts to carry out the truth of God; but shall man's failure make the truth of God of none effect? “God forbid; yea, let God be true and every man a liar.”

If those who profess to hold the blessed doctrine of the unity of the Church should split into parties; if those who hold the doctrine of the Spirit's presence in the Church for the purpose of rule and ministry should nevertheless practically lean upon man's authority; if those who profess to be looking for the personal appearance and reign of the Son of man should be found grasping with eagerness after the things of this present world, shall these things nullify those heavenly principles? Certainly not. Thank God, truth will be truth to the end. God will be God, though man should prove himself a thousandfold more imperfect than he is. Wherefore, instead of giving up in despair because men have failed to make a right use of God's truth, we should rather hold fast that truth as the only stay of our souls amid universal ruin and shipwreck.

Had Elijah held fast the truth which filled his soul when he stood on mount Carmel, he would never have been found beneath the juniper tree, nor would he have given utterance to such words as “Take away my life, for I am not better than my fathers.”

Yet the Lord can graciously meet his poor servant even asleep under a juniper tree. “He knoweth our frame, He remembers that we are dust,” and therefore, instead of granting the petulant request of His harassed and disappointed servant, He rather seeks to feed and strengthen him for further exertion. This is not “the manner of man,” but it is, blessed forever be His name, the manner of God, whose ways and thoughts are not as ours. Man would often deal roughly and harshly with his fellow, making no allowance for him, but acting towards him in haste and severity. Not so God. He ever deals in the deepest pity and tenderness. He understood Elijah, and He remembered the stand he had recently made for His name and truth, and therefore He would minister to him in the season of his depression.

“And as he lay and slept under a juniper tree, behold, then an angel touched him, and said unto him, Arise and eat. And he looked, and behold, there was a cake baken on the coals, and a cruse of water at his head. And he did eat and drink, and laid him down again. And the angel of the Lord came again the second time, and touched him, and said, Arise and eat; because the journey is too great for thee. And he arose, and did eat and drink, and went in the strength of that meat forty days and forty nights unto Horeb the mount of God” (1 Kings 19: 5, 8).

The Lord knows better than we do the demands that may be made on us, and He graciously strengthens us according to His estimate of those demands. The prophet wished to sleep for sorrow, but the Lord wished to strengthen and nerve him for future service. Like the disciples in the garden, who, overwhelmed with deep sorrow at the apparent failure of all their fondly cherished hopes, allowed themselves to sink into profound slumber while their blessed Master would have had them girding up their loins and nerving their arms for the trying scenes on which they were about to enter.

But Elijah did eat and drink; and being thus strengthened, he proceeded to mount Horeb. Here again we have to trace the sorrowful actings of an impatient spirit. Elijah seems determined to retire from his place of service and testimony altogether. If he cannot sleep under the juniper tree, he will hide himself in a cave. “He came thither unto a cave, and lodged there.”

When once a man allows himself to slip aside from the position in which faith would keep him, there is no accounting for the extremes into which he may run. Nothing but abiding faith in the Word of God can maintain anyone in the path of service, because faith makes a man satisfied to wait for the end, whereas unbelief, looking only at surrounding circumstances, sinks into complete despondency.

The Christian must make up his mind to meet with nothing but trial and disappointment here. We may often dream of rest and satisfaction in some condition or other here; but it is only a dream. Elijah had no doubt hoped to see a mighty moral change brought about by his instrumentality; and instead of that, his life was threatened. But he ought to have been prepared for this.

The man who had fearlessly faced Ahab and all the prophets of Baal ought surely to have been able to bear a message from a woman. Yet no; his faith had given way. When a man's faith gives way, his own shadow will deter him. In contemplating the prophet's position on mount Horeb, one is disposed to ask, Can it be the same man whom we saw so recently standing on mount Carmel, at an altar of twelve stones, and there so blessedly vindicating the God of Israel in the presence of his brethren?

Alas! What a powerless creature man is when not sustained by simple faith in the testimony of God! David could, at one time, meet Goliath in the power of faith, and afterwards say, “I shall one day perish by the hand of Saul.” Faith gets above circumstances and looks at God; unbelief loses sight of God, and looks only at circumstances. Unbelief says, “We were in our own sight as grasshoppers, and so were we in their sight;” faith says, “We are well able to overcome them.”

However, the Lord does not leave His servant in the cave; He still follows him, and seeks to bring him again and again back to that post which he had abandoned in his impatience and unbelief. “And behold, the word of the Lord came to him, and He said unto him, What doest thou here, Elijah?” What a reproof! Why did Elijah thus bury himself in a cave? Why had he retreated from the honorable post of testimony? Because of Jezebel's message, and because his ministry had not been as fully owned as he expected. He thought to have reaped a more cheering harvest from all his labour than a threatening message and apparent desertion, and therefore he had sought the retirement of a mountain cave, as a place suited to indulge his feelings.

Now, it must be admitted that there was much — very much to wound the prophet's spirit; he had come from his quiet retreat at Zarephath to face the whole nation, headed by Jezebel and a host of wicked priests and prophets. He had confounded the latter, through God's grace; God had sent down fire from Heaven in answer to his prayer; all Israel had seemed to acknowledge the truth as proclaimed by him. All these things must have raised his expectations to no ordinary height; yet, after all, his life is threatened, he sees no one to stand by him, he is enveloped in a thick cloud, he abandons the field of conflict, and hides himself in a cave.

It is much easier to censure another than to act aright, and we must be exceedingly slow in pronouncing judgment upon the actions of so honoured a servant as Elijah the Tishbite. But though we should not deal much in censure, we may, at least, draw instruction and warning from this section of our prophet's history. We may learn a lesson of which we stand very much in need. “What doest thou here?” is a question which might justly be put to many of us from time to time, when, in impatience or unbelief, we leave our proper place of service amongst our brethren, to sleep under a juniper tree, or hide ourselves in a cave.

Are there not many at this moment who aforetime were powerful advocates of the principles connected with the unity and worship of the people of God, to be found either asleep or hidden in caves? That is, they are doing nothing for the furtherance of those truths which they once advocated. This is a truly sorrowful reflection. To such the question, “What doest thou here?” should come with special force. Yes, what are such doing? Or rather, what are they not doing in the way of positive mischief to the sheep of Christ? A man who thus retires is not merely harmless, he is noxious; he is really injuring his brethren.

It would be far better never to have appeared as the advocates of important truth, than having done so to retire; to call special attention to some leading principles of divine truth, and then to abandon them, is most culpable. “If many man be ignorant, let him be ignorant.” We can pity ignorance, or endeavor to instruct it; but the man, who, having professed to see truth, afterwards abandons it, can neither be looked upon as an object of pity, nor a subject for instruction.

But it is not merely unbelief and disappointment in reference to certain truths that drive men into unhappy isolation; apparent failure in ministry has the same effect. The latter was, perhaps, what more especially affected Elijah. The triumph on mount Carmel had, doubtless, led to much elation of spirit in reference to the results of his ministry, and he was not prepared for the sad reverse.

Now, the sovereign remedy for both these maladies, that is, for unbelief in important truth and disappointment as regards our ministry, is to keep the eye simply and steadily fixed on Jesus.

If, for example, we see men professing those two grand and all-important truths — the unity of the Church, and the abiding presence of the Holy Ghost in the Church — professing, I say, to see these things, and yet failing most sadly in carrying them out, shall we turn aside, and say there is no unity, and no abiding presence of the Holy Ghost? God forbid. This would be to make God's truth dependent upon man's faithfulness, which cannot be endured for a moment by the spiritual mind. No, let us rather look into the precious Word of God, and see the Church as the body of Christ, each member thereof written in God's book from everlasting to everlasting.

And, in like manner when we see Jesus at God's right hand in the Heavens, we see the unfailing ground of the Spirit's presence in the Church. Thank God for the blessed stability of all this. “The gifts and calling of God are without repentance.”

Finally, if any be tried in the matter of their ministry, if the enemy would endeavor to make them give up in chagrin or disappointment, let them try to keep their eyes more simply on Jesus, remembering that, however depressing the aspect of things here may be, the time is speedily approaching when all who have served the Lord simply, from love to Him, shall reap a full reward. We must take care, however, that we allow not our ministry, or the fruits thereof, to get between our souls and Christ. There is great danger of this. A man may set out in unaffected devotedness to his Master, and yet, through the craft of the enemy, and the weakness of his own heart, he may, ere long, give his work a more prominent place in his thoughts than Christ Himself. Had Elijah kept the God of Israel more before him, he would not have given up in despair.

But we learn the real state of the prophet's soul from his reply to the divine challenge: “I have been very jealous,” said he, “for the Lord God of hosts; for the children of Israel have forsaken Thy covenant, thrown down Thine altars, and slain Thy prophets with the sword: and I, even I only, am left; and they seek my life to take it away.” How different is this language from that which dropped from his lips on mount Carmel! There he vindicated God, — here he vindicates himself; there he endeavored to convert his brethren by presenting before them the truth of God, — here he accuses his brethren, and recounts their sins before God.

[It is instructive to observe the order in which Elijah recounts the sins of Israel: 1 — “they have forsaken Thy covenant;” 2 — “they have thrown down Thine altars;” 3 — “they have slain Thy prophets with the sword,” The ground of all this evil was their having forsaken the covenant of God, the natural consequence of which was the throwing down of God's altars, and the abandonment of His worship, which latter was followed out by killing the prophets. We can understand this order.]

“I have been very jealous;” but “they have forsaken,” etc. This was the strain in which the disappointed prophet spoke from his cave on mount Horeb. He seems to have looked upon himself as the only one that had done, or was doing, anything for God. “I only am left, and they seek my life to take it away.” Now all this was the natural consequence of his position.

The moment a man retires from his place of testimony and service among his brethren, he must begin to extol himself, and accuse them; yea, his very act expresses at once the assumption of his faithfulness, and their failure. But to all who thus separate from, and accuse their brethren, the searching question is, “What doest thou here?” “He that hath ears to hear, let him hear.”

Our prophet, however, is called forth from his isolated place. “Go forth,” said Jehovah, “and stand upon the mount before the Lord. And, behold, the Lord passed by, and a great and strong wind rent the mountains, and brake in pieces the rocks before the Lord; but the Lord was not in the wind: and after the wind an earthquake; but the Lord was not in the earthquake: and after the earthquake a fire; but the Lord was not in the fire: and after the fire a still small voice."

The Lord, by these solemn and varied exhibitions of Himself and His wondrous actings, would teach His servant most impressively that He was not to be confined to one agent in carrying out His designs. The wind was an agent, and a powerful one, yet it did not accomplish the end; and the same might be said of the earthquake and the fire. They by their very terribleness served but to pave the way for the last, and apparently the weakest agent, namely, the still small voice.

Thus the prophet was taught that he must be satisfied to be an agent, and one of many. He might have thought that all the work was to have been done by him. Coming, as he did, with all the terrible vehemence of the mighty wind, he supposed he should have carried off every obstacle, and brought the nation back to its place of happy allegiance to God. But ah! how little does even the most elevated instrument apprehend his own insignificance! The most devoted, the most gifted and the most elevated are but stones in the superstructure, screws in the vast machine; and whoever supposes he is the instrument, will find himself much mistaken.

“Paul may plant, and Apollos water, but God giveth the increase.” And so Elijah had to learn that the Lord was not confined to him. He had other shafts in His quiver, which He would discharge in due time. The wind, the earthquake, and the fire must all do their work, and then the still small voice could be heard distinctly and effectually. It is the sole province of God to make Himself heard, even though He speak in “a still small voice.” Elijah remained in the cave until this voice reached his ear, and then “he wrapped his face in his mantle, and went out, and stood in the entering in of the cave.”

It is only “before the Lord” that we get into our right position. We may conceive high thoughts of ourselves and our ministry, until we are brought into the divine presence, and then we learn to wrap our face in a mantle; in other words, we learn, in reality, to hide ourselves. When Moses found himself in the divine presence “he trembled, and durst not behold.” When Job found himself there, “he abhorred himself, and repented in dust and ashes”; and so has it been with everyone who has ever gotten a view of himself in the light of God's presence; he has learned his own thorough nothingness, he has been led to see that God could do without him.

The Lord is ever ready to acknowledge the smallest act of service done to Him, but the moment a man makes a center of his service, the Lord will teach him that He wants him no longer. Thus it was with Elijah. He had retired from the field of labour and conflict, and earnestly desired to be gone: he thought himself a solitary witness, a forsaken and disappointed servant, and Jehovah makes him stand forth before Him, and there, as it were, give up his commission, and hear the names of his successors in the field of labour.

“The Lord said unto him, Go, return, on thy way to the wilderness of Damascus; and when thou comest, anoint Hazael to be king over Syria: and Jehu the son of Nimshi shalt thou anoint to be king over Israel: and Elisha the son of Shaphat, of Abel-meholah, shalt thou anoint to be prophet in thy room. And it shall come to pass, that him that escapeth the sword of Hazael shall Jehu slay; and him that escapeth the sword of Jehu shall Elisha slay. Yet I have left Me seven thousand in Israel, all the knees which have not bowed unto Baal, and every mouth which hath not kissed him.”

This statement must have thrown much light on the prophet's mind. Seven thousand! …although he had thought himself left alone. Jehovah will never be at a loss for instruments. If the wind will not do, He has the earthquake; and if the earthquake will not do, He has the fire; and last of all, He has “the still small voice.”

And so Elijah was taught that Israel had to be acted upon by other ministry besides his: Hazael, Jehu, and Elisha had yet to appear on the scene, and as the still small voice had proved effectual in drawing him forth from his mountain cave, so would the gracious ministry of Elisha prove effectual in drawing forth from their lurking-places the thousands of faithful ones whom he had altogether overlooked. Elijah was not to do all. He was but one agent. “The eye cannot say to the hand I have no need of thee: nor again the head to the feet, I have no need of you.”

Such, I believe, was the important lesson taught to our prophet by the impressive scenes on mount Horeb. He had gone up thither full of thoughts of himself alone; he stood there filled with the idea that he was the witness, the only witness; he went down from thence with the humbling yet wholesome consciousness that he was but one of seven thousand. A very different view of the case indeed. None can teach like God. When He desires to teach a lesson He can teach it effectually, blessed be His name. He had so taught Elijah his own insignificance that he was satisfied to retrace his steps, to come forth from his cave and down from the mount, to lay aside all his complaints and accusations, and humbly, silently, obediently, and willingly cast his prophetic mantle over the shoulders of another.

All this is most instructive. The silence of Elijah, after he hears of the seven thousand is most remarkable. He had learnt a lesson which mount Carmel could not teach him — a lesson which neither Zarephath nor Cherith had taught him. In these places he had learnt much about God and His truth, but on Horeb he had learnt his own littleness, and as the result of that learning he comes down from the mount and gives up his office to another; and not merely this, but in so doing he says “What have I done?”

In a word, we see in this dear servant the most complete renunciation of self from the moment he learnt that he was but one of many. He delivers a message to Ahab in the vineyard of Naboth; a message to Ahaziah in his sick chamber; then he takes his departure from earth, leaving the work which he had begun to be finished by other hands. Like John the Baptist, who, as we know, came in the spirit and power of Elias, he was satisfied to usher in another and then retire.

Oh that we all knew more of this humble self-renouncing spirit — the spirit which leads a man to do the work and think nothing of it; or if it should be so, to see the work done by others and rejoice therein. The Baptist had to learn this as well as the Tishbite; he had to learn to be content to end his brilliant career in the gloom of a prison while another was doing the work. John too thought it strange that it should be thus with him, and sent a message to Christ to inquire, “Art Thou He that should come, or look we for another?” As if he had said, Can it be possible that He to whom I have borne witness is indeed the Christ and yet I am left to perish, neglected, in Herod's dungeon?

Thus it was, and John had to learn to be content. He had said at the commencement of his ministerial course, “He must increase, but I must decrease”; but it may be he had not just counted upon such a mode of decreasing: yet such was the divine counsel concerning this honoured servant. How different are God's thoughts from those of man! John, after having fulfilled a most important mission, even the mission of ushering in the Son of God, was destined to have his head cut off at the will of a wicked woman, and lest an ungodly tyrant should break his oath.

Just so was it with Elijah the Tishbite. His course, no doubt, had been a most brilliant one; he had passed before the eyes of Israel in all the dignity and majesty of a heavenly man — a heavenly messenger. Divine truth had fallen from his lips, and God had abundantly honoured him in his work; yet the moment he began to think of himself as anything; the moment he began to say, “I have been very jealous, and I only am left.” the Lord taught him his mistake, and told him to appoint his successor.

May we learn from all this to be very humble and self-renouncing in our service, whatever it be. Let us not presume to survey ourselves as if we were anything, or our service as if we had achieved some great thing. And even though our ministry should be unproductive, and we ourselves despised and rejected, may we be able to look forward to the end, when everything shall be made manifest. This was what our blessed Master did. He kept His eye fixed on “the joy that was set before Him,” and regarded not the thoughts of men as He passed along. Nor did He complain of or accuse those who rejected, despised, and crucified Him. No; His dying words were, “Father, forgive them.” Blessed Master, impart unto us more of Thy meek, loving, gracious and forgiving spirit! May we be like Thee, and tread in Thy steps across this dreary world!

Part 6: The Prophet's Rapture

From the moment that Elijah had cast his mantle upon the shoulders of Elisha we may consider his prophetic career as almost ended. He delivered a message or two, as has already been noticed; but as regards his ministerial connection with Israel, it may be looked upon as closed from the moment that Elisha the son of Shaphat, of Abel-meholah, was anointed to be prophet in his room. Indeed, he abandoned the work himself. “He arose, and fled for his life;” so that it was, to speak after the manner of men, high time to think of appointing a successor.

But we must not confine our thoughts to Elijah's ministerial character when reflecting upon his life and times. We must not only look at him as a prophet, but also as a man; not only as a servant, but also a child; not only officially, but also personally. As a prophet, the steady continuance and successful termination of his course would depend, in a great measure, on his own faithfulness. Hence, when he allowed himself to be carried away by a spirit inconsistent with the character of a genuine servant, he had to resign his office into the hands of another.

[It may be needful just to notice an objection which may be made to the view I have taken of the prophet's actings. It may be said that he was raised up at a special era of Israel's history, and for a special purpose, and that when that purpose had been effected, another kind of instrument was needed. All this is most true. Yet we can have no difficulty in perceiving the haste and impatience of Elijah in desiring to resign his post because things had not turned out as he had expected. God's counsels and man's acting are very distinct. The ministry of Elijah had filled its proper place in the nation's history, no doubt; and moreover, another kind of instrument might be needed; yet this leaves quite untouched the question of his spirit and actings in the matter. Joshua might be needed to succeed Moses; and yet it was for hastiness of spirit that Moses was refused permission to go over Jordan.]

There were, however, better things in store for Elijah. He might be hasty; he might hide himself in a cave, and from thence make intercession against Israel; he might impatiently long to depart from the trying scene in which he had been called to move; he might do all this, and in consequence thereof be called to resign his place: still the blessed God had thoughts of grace about him which never could have entered into his heart.

How truly blessed to allow God to adopt His own manner in dealing with us! We are sure to sustain loss when we interfere with the divine method of proceeding; and yet it has ever been man's tendency thus to interfere. Man will not allow God to adopt His own method of justifying him, but will ever be intruding into the wondrous plan of redemption: and even when he has submitted himself, through the operation of the Holy Ghost, to God's righteousness, he will again and again, notwithstanding repeated experience of God's superior wisdom, seek to interfere with the divine method of training and leading him; as if he could make better arrangements for himself than God! Presumptuous folly! …the fruits of which, to some, will be eternal perdition; to others, present forfeiture of blessing in the way of enlarged knowledge and experience of God's character and ways.

Had Elijah received his request, how much he would have lost! How much better to be carried up to Heaven in a chariot of fire, than to be taken away in a fit of impatience! Elijah asked for the latter, but God gave him the former. “And it came to pass, when the Lord would take up Elijah into heaven by a whirlwind, that Elijah went with Elisha from Gilgal” (2 Kings 2: 1).

It would be foreign to my present design to dwell upon the circumstances of Elisha's introduction into the prophetic office, his slowness at first in accompanying Elijah, and his unwillingness afterward to leave him. We find him in this chapter accompanying Elijah from Gilgal to Bethel, and from Bethel to Jericho, and from Jericho to Jordan. All these places were famous in Israel's history. Bethel, or the house of God, was the spot where Jacob of old had seen the mystic ladder stretching from earth to Heaven, the apt expression of God's future purposes concerning the heavenly and earthly families. To this same place did Jacob return by the express command of God after he had cleansed himself from the defilement of Shechem. (Gen. 35: 1)

Bethel, therefore, was a spot of deep interest to the heart of an Israelite. But alas, it had become polluted! Jeroboam's calf had effectually obliterated the sacred principles of truth taught by Jacob's ladder. The latter conducted the spirit from earth to Heaven — it led upward and onward; upward to God's eternal purpose of grace; onward to the display of that purpose in glory. The former, on the contrary, bound the heart down to a degrading system of political religion — a system in which the names of things heavenly were used to secure for self the things earthly.

Jeroboam made use of the house of God to secure for himself the kingdom of Israel. He was well content to remain at the bottom of the ladder, and cared not to look upward. His earthly heart desired not to scale those sublime heights to which Jacob's ladder led — earth and its glory were all he wanted; and provided he obtained these, he cared not whether he worshipped before Baal's calf at Bethel, or Jehovah's altar at Jerusalem. What was it to him? Jerusalem, Bethel, or Dan, was but a name in the estimate of this politico-religious man — yea, and in the estimate of every other such man.

Religion is but an instrument in the hands of the children of this world — an instrument by which they dig into the bowels of the earth; not a ladder by which they mount from earth to Heaven. Man pollutes everything sacred. Place in his hands the purest, the most heavenly truth, and ere long he will defile it: commit to his guardianship the most precious, the most impressive ordinance, and he will ere long convert it into a lifeless form, and lose therein the principles sought to be conveyed. So was it with Bethel. So was it with everything sacred that man had anything to do with.

Then as to Gilgal, the place from whence the two prophets started: it too was a place of interest. It was there the Lord rolled away the reproach of Egypt from His people; there Israel kept their first Passover in the land of Canaan, and were refreshed by the old corn of the land. Gilgal was the rallying point for Joshua and his men of war; from thence they went forth in the strength of the Lord to obtain glorious triumphs over the uncircumcised, and thither they returned to enjoy the spoils.

Thus was Gilgal a place round which the affections of a Jew might well entwine themselves — a place of many hallowed recollections. Yet it too had lost all its reality. The reproach of Egypt had rolled back upon Israel. the principles which once stood connected with Gilgal had lost their sway over the hearts of God's professing people. Bochim (the place of weepers) had long since taken the place of Gilgal in reference to Israel, and Gilgal had become an empty form — ancient, no doubt, but powerless, for Israel had ceased to walk in the power of the truth taught at Gilgal.

Again, as to Jericho, There it was that the hosts of the Lord, under their mighty Captain, gained their first victory in the land of promise, and exhibited the power of faith.

And lastly, at Jordan it was that Israel had had such an impressive manifestation of Jehovah's power in connection with the ark of His presence. Jordan was the place where death had been, in type, overcome by the power of life; and in its midst, and on its banks, it presented the trophies of victory over the foe.

Thus were these varied places — namely, Bethel, Gilgal, Jericho, and Jordan — deeply interesting to the heart of a true child of Abraham; but their power and meaning were lost: Bethel had ceased to be the house of God save in name; Gilgal was no longer valued as the place where the reproach of Egypt had been rolled away. The walls of Jericho which had been destroyed by faith were built again. Jordan was no longer viewed as the scene of Jehovah's power.

In a word, all these things had become mere form without power, and the Lord might, even in Elijah's time, have to speak to the house of Israel concerning them in the following impressive words: “Thus saith the Lord unto the house of Israel, Seek ye Me, and ye shall live: but seek not Bethel, nor enter into Gilgal, and pass not to Beersheba: for Gilgal shall surely go into captivity, and Bethel shall come to naught. Seek the Lord, and ye shall live” (Amos 5: 4-6). Here is an important truth for all those whose hearts are prone to cling to ancient forms.

We are taught by this striking passage, that nothing but the divine reality of personal communion with God will stand. Men may plead, in defense of forms, their great antiquity, but where can we find greater antiquity than that which Bethel and Gilgal could boast? Yet they failed and came to naught, and the faithful were admonished to abandon them all and look up in simple faith to the living God.

Through all the above places, then, our prophet passed in the energy and elevation of a heavenly man. His destination lay beyond and above them all. He would seek to leave Elisha behind him while he pressed onward along his heavenward path; but the latter clings to him, and accompanies him as it were to the very portals of Heaven, and checks the busy intrusion of his less intelligent brethren by the words, “Hold ye your peace.”

But Elijah moves on in the power of his heavenly mission. “The Lord hath sent me,” says he; and in obedience to the divine command he passes through Gilgal, Bethel, Jericho, and on to Jordan; leaving far behind him all those ancient forms and sacred localities which might engage the affections of any who were not, like Elijah the Tishbite, carried forward by a heavenly hope.

The sons of the prophets might tarry amid those things, and perhaps, too, have many a hallowed recollection awakened by them; but to one whose spirit was filled with the thought of his rapture to Heaven, things of earth be they ever so sacred, ever so venerable, could present no attraction. Heaven was his object, not Bethel or Gilgal. He was about to take his departure from earth and all its harassing scenes; he was about to leave Ahab and Jezebel behind to meet their terrible doom; to pass beyond the region of broken covenants, ruined altars, and slain prophets — in a word, to pass beyond the gloom and sorrow, trial and disappointment of this stormy world; and that not by the agency of death, but by a heavenly chariot.

Death was to possess no power against this heavenly man. No doubt his body was changed in the twinkling of an eye, for “flesh and blood cannot inherit the kingdom of God, neither doth corruption inherit incorruption”; but death can have no power over him; he rather stepped like a conqueror into his triumphal chariot, and thus passed away into his rest.

Happy man! His conflict was over, his race run, his victory secure. He had been a stranger here — unlike the men of this world; yea, unlike many of the children of the kingdom. He had come forth from the mountains of Gilead as the girded witness, and the stern intruder upon the course of a professing world. He had no home or resting-place here below, but as a stranger and pilgrim pressed onward toward his heavenly rest.

Elijah's path from first to last was a unique one. Like John the Baptist, he was a voice “crying in the wilderness,” away from the haunts of men; and whenever he did make his appearance, he was like some heavenly meteor, the origin and destiny of which were alike beyond the reach of human conception. The man with the leathern girdle was only known as the witness against evil — the bearer of the truth of God. He had no fellowship with man as such, but in all his ways maintained an elevation which at once repulsed all intrusion and secured reverence and respect. There was so much of the sacred solemnity of the sanctuary about him that vanity or folly could not live in his presence. He was not, like his successor Elisha, a social man; his path was solitary.

“He came neither eating nor drinking.” In a word, he was peculiar in everything; peculiar in his entrance upon his prophetic career, peculiar in his passage out of it. He was an exception, and a marked one. The very fact of his not being called to pass through the gates of the grave would be quite sufficient to draw special attention to him.

But let us observe the path pursued by our prophet as he journeyed toward the scene of his rapture. He retraced the path of the camp of old. Israel had journeyed from Jordan to Jericho, but Elijah journeyed from Jericho to Jordan. In other words, as Jordan was that which separated the wilderness from the land, the prophet crossed it, thus leaving Canaan behind him. His chariot met him, not in the Land, but in the wilderness. The land was polluted, and was speedily to be cleansed of those who had introduced the pollution the glory was soon to take its departure from even the most favored spot. Ichabod might be written upon it all; wherefore the prophet leaves it and passes into the wilderness, thus pointing out to the spiritual mind that nothing remained for heavenly men but the wilderness and the rest above.

Earth was no longer to be the resting-place, or portion, of the man of God it was polluted. The Jordan had been divided to allow Israel to pass from the wilderness to Canaan; it was now to be divided to allow a heavenly man to pass from Canaan to the wilderness where his chariot awaited him, ready to convey him from earth to Heaven.

Earthly things and earthly hopes had passed away from the mind of Elijah, he had learnt the thorough vanity of everything here below, and nothing now remained for him but to look beyond it all. He had toiled amid Israel's broken altars; he had labored and testified for years among a disobedient and gainsaying people; he had longed to depart and be at rest; and now he was about to do so in a way worthy of God — Jehovah Himself was about to place His everlasting arms around and underneath His servant to shield him from the power of death. In his case death was to have no sting and the grave no victory.

Elijah was privileged, as he stood upon the sand of the wilderness, to look right upward and, unimpeded by the humiliating circumstances of sickness and death, see Heaven open to receive him. Not one of the circumstances of fallen humanity fell to the lot of our prophet in the matter of his exit from earth. He exchanged his prophet's mantle for a chariot of fire. He could cheerfully let his mantle drop to earth while he ascended to Heaven. To him earth was but a perishable and polluted speck in God's creation, and most happy was he to lay aside everything which marked his connection with it.

What a position! And yet it is only the position which every heavenly man should occupy. Nature and earth have no longer any claims on the man who believes in Jesus. The Cross has broken all the chains which once bound him to earth. As Jordan separated Elijah from Canaan, and brought him into the wilderness to meet Jehovah's chariot, so the Cross has introduced the believer into new ground; it has brought him into purely wilderness circumstances; it has placed him, too, at the other side of death, with no other object before him than his rapture to meet the Lord in the air.

Such is the real, unquestionable portion of every saint, be he ever so weak, ever so ignorant. The happy experience thereof is, of course, a very different thing. To attain to this we need to be much alone with God, and much in the exercise of a spirit of self-judgment. Flesh and blood can never be brought to understand the rapture of a heavenly man.

Indeed, we find that the sons of the prophets did not understand it either, for they say to Elisha, “Behold now, there be with thy servants fifty strong men: let them go, we pray thee, and seek thy master, lest, peradventure, the Spirit of the Lord hath taken him up, and cast him upon some mountain, or into some valley.” Here was their highest thought about the prophet's rapture — “The Spirit of the Lord hath cast him upon some mountain, or into some valley.” They could not conceive such a thing as his being carried up to Heaven in a chariot of fire.

[It has been observed by another that the little children who came out of Bethel, and said to Elisha, “Go up, thou bald head,” were mocking the idea of rapture. If this be so, they afford a sample of the world in their thoughts about the rapture of the Church.]

They still tarried amid the things of earth, and had not their spiritual senses sufficiently exercised to perceive and appreciate a truth so glorious. Elisha yielded to their importunity, but they learnt the folly of their thoughts by the fruitless toil of their messengers. Fifty strong men could nowhere find the raptured prophet. He was gone; and it required other strength than that of nature to travel the same road. “The natural man receiveth not the things of the Spirit of God, neither can he know them, because they are spiritually discerned.” Those who walk in the Spirit will best understand the prophet's privilege in being delivered from the claims of mortality, and being introduced in a manner so glorious into his heavenly rest.

Such, then, was the end of our prophet's course. A glorious end! Who would not say, “Let my last end be like this”? Blessed be the love that so arranged it that a man should be thus honoured! Blessed be the grace that led the Son of God — the Prince of life — to stoop from His glory in the heavens and submit to a shameful death upon the cross, by virtue of which, even though yet only in prospect, the prophet Elijah was exempted from the penalty of sin, permitted to pass into the regions of light and immortality without the smell of death having passed upon him!

How we should adore this love, dear Christian reader! Yes; while we trace the footsteps of the remarkable man whose history we have been dwelling upon; while we follow him from Gilead to Cherith, from Cherith to Zarephath, from Zarephath to Carmel, from Carmel to Horeb, and from Horeb to Heaven, we must feel constrained to cry out, “Oh, the matchless love of God!” Who could conceive that mortal man could tread such a course? Who but God could bring about such things?

The path of Elijah the Tishbite magnifies exceedingly the grace of God, and confounds the wisdom of the enemy. The rapture of a saint to Heaven is one of the richest fruits and most magnificent results of redemption. To save a soul from hell is in itself a glorious achievement, a splendid triumph; to raise up the body of a sleeping saint is even a more marked display of divine grace and power; but to take a living man, in the freshness and energy of his natural existence, and carry him from earth to Heaven, is a finer display of the power of God and the value of redemption than anything we can conceive.

Thus it was with Elijah. It was not merely the salvation of his soul, nor the resurrection of his body; but it was the rapture of his person — “body, soul, and spirit.” He was taken away from the midst of all the turmoil and confusion around him. The tide of evil might yet have to flow onward; men and principles might continue to work and show themselves. The measure of Israel's iniquities might still have to be filled up and the proud Assyrian enter the scene as the rod of Jehovah's anger to chastise them; but what was all this to the raptured prophet? Nothing. Heaven had opened upon him as he stood a homeless wanderer in the wilderness. He was now to be done with the land of Canaan, with its defilement and degradation, and to take his place above, there to await those momentous scenes in which he was, and is yet, to take a part.

Having thus seen our prophet go into Heaven, our reflections on his life and times might naturally close. Yet there is one scene in particular in which he appears in the New Testament; and did we not dwell for a little upon it, our sketch of him would be incomplete. I allude to the mount of transfiguration, where Moses and Elias appeared in glory, and spoke with the Lord Jesus Christ of His decease which He should accomplish at Jerusalem.

The Lord Jesus had taken with Him Peter, James, and John, and brought them up into a high mountain, apart, in order to exhibit in their view a sample of His future glory, that thus their spirits might be fortified against the trying scenes through which both He and they had yet to pass.

What a company! The Son of God, in white and glistering raiment: Moses, type of those who sleep in Jesus; Elias, type of the raptured saints; and Peter, James, and John, who have been styled the pillars of the New Testament Church! Now it is evident that our Lord designed to prepare His apostles for the scene of His sufferings by showing them a specimen of the glory that should follow. He saw the cross, with all its accompanying horrors, in the distance before Him.

Shortly before His transfiguration He said to them, “The Son of man must suffer many things, and be rejected of the elders, and chief priests, and scribes, and be slain, and be raised the third day”: but previous to His entering into all this, He would show them something of His glory. The cross is in reality the basis of everything. The future glory of Christ and His saints, the joy of restored Israel in the land of Canaan, and the deliverance of creation from the bondage of corruption, all hang upon the cross of the Lord Jesus Christ. His sorrows and sufferings have secured the Church's glory, Israel's restoration, and the blessing of the whole creation.

No marvel, therefore, that the cross should form the subject of discourse between Christ and His glorious visitors. “They spoke of His decease which He should accomplish at Jerusalem.” Everything hung upon this. The past, the present and the future all rested on the cross as upon an immortal basis. Moses could see and acknowledge in the cross that which superseded the law, with all its shadowy rites and ceremonies; Elijah could see and acknowledge in it that which could give efficacy to all prophetic testimony. The law and the prophets pointed to the cross as the foundation of the glory which lay beyond it.

How profoundly interesting, therefore was the subject of converse upon the mount of transfiguration, in the midst of the excellent glory! It was interesting to earth, interesting to Heaven, interesting to the wide creation of God. It forms the center of all the divine purposes and counsels; it harmonizes all the divine attributes; it secures upon immutable principles the glory of God and the sinner's peace; on it may be inscribed in indelible characters “Glory to God in the highest, and on earth peace, good will toward men.”

No marvel, therefore, again I say, that Moses and Elias could appear in glory and talk of such a momentous subject. They were about to return to their rest, while their blessed Master had to descend again into the arena of conflict to meet the cross in all its tremendous reality; but they knew full well that He and they would yet meet in the midst of a glory which shall never be overshadowed by a cloud — a glory of which He, the Lamb, was to be the source and the center forever — a glory which shall shine with everlasting brilliancy when all human and earthly glories shall be overcast by the shadows of an eternal night.

But what of the disciples during all this wondrous converse? How were they employed? They were asleep! Asleep while Moses and Elias conversed with the Son of God concerning His cross and passion! Marvelous insensibility! Nature can sleep in the very presence of the excellent glory.

[At is not a little remarkable that we find these same disciples asleep during the season of our Lord's agony in the garden. They slept In the view of the glory, and also in the view of the cross. Nature can as little enter into the one as the other. And yet the blessed Master does not rebuke them in either case, save to say to the most prominent and self-confident among them, “Couldst thou not watch with Me one hour?” He knew whom He had to do with: He knew that “the spirit is willing, but the flesh is weak.” Gracious Master, Thou wast ever ready to make allowance for Thy poor people, and didst say, “Ye are they who have continued with Me in My temptation,” to those who had slept on the mount, slept in the garden, and who were about to deny and desert Thee In the hour of Thy deepest need!]

“And when they were awake they saw His glory, and the two men that stood with Him. And it came to pass, as they departed from Him, Peter said unto Jesus, Master, it is good for us to be here; and let us make three tabernacles — one for Thee, one for Moses, and one for Elias — not knowing what he said.”

No doubt it was good to be there — far better than to go down from their elevation and glory to meet all the contradiction and trying obloquy of man. When Peter saw the glory, and Moses and Elias, it instantly occurred to his Jewish mind that there was no hindrance to the celebration of the feast of tabernacles. He had been asleep while they spoke of “the decease”; he had been indulging nature whilst his Master's sufferings had formed the subject of discourse; and when he awoke, he would fain pitch his tent in the midst of that scene of peace and glory, beneath the open heavens. But ah, he knew not what he said. It was but a passing moment.

The heavenly strangers were soon to depart; the Lord Jesus was to be delivered into the hands of men. He was to pass from the mount of glory to the place of suffering; Peter himself, too, had yet to be sifted by Satan — to be deeply humbled and broken under a sense of his shameful fall — to be girded by another, and carried whither he would not; a long and a dreary season, a dark night of sorrow and tribulation, was in store for the Church; the armies of Rome were yet to trample the holy city in the dust, and lay waste her bulwarks; the thunders of war and political revolution were yet to roll, with terrible vehemence, over the whole civilized world; — all these things, and many more, were to come to pass, ere the fond thought of poor Peter's heart could be realized on earth. The prophet Elijah must visit the earth again “before the coming of the great and dreadful day of the Lord” (Mal. 4: 5). “Elias must first come and restore all things.”

How long, O Lord? May this be the continual inquiry of our hearts as we pass along to that rest and glory which lie before us. “Time is short,” and eternity, with all its divine and glorious realities, is at hand. May we live in the light of it! May we ever be able, by the eye of faith, to see the bright beams of the millennial morning — the morning without clouds — irradiating the distance hills!

Everything points to this; every event that happens, every voice that reaches the ear, tells of the speedy approach of the kingdom: the sea and the waves may be heard roaring — nations are convulsed, thrones overturned; — all these things have a voice for the circumcised ear, and the voice is, “Look up!”

Those who have received the Holy Ghost have received the earnest of the future inheritance; and the earnest, as we know, is part of the thing to be received. They have been on the mount; and although the cloud may overshadow them too — although they too may have to come down from the mount to meet the trial and sorrow below — yet they have a foretaste of the joy and blessedness which shall be theirs forever; and they can unfeignedly thank God, as they journey on from day to day, that their hopes are not bounded by this world's gloomy horizon, but that they have a home beyond it all.

Oh wondrous grace, oh love divine,

To give us such a home!

Let us the present things resign,

And seek this rest to come.

And gazing on our Saviour's cross,

Esteem all else but dung and dross;

Press forward till the race be run,

Fight till the crown of life be won.

Conclusion

Although, in the character of his ministry, Elijah the Tishbite much resembled John the Baptist, as has been already observed, yet looking at him personally, and considering his unearthly and pilgrim path, and specially his rapture to Heaven, he stands before us as a remarkable illustration of the Church, or heavenly family. Taking this view of him, I think a few observations on the important doctrine of the Church will not be considered out of place as a conclusion to the foregoing sketch of his life and times.

It is of the utmost importance that the Christian reader should understand the doctrine of the Church's heavenly character. It will be found to be the only preservative against the varied forms of evil and unsound doctrine which prevail around us. To be soundly instructed in the heavenly origin, heavenly position, and heavenly destiny of the Church, is the most effectual safeguard against worldliness in the Christian's present path, and also against false teaching in reference to his future hopes.

Every system of doctrine or discipline which would connect the Church with the world either in her present condition or her future prospects must be wrong and must exert an unhallowed influence. The Church is not of the world. Her life, her position, her hopes, are all heavenly in the very highest sense of that word. The calling and existence of the Church are, humanly speaking, consequent upon the present rejection of Israel and the world.

The garden of Eden and the land of Canaan were successively the scenes of divine operation; but sin, as we have often heard marred them both, and now all who believe the gospel of the grace of God, preached to them in the name of a crucified, risen and ascended Saviour, are constituted living members of the body of Christ, and are called upon to abandon every earthly hope. Being quickened by the voice of Him who has passed into the heavens, and not only so, but being united to Him by the Holy Ghost, they are called to occupy the place of strangers and pilgrims on earth.

The position of Elijah the Tishbite as he stood on the wilderness side of Jordan waiting for his rapture to Heaven, aptly represents the condition of the Church collectively or the believer individually. [When I say the wilderness side of Jordan, I only speak of Jordan in reference to the prophet's path. If we look at it in reference to the path of Israel from Egypt to Canaan, we learn a different truth. The spiritual reader will understand both.] The Church, properly so called, finds (as another has said) “the termini of her existence to be the cross and the coming of the Lord”; and surely, we may say, earth has no place between these sacred bounds. To think of the Church as a worldly corporation, be it ever so sound and scriptural, is to sink far below the divine thought about it.

The doctrine of the Church's heavenly character was developed in all its power and beauty by the Holy Ghost in the apostle Paul. Up to his time, and even during the early stages of his ministry, the divine purpose was to deal with Israel. There had been all along a chain of witnesses, the object of whose mission was exclusively the house of Israel.

The prophets, as has been already observed in the opening of this paper, bore witness to Israel, not only concerning their complete failure, but also the future establishment of the kingdom agreeably to the covenant made with Abraham, Isaac Jacob, and David. They spoke not of the Church as the body of Christ. How could they, when the thing was a profound mystery, “not revealed to the sons of men”?

The thought of a Church composed of Jew and Gentile, “seated together in the heavenlies,” lay far beyond the range of prophetic testimony. Isaiah, no doubt, speaks in very elevated strains of Jerusalem's glory in the latter day; he speaks of Gentiles coming to her light, and kings to the brightness of her rising; but he never rises higher than the kingdom, and as a consequence never brings out anything beyond the covenant made with Abraham, which secures everlasting blessedness to his seed, and through them to the Gentiles. We may range through the inspired pages of the law and the prophets, from one end to the other, and find nothing concerning “the great mystery” of the Church.

Then, again, in the ministry of John the Baptist we observe the same thing. We have the sum and substance of his testimony in these words: “Repent, for the kingdom is at hand.” He came as the great precursor of the Messiah, and sought to produce moral order amongst all ranks. He told the people what they were to do in that transition state into which his ministry was designed to conduct them, and pointed to Him that was to come. Have we anything of the Church in all this? Not a syllable. The kingdom is still the very highest thought. John led his disciples to the waters of Jordan — the place of confession in view of the kingdom; but it was not yet that character of repentance produced in them who are made members of the body of Christ.

The Lord Jesus Himself then took up the chain of testimony. The prophets had been stoned; John had been beheaded; and now “the Faithful Witness” entered the scene, and not only declared that the kingdom was at hand, but presented Himself to the daughter of Zion as her King. He too was rejected, and, like every previous witness, sealed His testimony with His blood. Israel would not have God's King, and God would not give Israel the kingdom.

Next came the twelve apostles, and took up the chain of testimony. Immediately after the resurrection they inquired of the Lord, “Wilt Thou at this time restore again the kingdom to Israel?” Their minds were filled with the thought of the kingdom. “We trusted,” said the two disciples going to Emmaus, “that it had been He which should have redeemed Israel.” And so it was. The question was, when? The Lord does not rebuke the disciples for entertaining the thought of the kingdom; He simply tells them, “It is not for you to know the times or the seasons, which the Father hath put in His own power. But ye shall receive power, after that the Holy Ghost is come upon you: and ye shall be witnesses unto Me both in Jerusalem, and in all Judea, and in Samaria, and unto the uttermost part of the earth” (Acts 1: 7-8).

Agreeably to this, the Apostle Peter, in his address to Israel, offers them the kingdom. “Repent ye therefore, and be converted, that your sins may be blotted out, and the times of refreshing shall come from the presence (apo prosopon) of the Lord; and He shall send Jesus Christ which before was preached unto you; whom the heaven must receive until the times of restitution of all things, which God hath spoken by the mouth of all His holy prophets since the world began.”

Have we here the development of the Church? No. The time had not yet arrived for this. The revelation of the Church was yet to be, as it were, forced out as something quite extraordinary — something quite out of the regular course of things. The Church as seen in the opening of the Acts exhibits but a sample of lovely grace and order, exquisite indeed in its way, but not anything beyond what man could take cognizance of and value. In a word, it was still the kingdom, and not the great mystery of the Church. Those who think that the opening chapters of Acts present the Church in its essential aspect have by no means reached the divine thought on the subject.

Peter's vision in Acts 10 is decidedly a step in advance of his preaching in Acts 3. Still, however, the grand truth of the heavenly mystery was not yet unfolded. In the council held at Jerusalem for the purpose of considering the question that had arisen in reference to the Gentiles, we find the apostles all agreeing with James in the following conclusion: “Simeon hath declared how God at the first did visit the Gentiles, to take out of them a people for His name. And to this agree the words of the prophets; as it is written, After this I will return, and will build again the tabernacle of David, which is fallen down; and I will build again the ruins thereof, and I will set it up; that the residue of men might seek after the Lord, and all the Gentiles, upon whom My name is called, saith the Lord, who doeth all these things.” (Acts 15: 14-17)

Here we are taught that the Gentiles, as such, are to have a place with the Jews in the kingdom.

But did the council at Jerusalem apprehend the truth of the Church, of Jews and Gentiles so truly formed in “one body” that they are no more Jew nor Gentile? I believe not. A few members might have heard it from Paul (see Gal. 2: 12), but as a whole they do not seem to have understood it as yet.

We infer, therefore, that the preaching of the gospel to the Gentiles by the mouth of Peter was not the development of the great mystery of the Church, but simply the opening of the kingdom, agreeable to the words of the prophets, and also to Peter's commission in Matt. 16: “And I say unto thee that thou art Peter, and upon this rock I will build My Church; and the gates of hell shall not prevail against it. And I will give unto thee the keys of the kingdom of heaven: and whatsoever thou shalt bind on earth shall be bound in heaven; and whatsoever thou shalt loose on earth shall be loosed in heaven.”

Mark, it is “the kingdom,” and not the Church. Peter received the keys of the kingdom, and he used those keys, first to open the kingdom to the Jew, and then to the Gentile. But Peter never received a commission to unfold the mystery of the Church. Even in his Epistles we find nothing of it. He views believers on earth; as strangers, no doubt, but yet on earth; having their hope in Heaven and being on their way thither, but never as the body of Christ seated there in Him.

It was reserved for the great apostle of the Gentiles to bring out, in the energy and power of the Holy Ghost, the mystery of which we speak. He was raised up, however, as he himself tells us, before the time. “Last of all, He was seen of me also, as of one born out of due time.” Things were not sufficiently matured for the development of the new revelation of which he was made the peculiar minister, and hence he styles himself one born before the time; for such is the real force of the original word. And how was he before the time? Because Israel had not as yet been finally set aside. The Lord was still lingering over His beloved city, unwilling to enter into judgment; for, as another has said, “Whenever the Lord leaves a place of mercy, or enters a place of judgment, He moves with a slow and measured pace.”

This is most true; and hence, although the apostle of the Gentiles had been raised up and constituted the depositary of a truth which was designed to carry all who should receive it far away beyond the bounds of Jewish things, yet did he make the house of Israel his primary object; and in so doing he worked in company with the twelve, although not a debtor to them in any one way. “It was necessary,” says he to the Jews, “that the word of God should first have been spoken to you; but seeing ye put it from you, and judge yourselves unworthy of everlasting life, lo, we turn to the Gentiles” (Acts 13: 46).

Why was it necessary? Because of God's long-suffering and grace. Paul was not only the depositary of the divine counsels, but also of divine affections. As the former, he should act upon his peculiar commission; as the latter, he would linger over “his brethren, his kinsmen according to the flesh”: as the former, he was called upon to lead the Church into the knowledge of “a mystery which in other ages was not made known to the sons of men”; as the latter, he would, like his Master, with “a slow and measured step,” turn his back upon the devoted city and the infatuated nation.

In a word, as the gospel with which he was entrusted could only be proclaimed upon the ground of the total abandonment of earth, the earthly city, and the earthly nation, and as Paul's heart yearned over that nation and city, therefore it was that he was so slow to make known publicly the gospel which he preached. He delayed for fourteen years, as he himself informs us. “Then fourteen years after I went up again to Jerusalem with Barnabas, and took Titus with me also. And I went up by revelation, and communicated unto them that gospel which I preach among the Gentiles, but privately to them which were of reputation, lest by any means I should run, or had run, in vain” (Gal. 2: 1-2).

This is a very important passage on the question now before us. Paul had been raised up quite out of the regular course of things; his ministry was totally divested of the earthly, human and Jewish element; so much so indeed as to give rise to numerous questions as to its divine origin.

[There have not been wanting modern teachers who have labored to deprive Paul's ministry of its peculiarly heavenly character by placing him among the regular college of apostles, whose aspect and bearing were manifestly Jewish. This they do by calling in question the election of Matthias. But to all those who need more than the exercise of spiritual judgment to guide them in this matter it may be sufficient to say that the Holy Ghost raised no question as to the validity of Matthias's election, for He fell upon him in common with his fellow-apostles. However, we can well understand why those who feel themselves called upon to uphold human systems should labour so diligently to reduce our apostle’s ministry to a human or earthly level.]

To him was committed what he emphatically styles his gospel. But, as has been remarked, it was a question whether things were ripe as regards the divine counsels respecting Israel, for the public development of this gospel. The apostle felt this to be a momentous question: hence his caution in communicating it severally to a few. He could not, even in the midst of the Church at Jerusalem, speak openly on this grand question, because he feared that the full time had not come, and that, should he develop it prematurely, few had sufficient spiritual intelligence or largeness of mind to understand or enter into it. His fears, as we know, were well grounded. There were few at Jerusalem who were at all prepared for Paul's gospel.

Even some years later we find James, who seems to have taken a very prominent place in the Church of Jerusalem, inducing Paul to purify himself and shave his head. And what was this for? Just to prevent a break-up of the earthly thing.

“Thou seest, brother,” said James, “how many thousands of Jews there are which believe; and they are all zealous of the law. And they are informed of thee that thou teachest all the Jews which are among the Gentiles to forsake Moses, saying that they ought not to circumcise their children, neither to walk after the customs. What is it therefore? The multitude must needs come together; for they will hear that thou art come. Do therefore this that we say to thee: we have four men which have a vow on them; them take, and purify thyself with them, and be at charges with them, that they may shave their heads; and all may know that those things whereof they were informed concerning thee are nothing, but that thou thyself also walkest orderly, and keepest the law” (Acts 21: 20-24). Here, then, we have abundant proof of the fact that the great mystery was not understood and would not be received by the Church at Jerusalem.

[The circumstance to which allusion is made in the above quotation occurred some years later than the visit to which Paul refers in Gal. 2. The latter would seem to have been occasioned by the controversy respecting the Gentiles. This fact gives additional force to the expression “Severally to them which were of reputation.” Paul could not communicate his gospel to them en masse.]

Now, one can well understand how the spirit of James would have shrunk from the terrible break-up which must have resulted from the public declaration of Paul's gospel amongst those whose hearts still clung to the earthly thing. True, it was the privilege of believing Jews to breathe a purer atmosphere than that of an earthly sanctuary, yet they were not prepared for the strong meat of Paul's gospel, and moreover the heart would cling with peculiar fondness to the thought that Jerusalem was to be a great focus of Christian light and testimony from whence the rays of gospel truth should emanate to enlighten all around. But if the mystery which Paul had communicated to them privately were to be made known to the multitude, “the many thousands of Jews” would not receive it, and thus the great center of light would have become the center of division.

Moreover, the very same motive which had actuated Paul on the occasion of his former visit to Jerusalem, when he communicated his gospel only to a few, lest he should run in vain if things were not ripe for the revelation — the same motive, we say, might have led him at a later period to hold his gospel in abeyance, and accommodate himself to the thoughts and feelings of those who had not as yet got beyond the earthly order of things.

Every affection of Paul's heart as a man and a Jew would have led him to linger at Jerusalem, and also to hesitate in the development of a doctrine which would cast Jerusalem and all earthly things into the shade, and raise the thoughts and affections into a far higher and purer region than had yet been realized. Paul knew full well the vanity and emptiness of vows and purifications. He saw nothing in the temple and its splendid ceremonies save a vast system of shadows of which the substance was in Heaven.

Yet his affectionate heart yearned over his brethren who were still captivated by it all, and therefore he hesitated to let the full blaze of the light which had been communicated to him shine upon them, lest it should dazzle them, habituated as they were to the shadows of bygone days.

If this be a sound view of the conduct of our apostle in the matter of the vow, etc., it places him before us in a most truly interesting point of view, and also brings out very distinctly the two features of his character, namely, as the participator in the divine affections towards Israel, and also as the depositary of the divine counsels respecting the Church. Both these are lovely in their way. His fervent affection for Israel and his faithfulness to his own peculiar commission are both exquisite. Some may think he allowed the former to interfere at times with the latter, as in the matter of the vow; but it was an interference which we can well understand and account for.

His heart, however, led him to tarry in Jerusalem; yea, to tarry until the Lord had to compel him to leave it. His commission was to the Gentiles; and yet, again and again he betakes himself to Jerusalem, and in his unwillingness to depart from it reminds us of the “slow and measured steps” with which the glory as seen by Ezekiel had departed from the temple.

But the Lord would insist upon His servant's leaving Jerusalem. “Make haste,” said He, “and get thee quickly out of Jerusalem; for they will not receive thy testimony concerning Me.” Paul's Jewish heart still lingers. He replies, “They know that I imprisoned and beat in every synagogue them that believed on Thee; and when the blood of Thy martyr Stephen was shed, I was also standing by and consenting unto his death, and kept the raiment of them that slew him.”

What pleading is here! “Their unbelief is all my fault; my vileness acts as the great barrier to their reception of the testimony — only let me remain.” Impossible! “Depart: for I will send thee far hence, to the Gentiles.” Yes; the truth must be brought out; the divine counsels must be fulfilled; the time was come, and it was in vain for James to seek to stem the mighty current of events, or for Paul to linger or hesitate any longer: the crisis had arrived, and if Paul will after all this return to Jerusalem again, he must be carried away from it in bonds! He does return again.

The passage we have just quoted is Paul's own account of what the Lord had said to him on a former occasion, to which we have no allusion till now. Thus, although he had been expressly told to depart from Jerusalem because they would not receive his testimony, he goes thither again; and we know the result of this visit. It was his last.

The very thing that James dreaded and sought to avoid came upon them: an uproar was raised, and Paul was delivered over into the hands of the Gentiles. The Lord was determined to send him to the Gentiles. If he would not go as a free man, he must go as “an ambassador in bonds.” He could say, however, that it was for “the hope of Israel that he was bound with this chain.” If his heart had not longed so after Israel, he might have escaped the bonds. He left Israel without excuse, but he himself became a prisoner and a martyr.

Thus then, at length, Paul took leave of Jerusalem. He had visited it again and again, and would have tarried there; but it was not his place. Jerusalem had been for ages the object of divine regard and the center of divine operation, but it was speedily about to be trodden down of the Gentiles; its temple was about to be laid in ruins, and the flock of Christ that had been gathered there was about to be scattered abroad; a few short years, and that spot which had stood so long connected with all God's thoughts about earth would be laid low, even with the dust, beneath the rude foot of the Roman.

Now Paul's departure may be looked upon as the immediate precursor of all this. The peculiar truth of which he was the depositary could only be brought out in all its fullness and power in connection with the abandonment of earth as the manifested scene of divine operation. Hence Paul's journey from Jerusalem to Rome must be viewed with deepest interest by the intelligent and reflecting Christian.

[It is a thought full of interest, in connection with the subject before us, that Paul's voyage to Rome gives us the history of the Church as regards its earthly destinies. The vessel sets out in due order, as a compact and well regulated thing, framed to endure the violence of the stormy ocean over which it had to pass. After a time the apostle offers a certain suggestion, which, being rejected, the ship is dashed to pieces by the waves. There was, however, an important distinction between the vessel and the individuals on board: the former was lost, the latter were all saved. Let us apply all this to the history of the Church in its earthly path. The testimony, as we know, emanated from Jerusalem, whence Paul started on his way to Rome. Apostolic testimony was designed to guide the Church in its earthly course, and preserve it from shipwreck: but this being rejected, failure and ruin were the consequences. But, in the progress of the failure, we perceive the distinction between the preservation of the Church's corporate testimony and individual faithfulness and salvation. “He that hath ears to hear” will always find a word of instruction and guidance for him in times of thickest darkness. The waves may dash in pieces the corporate thing — everything connected with earth may vanish away, “but he that doeth the will of God abideth forever.” The above picture might be traced far more minutely by those who feel they have intelligence and warrant to do so.]

But we may ask, did our apostle, when he turned his back upon Jerusalem, take leave also of Israel? No; he did not yet despair. True they had not received his testimony at Jerusalem, but perhaps they might receive it at Rome: they had not given him a place in the East; perhaps they would in the West. At all events he would try. He would not abandon Israel, though Israel had rejected him.

Hence we read that “after three days [from the time of his arrival at Rome] Paul called the chief of the Jews together; and when they were come together, he said unto them, Men and brethren, though I have committed nothing against the people or customs of our fathers, yet was I delivered prisoner from Jerusalem into the hands of the Romans.... For this cause therefore have I called for you, to see you, and to speak with you; because that for the hope of Israel I am bound with this chain.... And when they had appointed him a day, there came many to him into his lodging; to whom he expounded and testified the kingdom of God, persuading them concerning Jesus, both out of the law of Moses and out of the prophets, from morning till evening” (Acts 28: 17, 20, 23).

Here, then, we have this blessed “ambassador in bonds” still seeking out “the lost sheep of the house of Israel,” and offering them, in the first place, “the salvation of God.” But “they agreed not among themselves,” and at last Paul is constrained to say, “Well spake the Holy Ghost by Esaias the prophet unto our fathers, saying, Go unto this people and say, Hearing ye shall hear, and not understand; and seeing ye shall see, and not perceive; for the heart of this people is waxed gross, and their ears are dull of hearing, and their eyes have they closed, lest they should see with their eyes, and hear with their ears, and understand with their heart, and should be converted and I should heal them. BE IT KNOWN THEREFORE UNTO YOU, THAT THE SALVATION OF GOD IS SENT UNTO THE GENTILES, AND THAT THEY WILL HEAR IT. “

There was now no more hope. Every effort that love could make had been made, but to no purpose; and our apostle, with a reluctant heart, shuts them up under the power of that judicial blindness which was the natural result of their rejection of the salvation of God. Thus every obstacle to the clear and full development of Paul's gospel was removed. He found himself in the midst of the wide Gentile world — a prisoner at Rome and rejected of Israel. He had done his utmost to tarry among them; his affectionate heart led him to delay as long as possible ere he would reiterate the prophet's verdict; but now all was over — every expectation was blasted —  all human institutions and associations present to his view nothing but ruin and disappointment; he must therefore set himself to bring out that holy and heavenly mystery which had been hid in God from ages and generations — the mystery of the Church as the body of Christ united to its living Head by the Holy Ghost.

Thus closes the Acts of the Apostles, which, like the Gospels, is more or less connected with the testimony to Israel. So long as Israel could be regarded as the object of testimony, so long the testimony continued; but when they were shut up to judicial blindness, they ceased to come within the range of testimony, wherefore the testimony ceased.

And now let us see what this “mystery,” this “gospel,” this “salvation,” really was, and wherein its peculiarity consisted. To understand this is of the utmost importance. What, therefore, was Paul's gospel? Was it a different method of justifying a sinner from that preached by the other apostles? No; by no means. Paul preached both to the Jews and also to the Gentiles “repentance toward God, and faith toward our Lord Jesus Christ.” This was the substance of his preaching.

The peculiarity of the gospel preached by Paul had not so much reference to God's way of dealing with the sinner as with the saint; it was not so much how God justified a sinner as what He did with him when justified. Yes — it was the place into which Paul's gospel conducted the saint that marked its peculiarity. As regards the justification of a sinner, there could be but one way, namely, through faith in the one offering of the Lord Jesus Christ.

But there could be numerous degrees of elevation as regards the standing of the saint. For example, a saint in the opening of Acts had higher privileges than a saint under the law. Moses, the prophets, John, our Lord in His personal ministry, and the twelve, all brought out varied aspects of the believer's position before God. But Paul's gospel went far beyond them all. It was not the kingdom offered to Israel on the ground of repentance, as by John the Baptist and our Lord; nor was it the kingdom opened to Jew and Gentile by Peter in Acts 3 and Acts 10; but it was the heavenly calling of the Church of God composed of Jew and Gentile, in one body, united to a glorified Christ by the presence of the Holy Ghost.

The Epistle to the Ephesians fully develops the mystery of the will of God concerning this. There we find ample instruction as to our heavenly standing, heavenly hopes, and heavenly conflict. The apostle does not contemplate the Church as a pilgrim on earth, (which, we need not say, is most true,) but as sitting in Heaven: not as toiling here, but resting there. “He hath raised us up together, and made us sit together in heavenly places in Christ Jesus.” It is not that He will do this, but “He hath” done it. When Christ was raised from the dead, all the members of His body were raised also; when He ascended into Heaven they ascended also; when He sat down, they sat down also; that is, in the counsel of God, and to be actualized in process of time by the Holy Ghost sent down from Heaven.

Such was the thought and purpose of the divine mind concerning them. Believers did not know this at the first; it was not unfolded by the ministry of the twelve, as seen in the Acts of the Apostles, because the testimony to Israel was still going on; and so long as earth was the manifested scene of divine operation, and so long as there was any ground of hope in connection with Israel, the heavenly mystery was held back; but when earth had been abandoned and Israel set aside, the apostle of the Gentiles, from his prison at Rome, writes to the Church, and opens out all the glorious privileges connected with its place in the Heavens with Christ. When Paul arrived at Rome as a prisoner he had, as it were, arrived at the end of all human things. He no longer thought of the Church as exhibiting anything like a perfect testimony on earth. He knew how things would turn out as regards the Church's earthly path; he knew that it would fare with it even as it had fared with the vessel in which he had sailed from Jerusalem to Rome; but his spirit was buoyed up by the happy assurance that nothing could touch the unity of the body of Christ, because it was a unity infallibly maintained by God Himself.

[I believe it is of the deepest moment that the believer should avoid all looseness of thought, or indifference, in reference to the presence of the Holy Ghost in the Church and the unity of the body of Christ. The man who holds the former will assuredly seek the latter.]

This was the spring of Paul's joy as he lay a despised and neglected prisoner in the dungeon of Nero. He was not ashamed, for he knew that the Church, though broken in pieces here, was nevertheless held in the everlasting grasp of the Son of God, and that He was able to keep it until the happy moment of its rapture to meet Him in the air.

[A letter has been put into my hand. from a dear and valued servant of Christ. from which I extract the following statements which are well worthy of attention: “The Holy Ghost came down from heaven to form one body on the earth 'for by one Spirit are we all baptised into one body.' This is the unity we are responsible to maintain — the unity of the Spirit, the other, final one, God secures infallibly. If God set in the Church 'healings,' it certainly is not in heaven. One has only to read 1 Cor. 10 - 11 to learn that the unity of the Church on earth is a fundamental, essential, divine institution — the cardinal truth which will distinguish, I believe, those who have faith to walk devotedly in these last days, and without which the expectation of Christ will be only personal deliverance, and not 'The Spirit and the Bride say, Come.'"]

But it may be asked: How can believers be said to be seated in heavenly places when they are yet in the world, struggling with its difficulties, its sorrows and temptations? The same question may be asked in reference to the important doctrine of Rom. 6: How can believers be represented as dead to sin when they find sin working in them continually? The answer to both is one and the same.

God sees the believer as dead with Christ, and He also sees the Church as raised with and seated in Christ; but it is the province of faith to lead the soul into the reality of both. “Reckon yourselves to be” what God tells you you are. The believer's power to subdue indwelling corruption consists in his reckoning himself to be dead to it; and his power of separation from the world consists in his reckoning himself to be raised with Christ and seated in Him. The Church, according to God's estimation, has as little to do with sin and the world as Christ has; but God's thoughts and our apprehensions are very different things.

We must never forget that every tendency of the human mind not only falls short of but stands actually opposed to all this divine truth about the Church. We have seen how long it was ere man could take hold of it — how it was forced out, as it were, and pressed upon him; and we have only to glance at the history of the Church for the last eighteen centuries to see how feebly it was held and how speedily it was let go. The heart naturally clings to earth, and the thought of an earthly corporation is attractive to it.

Hence we may expect that the truth of the Church's heavenly character will only be apprehended and carried out by a very small and feeble minority.

It is not to be supposed that the Protestant reformers exercised their thoughts on this momentous subject. They were made instrumental in bringing out the precious doctrine of justification by faith from amid the rubbish of Romish superstition, and also in letting in upon the human conscience the light of inspiration in opposition to the false and ensnaring dogmas of human tradition.

This was doing not a little: yet it must be admitted the position and hopes of the Church engaged not their attention. It would have been a bold step from the church of Rome to the Church of God; and yet it will be found in the end that there is not distinct neutral ground between the two; for every church, or, to speak more accurately, every religious corporation, reared up and carried on by the wisdom and resources of man, be its principle ever so pure and ever so hostile to Catholicism, will be found, when judged by the Spirit, and in the light of Heaven, to partake more or less of the element of the Romish system.

The heart clings to earth, and will with difficulty be led to believe that the only time wherein God ceases to be manifestly occupied about earth — that the only unnoticed interval in the history of time — is just the period wherein He, by the Holy Ghost, is gathering out the Church to form the body of Christ; and moreover, that when God was dealing publicly with earth, the Church, properly so called, was not contemplated; and that when He shall resume His public dealings with the earth and with Israel, the Church will be out of the scene.

To understand all this requires a larger measure of spirituality than is to be found with many Christians.* The question naturally arises in the mind of the inquirer after truth, “What is the most scriptural form of Church government?” To what body of Christians should I attach myself?” The answer to such questions is, “Attach yourself to those who are 'endeavoring to keep the unity of the Spirit in the bond of peace.'”

[*The reader will, I trust, understand the distinction between God's public actings and His secret operations by His providence. The former ceased when Israel was set aside, and will be resumed when Israel comes again into notice; the latter are going on now. God controls the wheels of government and the counsels of kings to bring about His own great designs.

Deep in unfathomable mines

Of never-failing skill,

He treasures up His bright designs,

And works His sovereign will.]

Sects are not the Church, nor religious parties the body of Christ. Hence, to be attached to the sects is to find ourselves in some of those numerous tributary streams which are rapidly flowing onward into the terrible vortex of which we read in Rev. 17 and 18. Let us not be deceived — principles will work, and systems will find their proper level. Prejudice will operate, and hinder the carrying out of those heavenly principles of which we speak.

Those who will maintain Paul's gospel will find themselves, like him, deserted and despised amid the splendid pomp and glitter of the world. The clashing of ecclesiastical systems, the jarring of sects, and the din of religious controversy, will surely drown the feeble voices of those who would speak of the heavenly calling and rapture of the Church.

But let the spiritual man who finds himself in the midst of all this sad and heart-sickening confusion remember the following simple principle: Every system of ecclesiastical discipline, and every system of prophetic interpretation, which would connect the Church, in any one way, with the world, or things of the world, must be contrary to the spirit and principles of the great mystery developed by the Holy Ghost in the apostle of the Gentiles.

The Church stands in no need of the world's aid in the matter of order or discipline. The Holy Ghost dwells in the Church, broken and scattered though it be, notwithstanding all man's unbelief about it; and if there be any introduction of the earthly or human element, it can only have the sad effect of grieving Him whose presence is the very light of believers and the spring and power of ministry and discipline.

And then, as to the Church's hope, “we look for the Saviour,” and not for the accomplishment of any earthly event. Thank God, believers are not taught to wait for the revelation of Antichrist, but for the appearing of the blessed Son of God, who loved them and gave Himself for them. Christians should understand that they have nothing to look for save their rapture into the air to meet the Lord. The world may ridicule the idea, and false teachers may build up systems hostile to it, for the purpose of shaking the faith of the simple-minded; but through grace we will continue to “comfort one another” with the assurance that “the days are at hand, and the effect of every vision.”

I must now close this paper. I am deeply conscious of how feebly and incoherently I have developed what I have in my mind concerning the doctrine of the Church; but I have no doubt of its real importance, and feel assured that as the time draws near much light will be communicated to believers about it. At present, it is to be feared, few really enter into it.

If it were understood, there would be far less effort to attain a name and a place on earth. Paul, the great witness of the Church's heavenly calling, must have exhibited a poor spectacle in the view of the children of this world, and so will all who maintain his principles and walk in his steps; but he comforted his spirit with the thought that “the foundation of God standeth sure, having this seal, the Lord knoweth them that are His”; and he also knew that in the very darkest time there would be a few who would “call on the Lord out of a pure heart.” May our lot be cast among such, in the midst of this sorrowful scene, until we shall see Jesus as He is, and be made like Him forever!

Jehoshaphat — Worldliness

C. H. Mackintosh

In tracing the inspired record of the houses of Israel and Judah, from the period of their separation under Rehoboam, we can without difficulty recognize the marked distinction between them. The line of kings from Jeroboam to Hosea presents only a dark and sorrowful catalogue of evil-doers in the sight of the Lord: we look in vain for an exception. Even Jehu, who manifested so much zeal and energy in the abolition of idolatry, proved, in the sequel, that his heart was far from being right with God. In fact, a dark cloud of idolatry seems to have settled upon the whole house of Israel, until they were carried away beyond Babylon, and scattered amongst the Gentiles.

Not so, however, with Judah. Here we find some happy exceptions — some pleasant rays from that lamp which the Lord so graciously granted in Jerusalem for David His servant's sake. The soul is refreshed by the history of such men as Josiah, Asa, Joash, and Hezekiah — men whose hearts were devoted to the service of the sanctuary, and who therefore exerted a holy influence on their times.

It is on the narrative of one of these blessed exceptions that I desire to dwell for a little, trusting the Lord to give instruction and profit in so doing.

Jehoshaphat, king of Judah, is introduced to our notice in 2 Chronicles 17. In this chapter, we find God, in His grace, establishing His servant in the kingdom and the people of God acknowledging him therein. Jehoshaphat's first act was to "strengthen himself against Israel." This is worthy of notice. Israel and Israel's king were ever a snare to the heart of Jehoshaphat. But in the opening of his course, in the season of his early freshness, he was able to fortify his kingdom against the power of Israel. Now, one frequently observes this in the history of Christians; the evils which in after life prove their greatest snares are those against which there is the greatest watchfulness at first.

Most happy is it when the spirit of watchfulness increases with our increasing knowledge of the tendencies and capabilities of our hearts. But this, alas! is not always the way: on the contrary, how frequently do we find Christians of some years' standing indulging in things which at first their consciences would have shrunk from. This may seem to be but a growing out of a legal spirit; but should it not rather be viewed as a growing out of a tender and sensitive conscience? It would be sad if the result of more enlarged views were to be a careless spirit or a seared conscience; or if high principles of truth did but tend to render those who were once self-denying and separated, self-indulgent, careless, and worldly. But it is not so. To grow in the knowledge of truth is to grow in the knowledge of God, and to grow in the knowledge of God is to grow in practical holiness. The conscience that can let pass without reproof things from which it would formerly have shrunk is, it is much to be feared, instead of being under the action of the truth of God, under the hardening influence of the deceitfulness of sin.

The whole scene presented to us (chap. 17) is full of interest. Jehoshaphat not only retains the conquests of Asa, his father, but goes on to extend by his personal exertions the interests of his kingdom. All is well ordered. "The Lord was with Jehoshaphat, because he walked in the first ways of his father David, and sought not unto Baalim; but sought to the Lord God of his father, and walked in His commandments, and not after the doings of Israel. Therefore the Lord established the kingdom in his hand; and all Judah brought to Jehoshaphat presents; and he had riches and honour in abundance. And his heart was lifted up in the ways of the Lord: moreover, he took away the high places and groves out of Israel." Here was the true secret of his prosperity: "His heart was lifted up in the ways of the Lord." When the heart is thus lifted up, everything goes well.

In 2 Chronicles 18, however, we have a very different state of things. Jehoshaphat's prosperity is used by the devil as a snare for him. "Jehoshaphat had riches and honors in abundance, and Joined affinity with Ahab." We have already observed Jehoshaphat fortifying his kingdom; but the enemy comes upon him in a way for which Jehoshaphat does not seem to have prepared himself; he does not attack his kingdom, he attacks his heart. He comes not as the lion, but as the serpent. Ahab's "sheep and oxen" are found more suitable and effectual than Ahab's men of war. Had Ahab declared war against Jehoshaphat, it would only have cast him upon the Lord; but he does not. Jehoshaphat's kingdom is fortified against Ahab's hostilities, but his heart lies open to Ahab's allurements. This is truly solemn! We often make a great effort against evil in one shape, while we are allowing it to get in upon us in another.

Jehoshaphat had at first strengthened himself against Israel, but now he joins affinity with Israel's king. And why? Had any change for the better taken place? Had Ahab's heart become more tender toward the Lord? By no means. He was still the same, but Jehoshaphat's conscience had lost much of its early tenderness and sensitiveness: he had come near to the evil, and tampered with it; he had touched the pitch, and was defiled by it. "He joined affinity with Ahab.” Here was the evil — an evil which, however slow in its operation, would certainly produce its own fruit sooner or later. "He that soweth to his flesh shall of the flesh reap corruption" (Gal. 6:8). The truth of this must inevitably be realized. Grace may triumph in the forgiveness of sin, but the legitimate fruit will spring forth in due time. The Lord put away David's sin in the matter of Uriah, but the child died, and Absalom arose in rebellion. So it will ever be. If we sow to the flesh, we must reap corruption; the flesh can produce naught else.

In Jehoshaphat's case, it was not until after years that the results of his false steps began to show themselves: "And after certain years, he went down to Ahab to Samaria; and Ahab killed sheep and oxen for him in abundance, and for the people he had with him, and persuaded him to go up with him to Ramoth-gilead." Satan knows his ground; he knows where the seed of evil has taken root; he knows the heart that is prepared to respond to his temptation; he knew that the "affinity" into which the king of Judah had entered with the king of Israel had prepared him for further steps in a downward course. When a Christian enters into connection with the world, he lays himself open to be "persuaded" by the world, to enter upon an unchristian course of action. David took Ziklag from Achish (1 Sam. 27: 6), and the next step was, to join Achish against Israel (1 Sam. 28: 1).

The world will never give anything to a child of God without making large demands in return. When the king of Judah had allowed Ahab to kill sheep and oxen for him, he would have found it difficult not to meet Ahab's desire in reference to Ramoth-gilead. The safest way therefore is, to be no debtor to the world. Jehoshaphat should have had nothing whatever to do with Ahab; he should have kept himself pure. The Lord was not with Ahab, and though it might seem a desirable thing to recover one of the cities of refuge out of the hand of the enemy, yet Jehoshaphat should have known that he was not to do evil that good might come. If we join with the world in its schemes, we must expect to be identified with it in its convulsions.

Ramoth-gilead had been of old assigned as a city of refuge for the slayer (Deut. 4: 43), and to recover this city from the king of Syria was the object of Ahab's expedition. But behind this we can detect the snare of the enemy, who cared little about the city, provided he could thereby betray a child of God from the path of purity and separation. The devil has always found religious and benevolent objects most effectual in their influence upon the people of God. He does not come at first with something openly ungodly; he does not tempt a believer to join the world for some wicked design, because he knows that the sensitive conscience would shrink from such a thing; his way is rather to present in the distance some desirable object — to cover his schemes with the cloak of religion or benevolence, and thus ensnare.

There is, however, one truth which would, if realized, effectually deliver the Christian from all connection with the men of this world. The apostle, by the Holy Ghost, teaches us that unbelievers are "unto every good work reprobate" (Titus 1: 16). This is enough for an obedient soul. We must not join with those who are so represented. It matters not what they propose — be it a work of benevolence or a work of religion, — Scripture tells us they are reprobate, yes, "reprobate," though they profess that they know God. This should be sufficient. God cannot accept or acknowledge the works or offerings of those whose hearts are far from Him; nor should the Church mingle with such, even though it be for the accomplishment of desirable ends. "Keep thyself pure" is a valuable admonition for us all. "To obey is better than sacrifice, and to hearken than the fat of rams." It would have been infinitely better and more acceptable for Jehoshaphat to have kept himself pure from all contact with Ahab's defilement than to have recovered Ramoth from the Syrians, even had he succeeded in doing so.

However, he had to learn this by painful experience. And thus it is that most of us learn our lessons. We may speak much of certain points of truth, while we know but little of having learnt them experimentally. When Jehoshaphat at the commencement of his career strengthened himself against Israel, he had little idea of the way in which he would afterward be ensnared by the very worst of Israelites. The only effectual safeguard against evil is, to be in communion with God about it. When we look at evil in the light of the holiness of God, we not only look at the act, but at the principle; and if the principle be unsound, no matter what the result may be, we should have nothing to do with it. But to deal thus with evil requires much exercise of soul before God — much spirituality, much self-judgment, much prayer and watchfulness. The Lord grant us these, and also more tenderness and godly sensitiveness of conscience.

We have no idea of the sad consequences of a mistake on the part of a child of God. It is not always that the full results appear to us; but the enemy takes care to make his own use of the matter, not in injury done to the one who makes the mistake merely, but to others who witness and are influenced by it. Jehoshaphat did not only fall into the snare himself, but he led others in also. "I am as thou art," said he; and further, "My people as thy people." What miserably low ground for a man of God to take! And what a place to put the people of God into — "I am as thou art"! Thus spake Jehoshaphat and well was it for him that his words were not verified throughout. God did not judge of him as He judged of Ahab; here was his real security, even in the midst of the terrible consequences of his unguarded conduct. He was not as Ahab in the close of his career, though he had joined affinity with him for the purpose of carrying out his plans; he was not as Ahab when Ahab was pierced by an arrow; he was not as Ahab when the dogs licked Ahab's blood. The Lord had made him to differ.

But we should remember that when the Christian joins with the world for any purpose whatsoever, whether of religion or of benevolence, he is just saying (as Jehoshaphat said to Ahab), "I am as thou art." Let the Christian reader ask his own heart, Is this right? Is he prepared to say this? It will not do to say, "We are not to judge others." Jehoshaphat ought to have judged, as is manifested from the language of Jehu the prophet, when he met him on his return from Ramoth, "Shouldst thou help the ungodly, and love them that hate the Lord?" How was he to know who was ungodly, or who hated the Lord, if he did not exercise judgment? We have certainly no right to judge those that are without, but we are bound to exercise judgment as to those with whom we enter into fellowship. Nor does this in the least involve of necessity the idea of one's own personal superiority in any one particular. No; it is not, "Stand by thyself: I am holier than thou;" but, "I must stand apart, because God is holy." This is the true principle. It is upon the ground of what God is (not of what we are) that we separate from known evil. "Be ye holy, for I am holy."

Jehoshaphat, however, failed to maintain this separation; and, as has been already remarked, in failing himself, led others into failure. In this we may learn a most solemn lesson. Jehoshaphat had, we may suppose, gained very considerable influence over the hearts of the people by his previous devotedness; he had established himself in their confidence and affections; and, to a certain extent, rightly so. It is right that those who walk devotedly should be loved and confided in; but then we must watch most jealously against the dangerous tendency of mere personal influence. No one save a man of extensive influence could have said, "My people are as thy people." He might have said, "I am as thou art," but no more. His extensive influence, when used out of communion, only made him a more efficient instrument of evil. Satan knew this; he knew his mark; he did not fasten on an ordinary man of Judah, but on the most prominent and influential man he could find, well knowing that if he could only succeed in drawing him aside, others would follow in his train.

Nor was he mistaken. Many would no doubt say, "What harm can there be in joining Ahab's expedition? Surely, if there were anything wrong in it, such a good man as king Jehoshaphat would not engage in it. So long as we see him there, we may make our minds easy about the matter." But if this were not the language of some in Jehoshaphat's day, it certainly is of many in our own. How often do we hear Christians say, "How can such-and-such things be wrong, when we see such good men in connection with them, or engaging in them?" Now all that can be said of such reasoning is that it is utterly false; it is beginning quite at the wrong end. We are responsible to God to act upon principle, let others do as they may. We should be able, through grace, humbly, yet decidedly, to render a sound and intelligent reason for whatever course of action we may adopt, without any reference to the conduct of others. Moreover, we know full well that good men go astray, and do wrong things. They are not, therefore, nor can they be, our guides. "To his own master he standeth or falleth." A spiritual mind, a conscience enlightened by the Word of God, a real sense of personal responsibility, together with honesty of purpose, are what we specially need. If we lack these, our path will be defective.

But it may be said, there are few, if any, who occupy a position in which their conduct could exert such an extensive influence as that of king Jehoshaphat. To meet this, it may be needful to dwell a little upon a truth sadly neglected in the present day, namely, that of the unity of the body of Christ, and the consequent effect which the conduct of each member, however obscure, must produce upon the whole body.

The great doctrine of the unity of the Church upon earth is, it is to be feared, feebly apprehended and feebly carried out, even by the most spiritually minded and intelligent of the Lord's people. The reason of this is very apparent. The doctrine is viewed rather in the light of the Church's present condition, than of her condition as presented in the New Testament; and this being so, the unity never can be understood. If we simply take Scripture for our guide, we shall have no difficulty about it. There we read, "If one member suffer, all the members suffer with it." This principle did not hold good in the days of king Jehoshaphat, because the body of Christ, properly so called, had no actual existence. All the members of it were written in God's book; but "as yet there was none of them" — they existed in the purpose of God, but that purpose had not been actualized. Hence, though so many were led astray by the influence of Jehoshaphat, it was not by any means on the principle stated in the above passage; it was not all suffering from the act of one because they were one body, but many being led astray by one because they followed his example.

The distinction is very important. There is no member of the Church, how obscure soever, whose path and conduct do not affect, in some measure, all the members. "By one Spirit are we all baptised into one body, whether we be Jews or Gentiles, whether we be bond or free; and have been all made to drink into one Spirit." Hence, if a Christian be walking loosely or carelessly, — if he be out of communion — if he fail in prayer, in watchfulness, or in self-judgment, he is really injuring the whole body; and, on the contrary, when he is walking in spiritual health and vigour, he is promoting the blessing and interest of all.

It was not without a struggle that Jehoshaphat yielded to the solicitations of Ahab. The working of conscience is observable in the words, "Inquire, I pray thee, at the word of the Lord today." But ah! How futile was prayer for guidance, when he had already said, "I am as thou art, and my people as thy people; and we will be with thee in the war"! It is but solemn mockery to ask for guidance when we have made up our minds; and yet how frequently we do so! How frequently do we decide on a course of action, and then go and ask the Lord about it! All this is wretched; it is only honoring God with the lips, while the heart is in positive rebellion against Him. Instead of getting that guidance for which we profess to ask, may we not rather expect a lying spirit to be sent forth to us? (verse 21) Ahab was at no loss for counselors. He speedily "gathered together four hundred prophets," who were ready to counsel him according to his heart's desire: "Go up, for God will deliver it into the king's hand." This was what he wanted. Nor need we marvel at Ahab's being quite satisfied with prophets like these. They suited him well.

But surely Jehoshaphat should not have even appeared to acknowledge them to be prophets of the Lord, as he evidently did, by saying, "Is there not here a prophet of the Lord besides (or, as the margin reads, "yet one more?") Had he been faithful to the Lord, he would at once have denied the right of these false prophets to give counsel. But, alas! he was giving full countenance to the religion of the world, and to these its ministers. He could not bring himself to hurt Ahab's feelings by dealing faithfully with his prophets. They were all, it would seem, proper men.

How dreadful a thing it is to allow ourselves to get into a condition of soul in which we are unable to bear distinct and faithful testimony against the ministers of Satan! "We must," it is said, "be liberal;" "we must not hurt people's feelings;" "there are good men everywhere." But truth is truth, and we are not to put error for truth, nor truth for error. Nothing but a secret desire to stand well with the world will ever lead to this careless method of dealing with evil. Now, if we want to stand well with the world, let us do it at our own charges, and not at the expense of God's truth. It is often urged, "We must present truth in such an aspect as will attract," when what is really meant is this, that truth is to be made a kind of variable, elastic thing, which can be turned into any shape, or stretched to any length, to suit the taste and habits of those who would fain put it out of the world altogether.

Truth, however, cannot be thus treated; it can never be made to reduce itself to the level of this world. Those who profess to hold it may seek to use it thus, but it will ever be found the same pure, holy, faithful witness against the world and all its ways. It will speak distinctly, if its voice be not stifled by connection with the practice of its faithless professors. When Jehoshaphat had stooped so low as to acknowledge the false prophets for the purpose of gratifying Ahab, who could observe any distinct testimony for God? All seemed to sink down to the one common level, and the enemy to have it all his own way. The voice of truth was hushed: the prophets prophesied falsely: God was forgotten. Thus must it ever be.

The attempt to accommodate truth to those who are of the world can only end in complete failure. There can be no accommodation. Let it stand upon its own heavenly height; let saints stand fully and firmly with it; let them invite sinners up to them; but let them not descend to the low and groveling pursuits and habits of the world, and thus rob truth, so far as in them lies, of all its edge and power. It is far better to allow the contrast between God's truth and our ways to be fully seen, than to attempt to identify them in appearance, when they really do not agree. We may think to commend truth to the minds of the worldly people by an effort to conform to their ways but, so far from commending it, we in reality expose it to secret contempt and scorn. Jehoshaphat certainly did not further the cause of truth by conforming to Ahab's ways, or by acknowledging the claims of his false prophets. The man who conforms to the world will be the enemy of Christ, and the enemy of Christ's people. It cannot be otherwise. "The friendship of the world is enmity with God; whosoever, therefore, will be a friend of the world is the enemy of God."

How fully was this proved in the case of king Jehoshaphat! He became the friend and companion of Ahab, who hated Micaiah, the servant of God; and as a consequence, although he did not himself positively persecute the righteous witness, yet he did what was bad; for he sat beside Ahab, and beheld the Lord's prophet first struck, and then committed to prison, simply because he would not tell a lie to please a wicked king, and harmonize with four hundred wicked prophets. What must have been the feelings of Jehoshaphat when he beheld his brother smitten and imprisoned for his faithfulness in testifying against an expedition in which he himself was engaged! Yet such was the position into which his connection with Ahab had forced him that he could not avoid being a witness of these wicked proceedings; yea, and moreover, a partaker of them also. When a man associates himself with the world, he must do so thoroughly. The enemy will not be satisfied with half measures; on the contrary, he will use every effort to force a saint out of communion into the most terrible extremes of evil.

The beginning of evil is like the letting out of water. Small beginnings lead to fearful results. There is first a slight tampering with evil at a distance; then, by degrees, a nearer approach to it; after this, a taking hold of it more firmly; and finally, a deliberate plunge into it, whence nothing but the most marked interposition of God can rescue. Jehoshaphat "joined affinity with Ahab"; then accepted of his hospitality; after that, was "persuaded" into open association with him; and finally, took his place at the battle of Ramoth-gilead. He had said to Ahab, "I am as thou art," and Ahab takes him at his word; for he says to him, "I will disguise myself, and will go to the battle; but put thou on thy robes."

Thus, so completely did Jehoshaphat surrender his personal identity, in the view of the men of the world, that "it came to pass, when the captains of the chariots saw Jehoshaphat, that they said, ‘It is the king of Israel.’”  Terrible position for Jehoshaphat! To find him personating, and thus mistaken for, the worst of Israel's kings is a sad proof of the danger of associating with the men of the world. Happy was it for Jehoshaphat that the Lord did not take him at his word when he said to Ahab, "I am as thou art." The Lord knew that Jehoshaphat was not Ahab, though he might personate and be mistaken for him. Grace had made him to differ, and conduct should have proved him to be what grace had made him. But, blessed be God, "He knows how to deliver the godly out of temptation," and He graciously delivered His poor servant out of the evil into which he had plunged himself, and in which he would have perished, had not the hand of God been stretched out to rescue him. "Jehoshaphat cried out, and the Lord helped him; and God moved them to depart from him."

[The reader will doubtless observe how the inspired writer presents God under two different titles in the above verse. The Lord" brings out His connection with His distressed servant — His connection in grace; while the expression "God" shows out the powerful control which He exercised over the Syrian captains. It is needless to say that this distinction is divinely perfect As Lord, He deals with His own redeemed people, — meeting all their weakness, and supplying all their need; but as God, He holds in His omnipotent hand the hearts of all men, to turn them whithersoever He will. Now we generally find unconverted persons using the expression "God," and not "Lord." They think of Him as One exercising an influence from a distance, rather than as One standing in near relationship. Jehoshaphat knew who it was that "helped him," but the Syrian captains did not know who it was that "moved them."]

Here we have the turning-point in this stage of Jehoshaphat's life. His eyes were opened to see the position into which he had brought himself; at least, he saw his danger, if he did not apprehend the moral evil of his course. Encompassed by the captains of Syria, he could feel something of what it was to have taken Ahab's place. Happily for him, however, he could look up to the Lord from the depth of his distress, — he could cry out to Him in the time of his extremity; had it not been thus, the enemy's arrow, lodged deep in his heart, might have told out the sorrowful result of his ungodly association.

"Jehoshaphat cried out," and his cry came up before the Lord, whose ear is ever open to hear the cry of such as feel their need. "Peter went out and wept bitterly." The prodigal said, "I will arise, and go to my father;" and the father ran to meet him, and fell on his neck, and kissed him. Thus is it that the blessed God ever meets those who, feeling that they have hewn out for themselves broken cisterns, which can hold no water, return to Him, the fountain of living waters. Would that all who feel that they have in any measure departed from Christ and slipped into the current of this present world might find their way back, in true humility and contrition of spirit, to Him who says, "Behold, I stand at the door, and knock; if any man hear My voice, and open the door, I will come in to him, and will sup with him, and he with Me."

How different Ahab's case! He, though carrying in His bosom a mortal wound, propped himself up in his chariot until the evening, fondly desiring to hide his weakness, and accomplish the object of his heart. We find no cry of humility, no tear of penitence, no looking upward. Ah, no; we find not anything but what is in full keeping with his entire course. He died as he had lived — doing evil in the sight of the Lord. How fruitless were his efforts to prop himself up! Death had seized upon him; and though he struggled for a time to keep up an appearance, yet “about the time of the sun going down he died." Terrible end! — the end of one who had "sold himself to work wickedness." Who would be the votary of the world? Who that valued a life of simplicity and purity would mix himself up with its pursuits and habits? Who that valued a peaceful and happy termination of his career would link himself with its destinies?

Dear Christian reader, let us, with the Lord's help, endeavor to shake off the world's influence, and purge ourselves from its ways. We have no idea how insidiously it creeps in upon us. The enemy at first weans from really simple and Christian habits, and by degrees we drop into the current of the world's thoughts. Oh that we may, with more holy jealousy and tenderness of conscience, watch against the approach of evil, lest the solemn statement of the prophet should apply to us, "Her Nazarites were purer than snow, they were whiter than milk, they were more ruddy in body than rubies, their polishing was of sapphire: [but such is the sorrowful change, that] their visage is blacker than a coal, they are not known in the streets, their skin cleaveth to their bones; it is withered, it is become like a stick"!

We shall now look a little at 2 Chronicles 19. Here we see some blessed results from all that Jehoshaphat had passed through. "He returned to his house in peace to Jerusalem." Happy escape! The Lord's hand had interposed for him, and delivered him from the snare of the fowler, and, we may say, he would no doubt have his heart full of gratitude to Him who had so made him to differ from Ahab, though he had said, "I am as thou art." Ahab had gone down to his grave in shame and degradation, while Jehoshaphat returned to his house in peace. But what a lesson he had learned! How solemn to think of his having been so near the brink of the precipice! Yet the Lord had a controversy with him about what he had done. Though He allowed him to return in peace to Jerusalem, and did not suffer the enemy to hurt him, He would speak to his conscience about his sin; He would bring him aside from the field of battle, to deal with him in private. "And Jehu, the son of Hanani the seer, went out to meet him, and said to king Jehoshaphat, 'Shouldst thou help the ungodly, and love them that hate the Lord? Therefore is wrath upon thee from before the Lord.'" This was a solemn appeal, and it produced its own effect. Jehoshaphat "went out again through the people, from Beersheba to mount Ephraim, and brought them back unto the Lord God of their fathers." "When thou art converted, strengthen thy brethren."

Thus did Peter; thus too did king Jehoshaphat; and blessed is it when lapses and failings lead, through the Lord's tender mercy, to such a result. Nothing but divine grace can ever produce this. When, after beholding Jehoshaphat surrounded by the Syrian captains (2 Chr. 18), we find him here going out through the length and breadth of the land to instruct his brethren in the fear of the Lord, we can only exclaim, "What hath God wrought!" But he was just the man for such a work. It is one who has felt in his own person the terrible fruits of a careless spirit that can most effectually say, "Take heed what ye do." A restored Peter, who had himself denied the Holy One, was the chosen vessel to go and charge others with having done the same, and to offer them that precious blood which had cleansed his conscience from the guilt of it. So likewise the restored Jehoshaphat came from the battle of Ramoth-gilead to sound in the ears of his brethren with solemn emphasis, "Take heed what ye do." He that had just escaped from the snare could best tell what it was, and tell how to avoid it.

And mark the special feature in the Lord's character which engaged Jehoshaphat's attention: "There is no iniquity with the Lord our God, nor respect of persons, nor taking of gifts." Now his snare seems to have been the gift of Ahab: "Ahab slew sheep and oxen for him in abundance, and for the people he had with him, and persuaded him to go up with him to Ramoth-gilead." He allowed his heart to be warmed by Ahab's gift, and was thereby the more easily swayed by Ahab's arguments. Just as Peter accepted the compliment of being let into the high-priest's fire, and, being warmed thereby, denied his Lord. We can never canvass, with spiritual coolness, the world's arguments and suggestions, while we are breathing its atmosphere, or accepting its compliments. We must keep outside and independent of it, and thus we shall find ourselves in a better position to reject its proposals, and triumph over its allurements.

But it is instructive to mark how Jehoshaphat, after his restoration, dwells upon that feature in the divine character from the lack of which he had so grievously failed. Communion with God is the great safeguard against all temptation; for there is no sin to which we are tempted, of which we cannot find the opposite in God; and we can only avoid evil by communion with good. This is a very simple but deeply practical truth. Had Jehoshaphat been in fellowship with God, he could not have sought fellowship with Ahab.

May we not say this is the only divine way in which to look at the question of worldly association. Let us ask ourselves, Can our association with the world go hand in hand with our fellowship with God? This is really the question. It is a miserable thing to ask, May I not partake of all the benefits of the name of Christ, and yet dishonour that name by mixing myself up with the people of the world, and taking common ground with them? How easily the matter is settled when we bring it into the divine presence, and under the searching power of the truth of God: "Shouldst thou help the ungodly, and love them that hate the Lord?" Truth strips off all the false covering which a heart out of communion is wont to throw around things. It is only when it casts its unerring beams on our path that we see things in their true character.

Mark the way in which divine truth exposed the actings of Ahab and Jezebel. Jezebel would fain put a fair cloak on her shocking wickedness: "Arise," said she, "and take possession of the vineyard of Naboth the Jezreelite, which he refused to give thee for money; for Naboth is not alive but dead." Such was her way of putting the matter. But how did the Lord view it? "Thus saith the Lord, 'Hast thou killed, and also taken possession'" (in other words, Hast thou committed murder and robbery?) God deals with realities. In His estimation, men and things get their proper place and value; there is no gilding, no affectation, no assumption — all is real. Just so was it with Jehoshaphat; his scheme which might in human estimation be regarded as a religious one, was in the divine judgment pronounced to be simply a helping of the ungodly, and loving them that hated the Lord. While men might applaud him, "there was wrath upon him from before the Lord."

However, Jehoshaphat had to be thankful for the salutary lesson which his fall had taught him; it had taught him to walk more in the fear of the Lord, and caused him to impress that more upon others also. This was doing not a little. True, it was a sad and painful way to learn; but it is well when we learn even by our falls; it is well when we can tell even by painful experience the terrible evil of being mixed up with the world. Would to God we all felt it more! Would that we more walked in the solemn apprehension of the defiling nature of all worldly association, and of our own tendency to be defiled thereby! We should then be more efficient teachers of others! We should be able to say, with somewhat more weight, "Take heed what ye do;" and again, "Deal courageously, and the Lord shall be with the good."

In 2 Chronicles 20 we find Jehoshaphat in far more healthful circumstances than in chap. 18. He is here seen under trial from the hand of the enemy: "It came to pass after this also, that the children of Moab, and the children of Ammon, and with them others beside the Ammonites, came against Jehoshaphat to battle." We are in far less apprehension for Jehoshaphat when we behold him the object of the enemy's hostilities than when we beheld him the subject of Ahab's kindness and hospitality. And very justly so; for in the one case he is about to be cast simply on the God of Israel, whereas in the other he was about to fall into the snare of Satan. The proper place for the man of God is to be in positive opposition to the enemies of the Lord, and not in conjunction with them.

We never can count upon divine sympathy or guidance when we join with the enemies of the Lord. Hence we observe what an empty thing it was of Jehoshaphat to ask counsel of the Lord in a matter which he knew to be wrong. Not so, however, in the scene before us. He is really in earnest when "he sets himself to seek the Lord, and proclaims a fast throughout all Judah." This is real work. There is nothing like trial from the hand of the world for driving the saint into a place of separation from it. When the world smiles, we are in danger of being attracted; but when it frowns, we are driven away from it into our stronghold; and this is both happy and healthful. Jehoshaphat did not say to a Moabite or an Ammonite, "I am as thou art." No; he knew well this was not so, for they would not let him think so. And how much better it is to know our true position in reference to the world!

There are three special points in Jehoshaphat's address to the Lord (verses 6-12).

1. The greatness of God.

2. The oath to Abraham about the land.

3. The attempt of the enemy to drive the seed of Abraham out of that land.

The prayer is most precious and instructive — full of divine intelligence. He makes it altogether a question between the God of Abraham and the children of Ammon, Moab, and mount Seir. This is what faith ever does, and the issue will ever be the same. "They come," says he, "to cast us out of Thy possession, which Thou hast given us to inherit." How simple! They would take what Thou hast given! This was putting it, as it were, upon God to maintain His own covenant. "O our God, wilt Thou not judge them? For we have no might against this great company that cometh against us; neither know we what to do; but our eyes are upon Thee." Surely, we may say, victory was already secured to one who could thus deal with God. And so Jehoshaphat felt, for "when he had consulted with the people, he appointed singers unto the Lord, and that should praise the beauty of holiness, as they went out before the army, and to say, Praise the Lord: for His mercy endureth forever." Nothing but faith could raise a song of praise before even the battle had begun. "FAITH COUNTS THE PROMISE SURE." And as it had enabled Abraham to believe that God would put his seed into the possession of Canaan, so it enabled Jehoshaphat to believe that He would keep them therein, and he therefore did not need to wait for victory in order to praise; he already stood in the full results of victory. Faith could say, "Thou hast guided them in Thy strength unto Thy holy habitation," though they had but just entered upon the wilderness.

But what a strange sight it must have been for the enemies of Jehoshaphat, to see a band of men with musical instruments instead of weapons in their hands. It was something of the same principle of warfare as that adopted by Hezekiah afterward, when he clothed himself in sackcloth instead of armor (Isa. 37: 1).* Yes, it was the same, for both had been trained in the same school, and both fought under the same banner. Would that our warfare with the present age — with its habits, manners, and maxims — were more conducted on the same principle. "Above all, taking the shield of faith, wherewith ye shall be able to quench all the fiery darts of the wicked one."

[*"The proud king of Assyria was at the gates of Jerusalem with a mighty conquering host, and one would naturally expect to find Hezekiah in the midst of his men of war, buckling on his armor, girding on his sword, mounting his chariot: but no; Hezekiah was different from most kings and captains — he had found out a place of strength which was quite unknown to Sennacherib — he had discovered a field of battle in which he could conquer without striking a blow. And mark the armor with which he girds himself: “And it came to pass, when Hezekiah heard it, that he rent his clothes, and covered himself with sackcloth, and went into the house of the Lord.” Here was the armor in which the king of Judah was about to cope with the king of Assyria. Strange armor — the armor of the sanctuary.

What would Sennacherib have said had he seen this? He had never met such an antagonist before — he had never come in contact with a man who, instead of covering himself with a coat of mail, would cover himself with sackcloth; and instead of rushing forth into the field of battle in his chariot, would fall upon his knees in the temple. This would have appeared a novel mode of warfare in the eyes of the king of Assyria. He had met the kings of Hamath and Arphad, etc.; but if he had, it was upon his own principle, and in his own way; but he had never encountered such an antagonist as Hezekiah. In fact, what gave the latter such uncommon power in this contest was the feeling that he was nothing — that an 'arm of flesh' was of no avail; — in a word, that it was just Jehovah or nothing.

This is specially seen in the act of spreading the letter before the Lord. Hezekiah was enabled by faith to retire out of the scene, and make it altogether a question between Jehovah and the king of Assyria. It was not Sennacherib and Hezekiah, but Sennacherib and Jehovah. This tells us the meaning of the sackcloth. Hezekiah felt himself to be utterly helpless, and he took the place of helplessness. He tells the Lord that the king of Assyria had reproached Him; he calls upon Him to vindicate His own glorious name, feeling assured that in so doing He would deliver His people. Mark, then, this wondrous scene: repair to the sanctuary, and there behold one poor, weak, solitary man on his knees, pouring out his soul to Him who dwelt between the cherubim. No military preparations, no reviewing of troops: the elders of the priests covered with sackcloth.

Pass to and fro from Hezekiah to the prophet Isaiah: all is apparent weakness. On the other hand, see a mighty conqueror leading on a numerous army flushed with victory, eager for spoil. Surely, one might say, speaking after the manner of men, all is over with Hezekiah and Jerusalem! Surely Sennacherib and his proud host will swallow up in a moment such a feeble band! And observe, further, the ground which Sennacherib takes in all this (Isa. 36: 4-7). Here we observe that Sennacherib makes the very reformation which Hezekiah had effected a ground of reproach; thus leaving him as he vainly thought, no resting-place or foundation for his confidence. Again, he says, “Am I come up without the Lord against this land to destroy it? The Lord said unto me, Go up against this land, and destroy it.”  (vs. 10)

This was indeed putting Hezekiah's faith to the test: faith must pass through the furnace. It will not do to say that we trust in the Lord; we must prove that we do, and that too when everything apparently is the king's bearing in the eyes of the people; yea, rather, such is ever the bearing of faith calm, self-possessed, dignified, in the presence of man; while, at the same time, ready to sink into the very dust in self-abasement in the presence of God. The man of faith can say to his fellow, 'Stand still, and see the salvation of God!' and, at the same moment, send up to God the cry of conscious weakness. (See Ex. 14: 13-15.) So it was with the king of Judah at this solemn and trying crisis. Harken to him while, in the retirement of the sanctuary, shut in with God, he pours out the anxieties of his soul in the ear of One who was willing to hear and ready to help (Isa. 37: 15-20)." — Practical Reflections on the Life and Times of Hezekiah]

What a contrast between Jehoshaphat personating Ahab at Ramoth-gilead, and standing with the Lord against his enemies the Moabites! Yes, what a contrast, in every particular! His mode of seeking help and guidance of the Lord was different, his mode of proceeding to battle was different; and oh, how different too the end! Instead of being well-nigh overwhelmed by the enemy, and crying out in the depth of his distress and danger, we find him joining in a loud chorus of praise to the God of his fathers, who had given him a victory without his striking a blow, who had made his enemies destroy one another, and who had graciously conducted him from the dark valley of Achor into the valley of Berachah. Blessed contrast! May it lead us to seek a more decided path of separation, and of abiding dependence on the Lord's grace and faithfulness. The valley of Berachah, or praise, is ever the place into which the Spirit of God would conduct; but He cannot lead us thither when we join ourselves with the "Ahab’s" of this world, for the purpose of carrying out their schemes. The word is, "Come out from among them, and be ye separate, saith the Lord, and touch not the unclean thing; and I will receive you, and will be a Father unto you, and ye shall be My sons and daughters, saith the Lord Almighty" (2 Cor. 6: 17-18).

It is wonderful how worldliness hinders, yea, rather destroys, a spirit of praise; it is positively hostile to such a spirit, and, if indulged in, it will either lead to deep anguish of soul, or to the most thorough and open abandonment of all semblance of godliness. In Jehoshaphat's case, it was happily the former. He was humbled, restored, and led into larger blessedness.

But it would be sad indeed were any one to plunge into worldliness with the hope that it might lead to an issue similar to that of Jehoshaphat. Vain, presumptuous hope! Sinful expectation! Who that valued a pure, calm, and peaceful walk could for a moment entertain it? "The Lord knoweth how to deliver the godly out of temptation," but shall we, on that account, go and deliberately plunge ourselves into it? God forbid!

Yet, ah! Who can sound the depths of the human heart — its profound, malignant depths? Who can disentangle its complicated mazes? Could anyone imagine that Jehoshaphat would again, after such solemn lessons, join himself with the ungodly, to further their ambitious, or rather their avaricious, schemes? No one could imagine it, save one who had learned something of his own heart. Yet so he did. "He joined himself with Ahaziah, king of Israel, who did very wickedly. And he joined himself with him, to make ships to go to Tarshish; and they made the ships in Ezion-gaber. Then Eliezer, the son of Dodavah of Mareshah, prophesied against Jehoshaphat, saying, 'Because thou hast joined thyself with Ahaziah, the Lord hath broken thy works.' And the ships were broken, and they were not able to go to Tarshish" (verses 35-37). What is man! A poor, stumbling, failing, halting creature; ever rushing into some new folly or evil. Jehoshaphat had, as it were, but just recovered from the effects of his association with Ahab, and he forthwith joins himself with Ahaziah. He had with difficulty, or rather through the special and most gracious interference of the Lord, escaped from the arrows of the Syrians, and again we find him in league with the kings of Israel and Edom, to fight against the Moabites.

Such was Jehoshaphat — such his extraordinary course. There were some "good things found in him"; but his snare was, worldly association; and the lesson which we learn from the consideration of his history is, to beware of that evil. Yes; we would need to have sounded in our ears, with ceaseless solemnity, the words, "Come out, and be separate." We cannot, by any possibility, mix ourselves up with the world, and allow ourselves to be governed and led by its maxims and principles, without suffering in our own souls, and marring our testimony.

I would only remark, in conclusion, that it seems like a relief to the spirit to read the words, "Jehoshaphat slept with his fathers" (2 Chr. 21: 1), as we feel assured, that he has at last got beyond the reach of the enemy's snares and devices; and further, that he comes under the Spirit's benediction, "Blessed are the dead which die in the Lord; for they rest from their labours”— yes, a rest from their conflicts, snares, and temptations also.

Job and His Friends

C. H. Mackintosh

The book of Job occupies a very peculiar place in the volume of God. It possesses character entirely its own, and teaches lessons which are not to be learnt in any other section of inspiration. It is not by any means our purpose to enter upon a line of argument to prove the genuineness, or establish the fact of the Divine inspiration, of this precious book. We take these things for granted; being fully persuaded of them as established facts, we leave the proofs to abler hands. We receive the book of Job as part of the Holy Scriptures given of God for the profit and blessing of His people. We need no proofs of this for ourselves, nor do we attempt to offer any to our reader.

And we may further add that we have no thought of entering upon the field of inquiry as to the authorship of this book. This, how interesting soever it may be in itself, is to us entirely secondary. We receive the book from God. This is enough for us. We heartily own it to be an inspired document, and we do not feel it to be our province to discuss the question as to where, when, or by whom it was penned. In short, we purpose, with the Lord's help, to offer a few plain and practical remarks on a book which we consider needs to be more closely studied, that it may be more fully understood. May the Eternal Spirit who authored the book expound and apply it to our souls!

The opening page of this remarkable book furnishes us with a view of the patriarch Job, surrounded by everything that could make the world agreeable to him, and make him of importance in the world. "There was a man in the land of Uz, whose name was Job; and that man was perfect and upright, and one that feared God, and eschewed evil." Thus much as to what he was. Let us now see what he had.

"And there were born unto him seven sons and three daughters. His substance also was seven thousand sheep, and three thousand camels, and five hundred yoke of oxen, and five hundred she asses, and a very great household; so that this man was the greatest of all the children of the east. And his sons went and feasted in their houses every one his day; and sent and called for their three sisters, to eat and to drink with them." Then, to complete the picture, we have the record of what he did.

"And it was so, when the days of their feasting were gone about, that Job sent and sanctified them, and rose up early in the morning, and offered burnt offerings according to the number of them all: for Job said, It may be that my sons have sinned, and cursed God in their hearts. Thus did Job continually."

Here, then, we have a very rare specimen of a man. He was perfect, upright, God-fearing, and eschewed evil. Moreover, the hand of God had hedged him round about on every side, and strewed his path with richest mercies He had all that heart could wish, — children and wealth in abundance, — honour and distinction from all around. In short, we may almost say his cup of earthly bliss was full.

But Job needed to be tested. There was a deep moral root in his heart which had to be laid bare. There was self-righteousness which had to be brought to the surface and judged. Indeed, we may discern this root in the very words which we have just quoted. He says, "It may be that my sons have sinned." He does not seem to contemplate the possibility of sinning himself. A soul really self-judged, thoroughly broken before God, truly sensible of its own state, tendencies, and capabilities, would think of his own sins, and his own need of a burnt-offering.

Now, let the reader distinctly understand that Job was a real saint of God, — a Divinely quickened soul, — a possessor of Divine and eternal life. We cannot too strongly insist upon this. He was just as truly a man of God in the first chapter as he was in the forty-second. If we do not see this, we shall miss one of the grand lessons of the book. Job 1: 8 establishes this point beyond all question. "And the Lord said unto Satan, Hast thou considered my servant Job, that there is none like him in the earth, a perfect and an upright man, one that feareth God and escheweth evil?"

But, with all this, Job had never sounded the depths of his own heart. He did not know himself: He had never really grasped the truth of his own utter ruin and total depravity. He had never learnt to say, "I know that in me, that is in my flesh, dwelleth no good thing." This point must be seized, or the book of Job will not be understood. We shall not see the specific object of all those deep and painful exercises through which Job was called to pass, unless we lay hold of the solemn fact that his conscience had never been really in the Divine presence, — that he had never seen himself in the light, — never measured himself by a Divine standard, — never weighed himself in the balances of the sanctuary.

If the reader will turn for a moment to Job 29, he will find a striking proof of what we assert. He will there see distinctly what a strong and deep root of self-complacency there was in the heart of this dear and valued servant of God; and how this root was nourished by the very tokens of Divine favour with which he was surrounded. This chapter is a pathetic lament over the faded light of other days; and the very tone and character of the lament prove how necessary it was that Job should be stripped of everything, in order that he might learn himself in the searching light of the Divine presence.

Let us hearken to his words:

"Oh that I were as in months past, as in the days when God preserved me; when His candle shined upon my head, and when by His light I walked through darkness; as I was in the days of my youth, when the secret of God was upon my tabernacle; when the Almighty was yet with me, when my children were about me; when I washed my steps with butter, and the rock poured me out rivers of oil; when I went out to the gate through the city; when I prepared my seat in the street! The young men saw me, and hid themselves: and the aged arose, and stood up. The princes refrained talking, and laid their hand on their mouth. The nobles held their peace, and their tongue cleaved to the roof of their mouth. When the ear heard me, then it blessed me; and when the eye saw me, it gave witness to me: because I delivered the poor that cried, and the fatherless, and him that had none to help him. The blessing of him that was ready to perish came upon me: and I caused the widow's heart to sing for joy. I put on righteousness, and it clothed me: my judgment was as a robe and a diadem. I was eyes to the blind, and feet was I to the lame. I was a father to the poor: and the cause which I knew not I searched out. And I brake the jaws of the wicked, and plucked the spoil out of his teeth. Then I said, I shall die in my nest, and I shall multiply my days as the sand. My root was spread out by the waters, and the dew lay all night upon my branch. My glory was fresh in me, and my bow was renewed in my hand. Unto me men gave ear, and waited, and kept silence at my counsel. After my words they spake not again; and my speech dropped upon them. And they waited for me as for the rain; and they opened their mouth wide as for the latter rain. If I laughed on them, they believed it not; and the light of my countenance they cast not down. I chose out their way, and sat chief, and dwelt as a king in the army, as one that comforteth the mourners. But now they that are younger than I have me in derision, whose fathers I would have disdained to have set with the dogs of my flock."

This, truly, is a most remarkable utterance. We look in vain for any breathings of a broken and a contrite spirit here. There are no evidences of self-loathing, or even of self-distrust. We cannot find so much as a single expression of conscious weakness and nothingness. In the course of this single chapter, Job refers to himself more than forty times, while the references to God are but five. It reminds us of the seventh of Romans, by the predominance of "I;" but there is this immense difference, that, in the seventh of Romans, "I" is a poor, weak, good-for-nothing, wretched creature in the presence of the holy law of God; whereas, in Job 29, "I" is a most important, influential personage admired and almost worshipped by his fellows.

Now Job had to be stripped of all this; and when we compare Job 29 with Job 30 we can form some idea of how painful the process of stripping must have been. There is peculiar emphasis in the words, "But now." Job draws a most striking contrast between his past and his present. In Job 30 he is still occupied with himself. It is still "I;" but ah! …how changed. The very men who flattered him in the day of his prosperity, treat him with contempt in the day of his adversity. Thus it is ever in this poor, false, deceitful world, and it is well to be made to prove it. All must, sooner or later, find out the hollowness of the world, — the fickleness of those who are ready to cry out "hosanna" today, and "crucify Him" tomorrow. Man is not to be trusted. It is all very well while the sun shines; but wait till the nipping blasts of winter come, and then you will see how far nature's fair promises and professions can be trusted. When the prodigal had plenty to spend, he found plenty to share his portion; but when he began to be in want, "no man gave unto him."

Thus it was with Job in Job 30. But be it well remembered, that there is very much more needed than the stripping of self, and the discovery of the hollowness and deceitfulness of the world. One may go through all these, and the result be merely chagrin and disappointment. Indeed it can be nothing more if God be not reached. If the heart be not brought to find its all-satisfying, portion in God, then a reverse of fortune leaves it desolate; and the discovery of the fickleness and hollowness of men fills it with bitterness. This will account for Job's language in Job 30. "But now they that are younger than I have me in derision, whose fathers I would have disdained to have set with the dogs of my flock." Was this the spirit of Christ? Would Job have spoken thus at the close of the book? He would not. Ah! No, reader; when once Job got into God's presence, there was an end to the egotism of Job 29 and the bitterness of Job 30.

[The reader will bear in mind that, while it is the Holy Ghost who records what Job and his friends said, yet we are not to suppose that they spoke by inspiration.]

But hear Job's further outpourings. "They were children of fools, yea, children of base men; they were viler than the earth. And now am I their song, yea, I am their by-word. They abhor me, they flee far from me, and spare not to spit in my face. Because He hath loosed my cord, and afflicted me, they have also let loose the bridle before me. Upon my right hand rise the youth; they push away my feet, and they raise up against me the ways of their destruction. They mar my path, they set forward my calamity, they have no helper. They came upon me as a wide breaking in of waters: in the desolation they rolled themselves upon me."

Now all this, we may truly say, is very far short of the mark. Lamentations over departed greatness, and bitter invectives against our fellowmen, will not do the heart much good; neither do they display aught of the spirit and mind of Christ, nor bring glory to His holy name. When we turn our eyes toward the blessed Lord Jesus we see something wholly different. That meek and lowly One met all the rebuffs of this world, all the disappointments in the midst of His people Israel, all the unbelief and folly of His disciples, with an, "Even so, Father." He was able to retire from the rebuffs of men into His resources in God, and then to come forth with those balmy words, "Come unto me . . . and I will give you rest." No chagrin, no bitterness, no harsh invectives, nothing rough or unkind, from that gracious Saviour who came down into this cold and heartless world to manifest the perfect love of God, and who pursued His path of service spite Or all man's perfect hatred.

But the fairest and best of men must retire into the shade when tested by the perfect standard of the life of Christ. The light of His moral glory makes manifest the defects and blemishes of even the most perfect of the sons of men. "In all things He must have the pre-eminence." He stands out in vivid contrast with even a Job or a Jeremiah in the matter of patient submission to all that He was called upon to endure. Job completely breaks down under his heavy trials. He not only pours forth a torrent of bitter invective upon his fellows, but actually curses the day of his birth. "After this opened Job his mouth and cursed his day. And Job spake and said, Let the day perish wherein I was born, and the night in which it was said, There is a manchild conceived" (Job 3: 1-3).

We notice the self-same thing in Jeremiah — that blessed man of God. He, too, gave way beneath the heavy pressure of his varied and accumulated sorrows, and gave vent to his feelings in the following bitter accents: "Cursed be the day wherein I was born; let not the day wherein my mother bare me be blessed. Cursed be the man who brought tidings to my father, saying, A man-child is born unto thee; making him very glad. And let that man be as the cities which the Lord overthrew, and repented not; and let him hear the cry in the morning, and the shouting at noontide. Because he slew me not from the womb; or that my mother might have been my grave, and her womb to be always great with me. Wherefore came I forth out of the womb to see labour and sorrow, that my days should be consumed with shame?" (Jer. 20: 14-18)

What language is here! Only think of cursing the man that brought tidings of his birth! Cursing him because he had not slain him! All this, both in the prophet and the patriarch, contrasts strongly with the meek and lowly Jesus of Nazareth. “That spotless One” passed through deeper sorrows and more in number than all His servants put together; but not one murmuring word ever escaped His lips. He patiently submitted to all; and met the darkest hour with such words as these, "The cup which my Father hath given me, shall I not drink it?" Blessed Lord Jesus, Son of the Father, we adore Thee! We bow down at Thy feet, lost in wonder, love, and praise, and own Thee Lord of all! — the fairest among ten thousand, and the altogether lovely.

There is no more fruitful field of study than that which is opened before us in the history of God's dealings with souls. It is full of interest, and abounds in instruction and profit. One grand object in those dealings is to produce real brokenness and humility — to strip us of all false righteousness, empty us of all self-confidence, and teach us to lean wholly upon Christ. All have to pass through what may be called the process of stripping and emptying. With some this process precedes, with others it follows, conversion or the new birth. Many are brought to Christ through deep ploughings and painful exercises of heart and conscience — exercises extending over years, often over the whole lifetime. Others, on the contrary, are brought with comparatively little exercise of soul. They lay hold, speedily, of the glad tidings of forgiveness of sins through the atoning death of Christ, and are made happy at once. But the stripping and emptying come afterwards, and, in many cases, cause the soul to totter on its foundation, and almost to doubt its conversion.

This is very painful, but very needful. The fact is, self must be learnt and judged, sooner or later. If it be not learnt in communion with God, it must be learnt by bitter experience in failures and falls. "No flesh shall glory in God's presence;" and we must all learn our utter powerlessness, in every respect, in order that we may taste the sweetness and comfort of the truth, that Christ is made of God unto us wisdom, righteousness, sanctification, and redemption. God will have broken material. Let us remember this. It is a solemn and necessary truth "Thus saith the high and lofty One that inhabiteth eternity, whose name is Holy: I dwell in the high and holy place, with him also that is of a contrite and humble spirit, to revive the spirit of the humble, and to revive the heart of the contrite ones." And again, "Thus saith the Lord, The heaven is my throne, and the earth is my footstool: where is the house that ye build unto me? And where is the place of my rest? For all those things hath mine hand made, and all those things have been, saith the Lord: but to this man will I look, even to him that is poor and of a contrite spirit, and trembleth at my word" (Isa. 57: 15; Isa. 66: 1, 2).

These are seasonable words for all of us. One special want of the present moment is brokenness of Spirit. Nine-tenths of our trouble and difficulty may be traced to this want. It is marvelous how we get on from day to day, — in the family, in the assembly, in the world, in our entire practical life, when self is subdued and mortified. A thousand things which else would prove more than a match for our hearts are esteemed as nothing, when our souls are in a truly contrite state. We are enabled to bear reproach and insult, to overlook slights and affronts, to trample upon our crotchets, predilections, and prejudices, to yield to others where weighty principle is not involved, to be ready to every good work, to exhibit a genial large-heartedness in all our dealings, and an elasticity in all our moral movements which so greatly tend to adorn the doctrine of God our Saviour. How often, alas! it is otherwise with us. We exhibit a stiff, unyielding temper; we stand up for our rights; we maintain our interests; we look after our own things; we contend for our own notions. All this proves, very clearly, that self is not habitually measured and judged in the presence of God.

But, we repeat — and with emphasis — God will have broken material. He loves us too well to leave us in hardness and unsubduedness; and hence it is that He sees fit to pass us through all sorts of exercises in order to bring us into a condition of soul in which He can use us for His own glory. The will must be broken; self-confidence, self-complacency, and self-importance must be cut up by the roots. God will make use of' the scenes and circumstances through which we have to pass, the people with whom we are associated in daily life, to discipline the heart and subdue the will. And, further, He will deal with us directly Himself, in order to bring about these great practical results.

All this comes out with great distinctness in the book of Job, and gives a wonderful interest and charm to its pages. It is very evident that Job needed a severe sifting. Had he not needed it, we may rest assured, the gracious, loving Lord would not have passed him through it. It was not for nothing that He let Satan loose upon His dear servant. We may say, with fullest confidence, that nothing but the most stern necessity would have led Him to adopt such a line of action. God loved Job with a perfect love; but it was a wise and faithful love; a love that could take account of everything, and, looking below the surface, could see the deep moral roots in the heart of His servant — roots which Job had never seen, and, therefore, never judged. What a mercy to have to do with such a God! to be in the hands of One who will spare no pains in order to subdue everything in us which is contrary to Himself, and to bring out in us His own blessed image!

But, beloved reader, is there not something profoundly interesting in the fact that God can even make use of Satan as an instrument in the discipline of His people? We see this in the case of the apostle Peter, as well as in that of the patriarch Job. Peter had to be sifted, and Satan was used to do the work." Simon, Simon, behold Satan hath desired to have you, that he may sift you as wheat." Here, too, there was a stern necessity. There was a deep root to be reached in Peter's heart — the root of self-confidence; and his faithful Lord saw it absolutely needful to pass him through a most severe and painful process in order that this root should be exposed and judged; and therefore Satan was permitted to sift him thoroughly, so that he might never again trust his own heart, but walk softly all his days. God will have broken material, whether it be in a patriarch or a apostle. All must be mellowed and subdued in order that the Divine glory may shine forth with an ever-brightening luster.

Had Job understood this great principle — had he apprehended the Divine object, — how differently he would have carried himself! But, like ourselves, he had to learn his lesson; and the Holy Ghost has furnished us with the record of the mode in which the lesson was learnt, so that we may profit by it also.

Let us pursue the narrative.

"Now there was a day when the sons of God came to present themselves before the Lord, and Satan came also among them. And the Lord said unto Satan, Whence comest thou? Then Satan answered the Lord, and said, From going to and fro in the earth, and from walking up and down in it. And the Lord said unto Satan Hast thou considered my servant Job, that there is none like him in the earth, a perfect and an upright man, one that feareth God and escheweth evil? Then Satan answered the Lord, and said, Doth Job fear God for nought? Hast not Thou made an hedge about him, and about his house, and about all that he hath on every side? 'Thou hast blessed the work of his hands, and his substance is increased in the land. But put forth Thine hand now, and touch all that he hath, and he will curse Thee to Thy face." What a view we have here of Satan's malignity! What a striking proof of the way in which he watches and considers the ways and works of God's people! What insight into human character! What an intimate knowledge of man's mental and moral constitution! What a terrible thing to fall into his hands! He is ever on the watch; ever ready, if permitted of God, to put forth all his malignant energy against the Christian.

The thought of this is most solemn, and should lead us to walk humbly and watchfully through a scene where Satan rules. He has no power whatever over a soul who abides in the place of dependence and obedience; and, blessed be God! he cannot, in any case, go one hair's breadth beyond the limit prescribed by Divine command. Thus, in Job's case, "The Lord said unto Satan, Behold, all that he hath is in thy power; only upon himself put not forth thine hand."

Here Satan was permitted to lay his hand on Job's possessions — to bereave him of his children, and despoil him of all his wealth. And truly he lost no time in dispatching his business. With marvelous rapidity he executed his commission. Blow after blow fell, in quick succession, on the devoted head of the patriarch. Hardly had one messenger told his melancholy tale, ere another arrived with still heavier tidings, until, at length, the afflicted servant of God "arose and rent his mantle, and shaved his head, and fell down upon the ground, and worshipped, and said, Naked came I out of my mother's womb, and naked shall I return thither: the Lord gave, and the Lord hath taken away; blessed be the name of the Lord. In all this Job sinned not, nor charged God foolishly" (Job 1: 20-22).

All this is deeply touching. To speak after the manner of men, it was enough to make reason totter to be thus, in a moment, bereft of his ten children, and reduced from princely wealth to absolute penury. What a striking contrast between the opening and the closing lines of our first Job! In the former we see Job surrounded by a numerous family, and in the enjoyment of vast possessions; in the latter, we see him left alone, in poverty and nakedness. And to think of Satan's being allowed — yea, commissioned of God — to bring about all this! And for what? For the deep and permanent profit of Job's precious soul. God saw that His servant needed to be taught a lesson; and, moreover, that, in no other way, by no other means, could this lesson be taught, than by passing him through an ordeal the bare record of which fills the mind with solemn awe. God will teach His children, even though it be by stripping them of all that the heart clings to in this world.

But we must follow our patriarch into still deeper waters.

"Again there was a day when the sons of God came to present themselves before the Lord, and Satan came also among them to present himself before the Lord. And the Lord said unto Satan, From whence comest thou? And Satan answered the Lord, and said, From going to and fro in the earth, and from walking up and down in it. And the Lord said unto Satan, Hast thou considered my servant Job, that there is none like him in the earth, a perfect and an upright man, one that feareth God and escheweth evil? and still he holdeth fast his integrity, although thou movedst me against him, to destroy him without cause. And Satan answered the Lord, and said, Skin for skin, yea, All that a man hath will he give for his life. But put forth Thine hand now, and touch his bone and his flesh, and he will curse Thee to Thy face. And the Lord said unto Satan, Behold he is in thine hand; but save his life. So went Satan forth from the presence of the Lord, and smote Job with sore boils from the sole of his foot unto his crown. And he took him a potsherd to scrape himself withal; and he sat down among the ashes. Then said his wife unto him, Dost thou still retain thine integrity? curse God, and die. But he said unto her, Thou speakest as one of the foolish women speaketh. What? shall we receive good at the hand of God, and shall we not receive evil? In all this did not Job sin with his lips" (Job 2: 1-10).

This is a very remarkable passage. It instructs us as to the place which Satan occupies in respect to God's government. He is a mere instrument, and, though ever ready to accuse the Lord's people, can do nothing save as he is allowed of God. So far as Job was concerned, the efforts of Satan proved abortive — and having done his utmost he goes away, and we hear nothing more of his actings whatever may have been his inward temptations. Job was enabled to hold fast his integrity; and, had matters ended here, his patient endurance would only have strengthened the platform of his righteousness, and ministered to his self-complacency. "Ye have heard," says James, "of the patience of Job."

And what then? "Ye have seen the end of the Lord; that the Lord is very pitiful, and of tender mercy." Had it been simply a question of Job's patience, it would have proved an additional ground of self-confidence, and thus "the end of the Lord" would not have been reached. For, be it ever remembered, the Lord's pity and tender mercy can only be tasted by those who are truly penitent and broken-hearted. Now Job was not this, even when he lay amid the ashes. He was not yet thoroughly broken down before God. He was still the great man — great in his misfortunes as he had been in his prosperity — great beneath the keen and withering blasts of adversity as he had been in the sunshine of brighter and better days. Job's heart was still unreached. He was not yet prepared to cry out, "Behold, I am vile." he had not yet learnt to "abhor himself, and repent in dust and ashes."

We are anxious that the reader should distinctly seize this point. It is, to a very great extent, the key to the entire book of Job. The Divine object was to expose to Job's view the depths of his own heart, in order that he might learn to delight in the grace and mercy of God and not in his own goodness, which was as a morning cloud and the early dew, that passeth away. Job was a true saint of God; and all Satan's accusations were flung back in his face; but, all the while, Job was unbroken material, and therefore unprepared for "the end of the Lord" — that blessed end for every contrite heart — that end which is marked by "pity and tender mercy." God, blessed and praised be His name! will not suffer Satan to accuse us; but He will expose us to ourselves, so that we may judge ourselves, and thus learn to mistrust our own hearts, and rest in the eternal stability of his grace.

Thus far, then, we see Job "holding fast his integrity." He meets with calmness all the heavy afflictions which Satan is allowed to bring upon him; and, moreover, he refuses the foolish counsel of his wife. In a word, he accepts all as from the hand of God, and bows his head in the presence of His mysterious dispensations.

All this is well. But the arrival of Job's three friends produces a marked change. Their very presence — the bare fact of their being eye witnesses of his trouble — affects him in a very remarkable manner. "Now when Job's three friends heard of all this evil that was come upon him, they came every one from his own place; Eliphaz the Temanite, and Bildad the Shuhite, and Zophar the Naamathite: for they had made an appointment together to come to mourn with him and to comfort him. And when they lifted up their eyes afar off, and knew him not, they lifted up their voices and wept; and they rent every one his mantle, and sprinkled dust upon their heads toward heaven. So they sat down with him upon the ground seven days and seven nights, and none spake a word unto him: for they saw that his grief was very great" (Job 2: 11-13)

Now, we can fully believe that those three men were governed, in the main, by kindly feelings toward Job; and it was no small sacrifice, on their part, to leave their homes and come to condole with their bereaved and afflicted friend. All this we can easily believe. But it is very evident that their presence had the effect of stirring up feelings and thoughts in his heart and mind which had hitherto lain dormant. He had borne submissively the loss of children, property, and of bodily health. Satan had been dismissed, and the wife's counsel rejected; but the presence of his friends caused Job to break down completely. "After this Job opened his mouth, and cursed his day."

This is very remarkable. It does not appear that the friends had spoken a single sentence. They sat in total silence, with rent garments and covered with dust, gazing on a grief too profound for them to reach. It was Job himself, who first broke silence: and the whole of the third chapter is an outpouring of the most bitter lamentation, affording melancholy evidence of an unsubdued spirit. It is, we may confidently assert, impossible that anyone who had learnt in any little measure, to say "Thy will be done," could ever curse his day, or use the language contained in Job 3. It may, doubtless, be said, "It is easy for those to speak who have never been called to endure Job's heavy trials." This is quite true; and it may further be added, that no other man would have done one whit better under the circumstances. All this we can fully understand; but it in nowise touches the great moral of the book of Job — a moral which it is our privilege to seize. Job was a true saint of God; but he needed to learn himself, as we all do. He needed to have the roots of his moral being laid bare in his own sight, so that he might really abhor himself and repent in dust and ashes And, furthermore, he needed a truer and deeper sense of what God was, so that he might trust Him and justify Him under all circumstances.

But we look in vain for aught of this in Job's opening address. "Job spake and said, Let the day perish wherein I was born, and the night in which it was said, There is a man-child conceived. . . . Why died I not from the womb?" These are not the accents of a broken and contrite spirit, or of one who had learnt to say, "Even so, Father, for so it seemed good in Thy sight." It is a grand point in the soul's history when one is enabled to bow with meekness to all the dispensations of our Father's hand. A broken will is a rich and rare endowment. It is a high attainment in the school of Christ to be able to say, "I have learnt, in whatsoever state I am, to be content" (Phil. 4: 11). Paul had to learn this. It was not natural to him; and, most surely, he never learnt it at the feet of Gamaliel. Saul of Tarsus would never have been content with the very highest attainments in this world. He had to be thoroughly broken down at the feet of Jesus of Nazareth, ere he could say from his heart, "I am content." He had to ponder the meaning of those words, "My grace is sufficient for thee" ere he could "take pleasure in infirmities." The man who could use such language was standing at the very antipodes of the man who could curse his day, and say, "Why died I not from the womb?" Only think of a saint of God, an heir of glory, saying, "Why died I not from the womb?" Ah! If Job had been in the presence of God he never could have uttered such words. He would have known full well why he had not died. He would have had a soul-satisfying sense of what God had in store for him. He would have justified God in all things. But Job was not in the presence of God, but in the presence of his friends; who proved, very distinctly, that they understood little or nothing of the character of God or the real object of His dealings with His dear servant Job.

It is not, by any means, our purpose to enter minutely into the lengthened discussion between Job and his friends — a discussion extending over twenty-nine chapters. We shall merely quote a few sentences from the opening address of each of the friends which will enable the reader to form an idea of the real ground occupied by these mistaken men.

Eliphaz was the first speaker. "Then Eliphaz the Temanite answered and said, If we essay to commune with thee wilt thou be grieved? but who can withhold himself from speaking? Behold, thou hast instructed many, and thou hast strengthened the weak hands. Thy words have upholden him that was falling, and thou hast strengthened the feeble knees. But now it is come upon thee, and thou faintest; it toucheth thee, and thou art troubled. Is not this thy fear, thy confidence, thy hope, and the uprightness of thy ways? Remember, I pray thee, who ever perished, being innocent? Or where were the righteous cut off? Even as I have seen, they that plow iniquity, and sow wickedness, reap the same" (Job 4: 1-8). And again, "I have seen the foolish taking root; but suddenly I cursed his habitation" (Job 5: 3; see also Job 15: 17).

From these sentences it seems very evident that Eliphaz belonged to that class of people who argue very much from their own experience. His motto was, "As I have seen." Now, what we have seen may be all true enough, so far as we are concerned. But it is a total mistake to found a general rule upon individual experience, and yet it is a mistake to which thousands are prone. What, for instance, had the experience of Eliphaz to do with Job? It may be he had never met a case exactly similar; and if there should happen to be a single feature of dissimilarity between the two cases, then the whole argument based on experience must go for nothing. And that it went for nothing in Job's case is evident, for no sooner had Eliphaz ceased speaking, than, without the slightest attention to his words, Job proceeded with the tale of his own sorrows, intermingled with much self-vindication and bitter complaints against the Divine dealings (Job 6: 7).

Bildad is the next speaker. He takes quite different ground from that occupied by Eliphaz. He never once refers to his own experience, or to what had come under his own observation. He appeals to antiquity. "Inquire, I pray thee, of the former age, and prepare thyself to the search of their fathers. (For we are but of yesterday, and know nothing, because our days upon earth are a shadow.) Shall not they teach thee, and tell thee, and utter words out of their heart?"(Job 8: 10)

Now, it must be admitted that Bildad conducts us into a much wider field than that of Eliphaz. The authority of a number of "fathers" has much more weight and respectability than the experience of a single individual. Moreover, it would argue much more modesty to be guided by the voice of a number of wise and learned men than by the light of one's own experience; but the fact is that neither experience nor tradition will do. The former may be true, so far as it goes, but you can hardly get two men whose experience will exactly correspond; and as to the latter, it is a mass of confusion, — for one father differs from another; and nothing can be more slippery or uncertain than the voice of tradition — the authority of the fathers.

Hence, as might be expected, Bildad's words had no more weight with Job than those of Eliphaz. The one was as far from the truth as the other. Had they appealed to Divine revelation, it would have been a different matter altogether. The truth of God is the only standard — the one grand authority. By that all must be measured; to that all must, sooner or later, bow down. No man has any right to lay down his own experience as a rule for his fellows; and if no man has a right, neither have any number of men. In other words, it is not the voice of man but the voice of God which must govern us all. It is not experience or tradition which shall judge at the last day, but the word of God. Solemn and weighty fact! May we consider it! Had Bildad and Eliphaz understood it, their words would have had much more weight with their afflicted friend.

Let us now very briefly refer to the opening address of Zophar the Naamathite.

He says, "Oh that God would speak, and open His lips against thee, and that He would show thee the secrets of wisdom, that they are double to that which is! Know therefore that God exacteth of thee less than thine iniquity deserveth." And again: "If thou prepare thine heart, and stretch out thine hands towards Him; if iniquity be in thine hand, put it far away and let not wickedness dwell in thy tabernacles. For then shalt thou lift up thy face without spot: yea, thou shalt be stedfast, and shalt not fear" (Job 11: 5, 6, 13-15).

These words savour strongly of legality. They prove very distinctly that Zophar had no right sense of the Divine character. He did not know God. No one possessing a true knowledge of God could speak of Him as opening His lips against a poor afflicted sinner, or as exacting aught from a needy, helpless creature. God is not against us, but for us, blessed for ever be His Name! He is not a legal exactor, but a liberal giver. Then again, Zophar says, "If thou prepare thine heart." But if not, what then? No doubt a man ought to prepare his heart, and if he were right he would. But then he is not right, and hence, when he sets about preparing his heart, he finds nothing there but evil. He finds himself perfectly powerless. What is he to do? Zophar cannot tell. No; nor can any of his school. How can they? They only know God as a stern exactor — as One who, if He opens His lips, can only speak against the sinner.

Need we marvel, therefore, that Zophar was as far from convincing Job as either of his two companions? They were all wrong. Legality, tradition, experience, were alike defective, one-sided, false. Not any one of them, or all of them put together, could meet Job's case. They only darkened counsel by words without knowledge. Not one of the three friends understood Job: and what is more, they did not know God's character or His object in dealing with His dear servant. They were wholly mistaken. They knew not how to present God to Job; and, as a consequence, they knew not how to lead Job's conscience into the presence of God. In place of leading him to self-judgment, they only ministered to a spirit of self-vindication. They did not introduce God into the scene. They said some true things; but they had not the truth. They brought in experience, tradition, legality, but not the truth.

Hence the three friends failed to convince Job. Their ministry was one-sided, and instead of silencing Job, they only led him forth into a field of discussion which seemed almost boundless. He gives them word for word, and far more. "No doubt," he says, "but ye are the people, and wisdom shall die with you. But I have understanding as well as you; I am not inferior to you: yea, who knoweth not such things as these? "What ye know, the same do I know also; I am not inferior to you." "Ye are forgers of lies, ye are all physicians of no value." O that ye would altogether hold your peace! and it should be your wisdom." "I have heard many such things: miserable comforters are ye all. Shall vain words have an end? or what emboldeneth thee that thou answerest? I also could speak as ye do: if your soul were in my soul's stead, I could heap up words against you, and shake my head at you." "How long will ye vex my soul, and break me in pieces with words? These ten times have ye reproached me; ye are not ashamed that ye make yourselves strange to me." "Have pity upon me, have pity upon me, O ye my friends; for the hand of God hath touched me."

All these utterances prove how far Job was from that true brokenness of spirit and humility of mind which ever flow from being in the Divine presence. No doubt the friends were wrong, quite wrong, — wrong in their notions about God, wrong in their method of dealing with Job. But their being wrong did not make him right. Had Job's conscience been in the presence of God, he would have made no reply to his friends, even though they had been a thousand times more mistaken and severe in their treatment. He would have meekly bowed his head, and allowed the tide of reproof and accusation to roll over him. He would have turned the very severity of his friends to profitable account, by viewing it as a wholesome moral discipline for his heart. But no; Job had not yet reached the end of himself. He was full of self-vindication, full of invective against his fellows, full of mistaken thoughts about God. It needed another ministry to bring him into a right attitude of soul.

The more closely we study the lengthened discussion between Job and his three friends, the more clearly we must see the utter impossibility of their ever coming to an understanding. He was bent upon vindicating himself; and they were bent upon the very reverse. He was unbroken and unsubdued, and their mistaken course of treatment only tended to render him more so. Had they changed sides, they would have reached a different issue altogether. If Job had condemned himself; had he taken a low place, had he owned himself nothing and nobody, he would have left his friends nothing to say. And, on the other hand, had they spoken softly, tenderly, and soothingly to him, they would have been far more likely to melt him down. As it was, the case was hopeless. He could see nothing wrong in himself; and they could see nothing right. He was determined to maintain his integrity; and they were quite as determined to pick holes and find out flaws. There was no point of contact whatever — no common ground of understanding. He had no penitential breathings for them, and they had no tender compassions for him. They were travelling in entirely opposite directions, and never could meet. In a word, there was a demand for another kind of ministry altogether, and that ministry is introduced in the person of Elihu.

"So these three men ceased to answer Job [high time they should], because he was righteous in his own eyes. Then was kindled the wrath of Elihu, the son of Barachel the Buzite, of the kindred of Ram: against Job was his wrath kindled, because he justified himself rather than God. Also against his three friends was his wrath kindled, because they had found no answer, and yet had condemned Job" (Job 32: 1-3).

Here Elihu, with remarkable force and clearness, seizes upon the very root of the matter on each side. He condenses, in two brief sentences, the whole of the elaborate discussion contained in twenty-nine chapters. Job justified himself instead of justifying God: and they had condemned Job instead of leading him to condemn himself.

It is of the very last moral importance to see that, whenever we justify ourselves, we condemn God; and on the other hand, when we condemn ourselves, we justify God. "Wisdom is justified of all her children." This is a grand point. The truly broken and contrite heart will vindicate God at all cost. "Let God be true, but every man a liar; as it is written, That thou mightest be justified in thy sayings, and mightest overcome when thou art judged" (Rom. 3: 4) God must have the upper hand in the end; and it is the path of true wisdom to give Him the upper hand now. The very moment the soul is broken down in true self-judgment, God rises before it in all the majesty of His grace as a Justifier. But so long as we are ruled by a spirit of self-vindication or self-complacency, we must be total strangers to the deep blessedness of the man to whom God imputeth righteousness without works. The greatest folly that anyone can be guilty of is to justify himself; inasmuch as God must then impute sin. But the truest wisdom is to condemn oneself utterly; for in that case God becomes the Justifier.

But Job had not yet learnt to tread this marvelously blessed path. He was still built up in his own goodness, still clothed in his own righteousness, still full of self-complacency. Hence the wrath of Elihu was kindled against him. Wrath must assuredly fall upon self-righteousness. It cannot be otherwise. The only true ground for a sinner to occupy is the ground of genuine repentance. Here there is nought but that pure and precious grace that reigns through righteousness by Jesus Christ our Lord. Thus it stands ever. There is nothing but wrath for the self-righteous — nothing but grace for the self-judged.

Reader, remember this. Pause for a moment and consider it. On what ground dost thou, at this moment, stand? Hast thou bowed before God in true repentance? Hast thou ever really measured thyself in His holy presence? Or, art thou on the ground of self-righteousness, self-vindication, and self-complacency? Do, we entreat you, weigh these solemn questions. Do not put them aside. We are most anxious to deal with the heart and conscience of the reader. We do not write merely for the understanding for the mind, for the intelligence. No doubt, it is well to seek to enlighten the understanding, by the word of God, but we should exceedingly regret if our work were to end here. There is far more than this. God wants to deal with the heart, with the moral being, with the inward man. He will have us real before Him. It is of no possible use to build ourselves up in self-opinionativeness; for nothing is surer than that everything of that kind must be broken up. The day of the Lord will be against everything high and lifted up; and hence it is our wisdom now to be low and broken down; for it is from the low place that we get the very best view of God and His salvation. May the reader be led by God's Spirit into the reality of all this! May we all remember that God delights in a broken and contrite spirit — that He ever finds His abode with such; but the proud He knoweth afar off.

Thus, then, we may understand why Elihu's wrath was kindled against Job. He was entirely on God's side. Job was not. We hear nothing of Elihu until Job 32, though it is very evident that he had been an attentive listener to the whole discussion. He had given a patient hearing to both sides, and he found that both were wrong. Job was wrong in seeking to defend himself; and the friends were wrong in seeking to condemn him.

How often is this the case in our discussions and controversies! And oh, what sorrowful work it is! In ninety-nine cases out of a hundred in which persons are at issue, it will be found to be very much as it was with Job and his friends. A little brokenness on one side, or a little softness on the other, would go a great way towards settling the question. We speak not, of course, of cases in which the truth of God is concerned. There, one must be bold, decided, and unyielding. To yield where the truth of God or the glory of Christ is concerned, would be disloyalty to the One to whom we owe everything. Plain decision and unflinching firmness alone become us in all cases in which it is a question of the claims of that blessed One who, when our interests were concerned, surrendered everything, even life itself, in order to secure them. God forbid we should drop a sentence or pen a line which might have the effect of releasing our grasp of truth, or abating our ardor in contending earnestly for the faith once delivered to the saints. Ah! No, reader; this is not the moment for ungirding the loins, laying aside the harness, or lowering the standard. Quite the reverse. Never was there more urgent need of having the loins girt about with truth, of having firm footing, and of maintaining the standard of Divine principle in all its integrity. We say this advisedly. We say it in view of all the efforts of the enemy to drive us off the platform of pure truth by referring us to those who have failed in the maintenance of pure morals. Alas! Alas! There is failure — sad, humiliating failure. We do not deny it. Who could? It is too patent — too flagrant — too gross. The heart bleeds as we think of it. Man fails always and everywhere. His history, from Eden to the present hour, is stamped with failure.

All this is undeniable. But, blessed be God! His foundation standeth sure, nor can human failure ever touch it. God is faithful. He knoweth them that are His; and let everyone that nameth the name of Christ depart from iniquity. We have yet to learn that the way to improve our morals is to lower God's standard. We do not and cannot believe it. Let us humble ourselves in view of our failure; but never surrender the precious truth of God.

But all this is a digression into which we have allowed ourselves to be drawn in order to guard against the thought that, in urging upon the reader the importance of cultivating a broken, yielding spirit, we would have him to yield a single jot or tittle of Divine revelation. We must now return to our subject.

There is something peculiarly marked and striking in the ministry of Elihu. He stands in vivid contrast with the three friends. His name signifies "God is he;" and, no doubt, we may view him as a type of our Lord Jesus Christ. He brings God into the scene, and puts a complete stop to the weary strife and contention between Job and his friends. Elihu argues not on the ground of experience; he appeals not to tradition; he breathes not the accents of legality; he brings in God. This is the only way of putting a stop to controversy, of hushing strife, of ending a war of words. Let us hearken to the words of this remarkable personage.

"Now Elihu had waited till Job had spoken, because they were elder than he. When Elihu saw that there was no answer in the mouth of these three men, then his wrath was kindled." Note this, "There was no answer." In all their reasonings, in all their arguments, in all their references to experience, tradition, and legality, there was "no answer." This is very instructive. Job's friends had travelled over a very wide range, had said many true things, had attempted many replies; but, be it carefully noted, they found "no answer." It is not in the range of earth or of nature to find an answer for a self-righteous heart God alone can answer it, as we shall see in the sequel. To all else but God the unbroken heart can find a ready reply. This is most strikingly proved in the history now before us. Job's three friends found no answer.

"And Elihu, the son of Barachel the Buzite, answered and said, I am young, and ye are very old; wherefore I was afraid, and durst not show my opinion. I said, days should speak [but alas! they either do not speak at all, or they speak a quantity of error and folly], and multitude of years should teach wisdom. But there is a spirit in man; and the inspiration of the Almighty giveth him understanding." Here Divine light, the light of inspiration, begins to stream in upon the scene, and to roll away the thick clouds of dust raised by the strife of tongues. We are conscious of moral power and weight the very moment this blessed servant opens his lips. We feel we are listening to a man who speaks as the oracles of God — a man who is sensibly standing in the Divine presence. It is not a man drawing from the meager store of his own narrow and one-sided experience; nor yet a man appealing to a hoary antiquity, or to a bewildering tradition, or the ever conflicting voices of the fathers. No; we have before us now a man who introduces us at once into the very presence of "the inspiration of the Almighty."

This is the only sure authority — the only unerring standard. "Great men are not always wise; neither do the aged understand judgment.

[What would Elihu have said to the recent dogma of the infallibility of a man — a dogma accepted by over five hundred rational beings sitting in solemn conclave? And this is to be henceforth part and parcel of the faith of Christians! Not long since men were called upon to believe in an immaculate woman, now they are called upon to believe in an infallible man! What is to come next? Surely the "strong delusion" must soon set in, when men will be compelled, by God's judicial dealings, to believe a lie, because they would not believe the truth. May the eternal Spirit put forth His mighty energy in the conversion of precious souls ere the day of vengeance sets in!]

“Therefore I said, Hearken to me; I also will show my opinion. Behold, I waited for your words; I gave ear to your reasons, whilst ye searched out what to say. Yea, I attended unto you, and, behold, there was none of you that convinced Job, or that answered his words: lest ye should say, We have found out wisdom: God thrusteth him down, not man. Now he hath not directed his words against me: neither will I answer him with your speeches. They were amazed; they answered no more; they left off speaking." Experience, tradition, and legality are all swept off the platform to leave room for the "inspiration of the Almighty" — for the direct and powerful ministry of the Spirit of God.

The ministry of Elihu breaks upon the soul with peculiar power and fullness. It stands in vivid contrast with the one-sided and most defective ministry of the three friends. Indeed it is quite a relief to reach the close of a controversy which seemed likely to prove interminable — a controversy between intense egotism on the one hand, and experience, tradition, and legality on the other — a controversy barren of any good, so far as Job was concerned, and leaving all parties at the close very much where they were at the beginning.

Still, however, the controversy is not without its value and interest to us. It teaches us, very distinctly, that when two parties join issue, they never can reach an understanding unless there be a little brokenness and subduedness on one side or the other. This is a valuable lesson, and one to which we all need to give attention. There is a vast amount of headiness and high-mindedness abroad, not only in the world but in the Church. There is a great deal of self-occupation — a quantity of "I, I, I" — and that, too, even where we least suspect it, and where it is, most of all, unsightly, namely, in connection with the holy service of Christ. Never, we may safely assert, is egotism more truly detestable than when it shows itself in the service of that blessed One who made Himself of no reputation  - whose whole course was one of perfect self-surrender, from first to last — who never sought His own glory in anything, never maintained His own interest, never pleased Himself.

And yet, for all that, reader, is there not a most deplorable amount of hateful, unsubdued self displayed on the platform of Christian profession and Christian service? Alas! We cannot deny it. We are disposed to marvel, as the eye scans the record of the remarkable discussion between Job and his friends; we are amazed to find close upon a hundred references to himself in Job 29-31 alone. In short, it is all "I" from beginning to end.

But, let us look to ourselves. Let us judge our own hearts in their deeper workings. Let us review our ways in the light of the Divine presence. Let us bring all our work and service, and have it weighed in the holy balances of the sanctuary of God. Then shall we discover how much of hateful self is insinuated, like a dark and defiling tissue, into the whole web of our Christian life and service. How, for example, comes it to pass that we are so ready to mount the high horse when self is touched, even in the most remote degree? Why are we so impatient of reproof, be it clothed in language ever so refined and gentle? Why so ready to take offence at the slightest disparagement of self? And, further, why is it that we find our sympathies and our regards and our predilections going out, with special energy, after those who think well of us — who value our ministry, agree with our opinions, and adopt our cue?

Do not all these things tell a tale? Do they not prove to us that, ere we condemn the egotism of our ancient patriarch, we should seek to get rid of a vast amount of our own? It is not, surely, that he was right: but we are far more wrong. It is far less to be wondered at that a man, amid the dim twilight of the far-back patriarchal age, was entangled in the snare of self-occupation, than that we, in the full blaze of Christianity, should fall thereinto. Christ had not come. No prophetic voice had fallen on the ear. Even the law had not been given, when Job lived, and spoke, and thought. We can form a very poor conception indeed of the tiny ray of light by which men had to walk in the days of Job.

But to us pertain the high privilege and holy responsibility of walking in the very meridian light of a full-orbed Christianity. Christ has come. He has lived, died, risen, and gone back to heaven. He has sent down the Holy Ghost to dwell in our hearts, as the witness of His glory, the seal of accomplished redemption, and the earnest of the inheritance, until the redemption of the purchased possession. The canon of Scripture is closed. The circle of revelation is complete. The word of God is filled up. We have before us the Divine record of the self-emptied One who went about doing good — the marvelous story of what He did, and how He did it, of what He said, and how He said it, of who He was, and what He was. We know that He died for our sins according to the Scriptures; that He condemned sin and put it away; that our old nature — that odious thing called self, sin, the flesh — has been crucified and buried out of God's sight — made an end of forever, so far as its power over us is concerned. Moreover we are made partakers of the Divine nature; we have the Holy Ghost dwelling in us; we are members of Christ's body, of His flesh, and of His bones; we are called to walk even as He walked; we are heirs of glory - heirs of God and joint-heirs with Christ.

What did Job know of all this? Nothing. How could he know what was not revealed till fifteen centuries after his time? The full extent of Job's knowledge is poured upon us in those few glowing and impassioned words at the close of Job 19. "Oh that my words were now written! Oh that they were printed in a book! That they were graven with an iron pen and lead in the rock for ever! For I know that my Redeemer liveth, and that He shall stand at the latter day upon the earth. And though, after my skin worms destroy this body, yet in my flesh shall I see God: whom I shall see for myself, and my eyes shall behold, and not another; though my reins be consumed within me."

This was Job's knowledge — this was his creed. There was a great deal in it, in one sense; but very little indeed, when compared with the mighty circle of truths in the midst of which we are privileged to move. Job looked forward, through the dim twilight, to something that was to be done in the far-off future. We look back, from amid the full flood-tide of Divine revelation, to something that has been done. Job could say of his Redeemer that "He shall stand in the latter day upon the earth." We know that our Redeemer sitteth on the throne of the Majesty in the heavens, after having lived and labored and died on the earth.

In short, the measure of Job's light and privilege admits of no comparison with that which we enjoy; and for this reason it is the less excusable in us to indulge in the varied forms of egotism and self-occupation. Our self-abnegation should be in proportion to the measure of our spiritual privilege. But alas! it is not so. We profess the very highest truths; but our character is not formed, nor is our conduct governed, by them. We speak of the heavenly calling; but our ways are earthly, sometimes sensual, or worse. We profess to enjoy the very highest standing; but our state does not comport therewith. Our real condition does not answer to our assumed position. We are high-minded, touchy, tenacious, and easily provoked. We are quite as ready to embark in the business of self-vindication as was our patriarch Job.

And then, on the other hand, when we feel called upon to approach another in the attitude and tone of reproof, with what rudeness, coarseness, and harshness we discharge the necessary work! How little softness of tone or delicacy of touch! How little of the tender and the soothing! How little of the "excellent oil!" How little of the broken heart and weeping eye! What slender ability to bring our erring brother down into the dust! Why is this? Simply because we are not habitually in the dust ourselves. If, on the one hand, we fail quite as much as Job in the matter of egotism and self-vindication, so, on the other, we prove ourselves fully as incompetent as Job's friends to produce self-judgment in our brother. For example, how often do we parade our own experience, like Eliphaz; or indulge in a legal spirit, like Zophar; or introduce human authority, like Bildad! How little of the spirit and mind of Christ! How little of the power of the Holy Ghost, or the authority of the word of God!

It is not pleasant to write thus. Quite the contrary. But it is pressed upon us, and we must write. We feel, most solemnly, the growing laxity and indifference of the day in which we live. There is something perfectly appalling in the disproportion between our profession and practice. The highest truths are professed in immediate connection with gross worldliness and self-indulgence. Indeed, it would appear as though, in some cases, the higher the doctrines professed, the lower the walk. There is a wide diffusion of truth in our midst; but where is its formative power? Floods of light are poured upon the intelligence; but where are the profound exercises of heart and conscience in the presence of God? The rigid rule of precise and accurate statement is attended to; but where is the true practical result? Sound doctrine is unfolded in the letter; but where is the spirit? There is the form of words; but where is the living exponent?

Is it that we do not prize sound doctrine and accurate statement? Is it that we undervalue the wide diffusion of precious truth, in its very highest forms? Far, far away be the thought! Human language would utterly fail to set forth our estimate of these things. God forbid we should pen a line which might tend, in any wise, to lower, in the mind of the reader, the sense of the unspeakable value and importance of a lofty — yea, the very loftiest — standard of truth and sound doctrine. We are most thoroughly convinced that we shall never improve our morals by lowering, the breadth of a hair, the standard of principle.

But, Christian reader, we would lovingly and solemnly ask you, “Does it not strike you that there is, in our very midst, a most melancholy lack of the tender conscience and the exercised heart? Does our practical piety keep pace with our profession of principle? Is the standard of morals at all up to the standard of doctrine?”

Ah! We anticipate the reply of the grave and thoughtful reader. We know too well the terms in which that reply must be couched. It is but too plain that the truth does not act on the conscience — that the doctrine does not shine in the life — that the practice does not correspond with the profession.

We speak for ourselves. As God is our witness, we pen these lines, in His presence, in a spirit of self-judgment. It is our hearty desire that the knife should enter into our own soul, and reach the deep roots of things there. The Lord knows how much we should prefer laying the axe to the root of self and there leave it to do its work. But we feel we have a sacred duty to discharge to the individual reader and to the Church of God; and, moreover, we feel that that duty would not be discharged were we merely to set forth the precious, and the beautiful, and the true. We are convinced that God would have us not only to be exercised in heart and conscience ourselves, but also to seek to exercise the hearts and consciences of all with whom we have to do.

True it is — a truth often stated and proved  - that worldliness, and carnality, and self-indulgence in all its phases, in the wardrobe, the library, the equipage, and the table — that fashion and style, folly and vanity, pride of caste, of intellect, and of purse — none of these things can be talked down, written, lectured, or scolded down. This we fully believe. But must not conscience be addressed? Must not the voice of holy exhortation fall on the ear? Shall we suffer laxity, indifferentism, and Laodicean lukewarmness to pave the way for a universal skepticism, infidelity, and practical atheism, and not be roused in conscience ourselves, and seek to rouse others? God forbid! No doubt, the higher and the better way is to have the evil expelled by the good; to have the flesh subdued by the Spirit; to have self displaced by Christ; to have the love of the world supplanted by the love of the Father. All this we fully feel and freely admit; but, while feeling and admitting all this, we must still press upon our own conscience, and that of the reader, the urgent demand for solemn and searching review — for deep searchings of heart in the secret of the presence of God — for profound self-judgment, in reference to our whole career. Blessed be God! we can carry on these exercises before the throne of grace, the precious mercy-seat. "Grace reigns." Precious consoling sentence! Should it prevent exercise of soul? Nay, it should only impart the right tone and character thereto. We have to do with victorious grace, not that we may indulge self, but mortify it all the more thoroughly.

May the Lord make us really humble, earnest, and devoted! May the deep utterance of the heart, both of the writer and the reader, be, "Lord, I am Thine — Thine only, Thine wholly, Thine forever!"

This may seem to some a digression from our special theme; but we trust the digression may not be in vain; but that, by the grace of God, it will yield something for the heart and conscience of both the writer and the reader; and thus we shall be better prepared to understand and appreciate the powerful ministry of Elihu, to which we shall now turn our attention, in dependence upon Divine guidance.

The reader cannot fail to notice the double bearing of this remarkable ministry — its bearing upon our patriarch, and its bearing upon his friends. This is only what we might expect. Elihu, as we have already remarked, had patiently listened to the arguments on both sides. He had, as we say, heard both parties out. He had allowed them to exhaust themselves — to say all they had to say: "Elihu had waited till Job had spoken, because they were elder than he." This was in lovely moral order. It was, most surely, the way of the Spirit of God. Modesty, in a young man, is most graceful. Would there were more of it in our midst! Nothing is more attractive, in the young, than a quiet, retiring spirit. When real worth lies concealed beneath a modest and humble exterior, it is sure to draw the heart with irresistible power. But, on the other hand, nothing is more repulsive than the bold self-confidence — the pushing forwardness, and self-conceit of many of the young men of the present day. All such persons would do well to study the opening words of Elihu, and to imitate his example.

"And Elihu, the son of Barachel the Buzite, answered and said, I am young, and ye are very old: wherefore I was afraid, and durst not show you mine opinion. I said, Days should speak, and multitude of years should teach wisdom." This is the natural order. We expect hoary heads to contain wisdom; and, hence, it is but right and comely for young men to be swift to hear, slow to speak, in the presence of their elders. We may set it down as an almost fixed principle, that a forward young man is not led by the Spirit of God — that he has never measured himself in the Divine presence — that he has never been thoroughly broken down before God.

No doubt, it may often happen, as in the case of Job and his friends, that old men give utterance to very foolish things. Grey hairs and wisdom do not always go together; and it not infrequently happens that aged men, relying upon the mere fact of their years, assume a place for which they have no sort of power, either moral, intellectual, or spiritual. All this is perfectly true, and it has to be considered by those whom it may concern. But it leaves wholly untouched the fine moral sentiment contained in Elihu's opening address: "I am young, and ye are very old; wherefore I was afraid, and durst not show you mine opinion." This is always right. It is always comely for a young man to be afraid to show his opinion. We may rest assured that a man who possesses inward moral power — who, as we say, has it in him — is never in haste to push himself forward; but yet, when he does come forward, he is sure to be heard with respect and attention. The union of modesty and moral power imparts an irresistible charm to the character; but the most splendid abilities are marred by a self-confident style

"But," continues Elihu, "there is a spirit in man; and the inspiration of the Almighty giveth him understanding." This introduces another element altogether. The moment the Spirit of God enters the scene, it ceases to be a question of youth or old age, inasmuch as He can speak by old or young. "Not by might or by power; but by my Spirit, saith the Lord of hosts." This holds good always. It was true for the patriarchs; true for the prophets; true for apostles; true for us; true for all. It is not by human might or power, but by the eternal Spirit.

Here lay the deep secret of Elihu's quiet power. He was filled with the Spirit, and hence we forget his youth, while hearkening to the words of spiritual weight and heavenly wisdom that proceed out of his mouth, and we are reminded of Him who spake as one having authority, and not as the scribes. There is a striking difference between a man who speaks as an oracle of God, and one who speaks in mere official routine — between one who speaks from the heart, by the Spirit's holy unction, and one who speaks from the intellect by human authority. Who can duly estimate the difference between these two? None but those who possess and exercise the mind of Christ.

But let us proceed with Elihu's address. "Great men," he tells us, "are not always wise." How true! "Neither do the aged understand judgment. Therefore I said, Hearken to me; I also will show mine opinion. Behold, I waited for your words; I gave ear to your reasons, whilst ye searched out what to say. Yea, I attended unto you, and, behold, there was none of you that convinced Job, or that answered his words."

Let us specially note this. "There was none of you that convinced Job." This was clear enough. Job was just as far from being convinced at the close of the discussion as he was at the commencement. Indeed we may say that each fresh argument drawn from the treasury of experience, tradition, and legality, only served to stir some fresh and deeper depth of Job's unjudged, unsubdued, unmortified nature. This is a grand moral truth, illustrated on every page of the book which lies open before us.

But how instructive the reason for all this! "Lest ye should say, We have found out wisdom; God thrusteth him down, not man." No flesh shall glory in the presence of God. It may boast itself outside. It may put forth its pretensions, and glory in its resources, and be proud of its undertakings, so long as God is not thought of. But only introduce Him, and all the vauntings, the boastings, the vain-gloryings, the lofty pretensions, the self-complacency, and the self-conceit will be withered up in a moment.

Reader, let us remember this. "Boasting is excluded." Yes; all boasting — the boasting of Job, the boasting of his friends. If Job had succeeded in establishing his cause, he would have boasted. If, on the other hand, his friends had succeeded in silencing him, they might have boasted. But no; "God thrusteth him down, not man."

Thus it was; thus it is; and thus it must ever be. God knows how to humble the proud heart and subdue the stubborn will. It is utterly vain for anyone to set himself up; for we may rest assured that everyone who is set up must, sooner or later, be up-set. The moral government of God has so ordered and enacted that all that is high and lifted up must come down. This is a salutary truth for us all; but especially for the young, the ardent, and the aspiring. It is well to keep in the shade, for there it is we most enjoy the sunshine. This may seem a paradox, but, to faith, it is plain. The humble, retired, shady path is, unquestionably, the safest, the happiest, and the best. May we ever be found treading it, until we reach that bright and blessed scene where pride and ambition are unknown!

The effect of Elihu's opening words upon Job's three friends was most striking. "They were amazed; they answered no more; they left off speaking. When I had waited — for they spake not, but stood still, and answered no more — I said, I will answer also my part; I also will show mine opinion." And then, lest any should suppose that he was speaking his own words, he adds, "For I am full of matter; the spirit within me constraineth me." This is the true spring and power of all ministry, in all ages. It must be "the inspiration of the Almighty," or it is worth absolutely nothing.

We repeat, this is the only true source of ministry, at all times and in all places. And, in saying this, we do not forget that a mighty change took place when our Lord Christ ascended to heaven and took His seat at the right hand of God, in virtue of accomplished redemption. To this glorious truth we have often referred the readers of our magazine, Things New and Old; and, hence, we shall not now permit ourselves to dwell upon it. We merely touch upon it in this place, lest the reader might imagine that, when we speak of the true source of ministry in all ages, we were forgetting what is marked and distinctive in the Church of God now, in consequence of the death and resurrection of Christ, the presence and indwelling of the Holy Ghost in the individual believer, and in the Church, which is the body of Christ on earth. Far from it. Thanks and praise be to God! we have too deep a sense of the value, importance, and practical weight of that grand and glorious truth ever to lose sight of it for a moment. Indeed it is just this deep sense, together with the remembrance of Satan's ceaseless effort to ignore the truth of the presence of the Holy Ghost in the Church that leads us to pen this cautionary paragraph.

Still, Elihu's principle must ever hold good. If any man is to speak with power and practical effect, he must be able, in some measure, to say, "I am full of matter; the spirit within me constraineth me.* Behold, my belly is as wine which hath no vent; it is ready to burst like new bottles. I will speak, that I may be refreshed: I will open my lips and answer." Thus it must ever be, in measure at least, with all who will speak, with real power and effect, to the hearts and consciences of their fellows. We are forcibly reminded, by Elihu's glowing words, of that memorable passage in the seventh of John, "He that believeth on me, as the Scripture hath said, out of his belly shall flow rivers of living water." True it is that Elihu knew not the glorious truth set forth in these words of our Lord, inasmuch as they were not made good till fifteen centuries after his time. But then he knew the principle — he possessed the germ of what was afterwards to come out in full flow and rich mellow fruit. He knew that a man, if he is to speak with point, pungency, and power, must speak by the inspiration of the Almighty. He had listened till he was tired, to men talking a quantity of powerless matter — saying some truisms — drawing from their own experience, or from the musty stores of human tradition. He was well-nigh wearied out with all this, and he rises, in the mighty energy of the Spirit, to address his hearers as one fitted to speak like an oracle of God.

[*Let the reader distinctly understand that Elihu, in the above quotation. speaks not of the indwelling of the Holy Ghost, as believers now know it. This was wholly unknown to saints in Old Testament times, and was the direct result of accomplished redemption — the special fruit of the glorification of Christ, at the right hand of the Majesty in the heavens. This important truth has been repeatedly referred to and dwelt upon at other times, and hence we shall not go into it now but we would request the reader to turn to John 7: 39, and John 16: 7, and meditate upon the doctrine there taught, apart from all preconceived thoughts of his own, and irrespective of all the opinions of men. From these Scriptures he will see distinctly that the Holy Ghost did not and could not come, until Jesus was glorified. This is not a mere speculation — a human theory — the dogma of a certain school. It is a grand foundation truth of Christianity, to be reverently received tenaciously held, and faithfully confessed by every true Christian. May all the Lord's people be led to see and believe it!]

Here lies the deep and blessed secret of ministerial power and success. "If any man speak, says Peter, "let him speak as the oracles of God." It is not, be it carefully observed, merely speaking according to Scripture — an all-important and essential matter, most surely. It is more. A man may rise and address his fellows for an hour, and, from beginning to end of his discourse, he may not utter so much as a single unscriptural sentence; and all the while, he may not have been God's oracle at the time; he may not have been God's mouthpiece, or the present exponent of His mind to the souls before him.

This is peculiarly solemn, and demands the grave consideration of all who are called to open their lips in the midst of God's people. It is one thing to utter a certain amount of true sentiment, and quite another to be the living channel of communication between the very heart of God and the souls of God's people. It is this latter, and this alone, that constitutes true ministry. A man who speaks according to this most excellent principle will so affect the hearts and consciences of his hearers that each one will feel tempted to think that someone has been telling tales to the speaker, and revealing to him the very feelings of his own heart. In short, a man who speaks as an oracle of God will bring the conscience of the hearer so into the very light of the Divine presence, that every chamber of the heart is laid open, and every moral spring touched. This is true ministry. All else is powerless, valueless, fruitless. Nothing is more deplorable and humiliating than to listen to a man who is evidently drawing from his own poor and scanty resources, or trafficking in second-hand truth, in borrowed thoughts. Better far for such to be silent — better for their hearers, better for themselves. Nor this only. We may often hear a man giving forth to his fellows that on which his own mind has been dwelling in private with much interest and profit. He may utter truth, and important truth; but it is not the truth for the souls of the people — the truth for the moment. He has spoken according to Scripture, so far as his matter is concerned; but he has not spoken as an oracle of God.

Thus, then, may all learn a valuable lesson from Elihu; and, most surely, it is a needed lesson. Some may feel disposed to say it is a difficult lesson — a hard saying. But no; if we only live in the Lord's presence, in the abiding sense of our own nothingness and of His all-sufficiency, we shall know the precious secret of all effective ministry; we shall know how to lean upon God alone, and thus be independent of men, in the right sense; we shall be able to enter into the meaning and force of Elihu's further words, "Let me not, I pray you, accept any man's person; neither let me give flattering titles unto man. For I know not to give flattering titles; in so doing my Maker would soon take me away" (Job 32: 21, 29).

In studying the ministry of Elihu, we find in it two grand elements, namely, "grace and truth." Both these were essential in dealing with Job; and, consequently, we find both coming out with extraordinary power. He tells Job and his friends very distinctly that he knows not how to give flattering titles unto man. Here the voice of "truth" falls, with great clearness on the ear. Truth puts everyone in his right place; and, just because it does so, it cannot bestow titles of flattery upon a poor guilty mortal, however much that mortal might be gratified by them. Man must be brought to know himself, to see his true condition, to confess what he really is. This was precisely what Job needed. He did not know himself, and his friends could not give him that knowledge. He needed to be led down into the depths; but his friends could not conduct him thither. He needed self-judgment; but his friends were wholly unable to produce it.

But Elihu begins by telling Job the truth. He introduces God into the scene in His true character. This was just what the three friends had failed to do. No doubt they had referred to God; but their references were cloudy, distorted, and false. This is plain from Job 42: 7, 8, where we are told that, "The Lord said to Eliphaz the Temanite, My wrath is kindled against thee, and against thy two friends; for ye have not spoken of me the thing that is right, as my servant Job hath. Therefore take unto you now seven bullocks and seven rams, and go to my servant Job, and offer up for yourselves a burnt offering; and my servant Job shall pray for you, for him will I accept; lest I deal with you after your folly, in that ye have not spoken of me the thing which is right, like my servant Job." [The reader will bear in mind that the above words were spoken after Job's repentance. It is of the very last importance to see this.] They had utterly failed to bring God before the soul of their friend, and there they failed in producing the needed self-judgment.

Not so Elihu. He pursues a totally different line of things. He brings the light of "truth" to bear upon Job's conscience; and at the same time he administers the precious balm of "grace" to his heart. Let us quote his further sayings: "Wherefore, Job, I pray thee, hear my speeches, and hearken to all my words. Behold, now I have opened my mouth, my tongue hath spoken in my mouth. My words shall be of the uprightness of my heart, and my lips shall utter knowledge clearly. The Spirit of God hath made me, and the breath of the Almighty hath given me life. If thou canst answer me, set thy words in order before me, stand up. Behold, I am according to thy wish in God's stead: I also am formed out of the clay. Behold, my terror shall not make thee afraid, neither shall my hand be heavy upon thee."

In these accents, the ministry of "grace" unfolds itself, sweetly and powerfully, to the heart of Job. Of this most excellent ingredient there was a total absence in the ministry of the three friends. They showed themselves only too ready to bear down upon Job with "a heavy hand." They were stern judges, severe censors, false interpreters. They could fix their cold, grey eye upon the wounds of their poor afflicted friend, and wonder how they came there. They looked on the crumbling ruins of his house; and drew the harsh inference that the ruin was but the result of his bad behavior. They beheld his fallen fortunes, and, with unmitigated severity, concluded that those fortunes had fallen because of his faults. They had proved themselves to be entirely one-sided judges. They had wholly misunderstood the dealings of God. They had never seized the full moral force of that one weighty sentence, "God trieth the righteous." In a word, they were utterly astray. Their standpoint was false, and hence their whole range of vision was defective. There was neither "grace" nor "truth" in their ministry, and therefore they failed to convince Job. They condemned him without convincing him, whereas they ought to have convinced him and made him condemn himself.

Here it is that Elihu stands out in vivid contrast. He tells Job the truth; but he lays no heavy hand upon him. Elihu has learnt the mighty mysterious power of "the still small voice" — the soul-subduing, heart-melting virtue of grace. Job had given utterance to a quantity of false notions about himself, and those notions had sprouted from a root to which the sharp axe of "truth" had to be applied. "Surely," says Elihu, "thou hast spoken in mine hearing, and I have heard the voice of thy words, saying, I am clean without transgression, I am innocent; neither is there iniquity in me.

What words for any poor sinful mortal to utter! Surely, though "the true light" in which we may walk had not shone on the soul of this patriarch, we may well marvel at such language. And yet, mark what follows. Although he was so clean, so innocent, so free from iniquity, he nevertheless says of God that, "He findeth occasions, he counteth me for His enemy. He putteth my feet in the stocks, He marketh all my paths." Here is a palpable discrepancy. How could a holy, just, and righteous Being count a pure and innocent man His enemy? Impossible. Either Job was self-deceived, or God was unrighteous; and Elihu, as the minister of truth, is not long in pronouncing a judgment, and telling us which is which. "Behold, in this thou art not just: I will answer thee, that God is greater than man." What a simple truth! And yet how little understood! If God is greater than man, then, obviously, He, and not man, must be the Judge of what is right. This the infidel heart refuses; and hence the constant tendency to sit in judgment upon the works and ways and word of God — upon God Himself. Man, in his impious and infidel folly, undertakes to pronounce judgment upon what is and what is not worthy of God; to decide upon what God ought and what He ought not to say and to do. He proves himself utterly ignorant of that most simple, obvious, necessary truth, that "God is greater than man."

Now, it is when the heart bows under the weight of this great moral truth, that we are in a fit attitude to understand the object of God's dealings with us. Assuredly He must have the upper hand. "Why dost thou strive against him? for He giveth not account of any of His matters. For God speaketh once, yea twice, yet man perceiveth it not. In a dream, in a vision of the night, when deep sleep falleth upon men, in slumberings upon the bed; then he openeth the ears of men, and sealeth their instruction, that He may withdraw man from his purpose, and hide pride from man. He keepeth back his soul from the pit, and his life from perishing by the sword."

The real secret of all Job's false reasoning is to be found in the fact that he did not understand the character of God, or the object of all His dealings. He did not see that God was trying him, that He was behind the scenes and using various agents for the accomplishment of His wise and gracious ends. Even Satan himself was a mere instrument in the hand of God; nor could he move the breadth of a hair beyond the divinely prescribed limit; and moreover, when he had executed his appointed business, he was dismissed, and we hear no more about him. God was dealing with Job. He was trying him in order that He might instruct him, withdraw him from his purpose, and hide pride from him. Had Job seized this grand point, it would have saved him a world of strife and contention. Instead of getting angry with people and things, with individuals and influences, he would have judged himself and bowed low before the Lord in meekness and brokenness and true contrition.

This is immensely important for us all. We are all of us prone to forget the weighty fact that "God trieth the righteous." "He withdraweth not His eyes from them." We are in His hands, and under His eye continually. We are the objects of His deep, tender, and unchanging love; but we are also the subjects of His wise moral government. His dealings with us are varied. They are sometimes preventive; sometimes corrective; always instructive. We may be bent on some course of our own, the end of which would be moral ruin. He intervenes and withdraws us from our purpose. He dashes into fragments our air-built castles, dissipates our golden dreams, and interrupts many a darling scheme on which our hearts were bent, and which would have proved to be certain destruction "Lo, all these things worketh God oftentimes with man, to bring back his soul from the pit, to be enlightened with the light of the living."

If the reader will turn for a moment to Hebrews 12: 3-12, he will find much precious instruction on the subject of God's dealings with His people. We do not attempt to dwell upon it, but would merely remark that it presents three distinct ways in which we may meet the chastening of our Father's hand. We may "despise" it, as though His hand and His voice were not in it; we may "faint" under it, as though it were intolerable, and not the precious fruit of His love; or, lastly, we may be; "exercised by it," and thus reap, in due time "the peaceable fruits of righteousness."

"Now, if our patriarch had only seized the great fact that God was dealing with him; that He was trying him for his ultimate good; that He was using circumstances, people, the Sabeans, Satan himself, as His instruments; that all his trials, his losses, his bereavements, his sufferings, were but God's marvelous agency in bringing about His wise and gracious end; that He would assuredly perfect that which concerned His dear and much-loved servant, because His mercy endureth for ever; in a word, had Job only lost sight of all second causes, and fixed his thoughts upon the living God alone, and accepted all from His loving hand, he would have more speedily reached the Divine solution of all his difficulties.

But it is precisely here that we are all apt to break down. We get occupied with men and things; we view them in reference to ourselves. We do not walk with God through, or rather above, the circumstances; but, on the contrary, we allow the circumstances to get power over us. In place of keeping God between us and our circumstances, we permit these latter to get between us and God. Thus we lose the sense of His presence, the light of His countenance, the holy calmness of being in His loving hand, and under His fatherly eye. We become fretful, impatient, irritable, fault-finding. We get far away from God, out of communion, thoroughly astray, judging everyone except ourselves, until at length God takes us in hand, and by His own direct and powerful ministry, brings us back to Himself in true brokenness of heart and humbleness of mind. This is "the end of the Lord."

We must, however, draw this paper to a close. Gladly would we expatiate further on Elihu's remarkable ministry; with pleasure and profit could we quote his further appeals to Job's heart and conscience, his pungent arguments, his pointed questions. But we must forbear, and leave the reader to go through the remaining chapters for himself. In so doing, he will find that when Elihu closes his ministry, God Himself begins to deal directly with the soul of His servant (Job 38-41). He appeals to His works in creation as the display of a power and wisdom which ought assuredly to make Job feel his own littleness. We do not attempt to cull passages from one of the most magnificent and sublime sections of the inspired canon. It must be read as a whole. It needs no comment. The human finger could but tarnish its lustre. Its plainness is only equaled by its moral grandeur. All we shall attempt to do is to call attention to the powerful effect produced upon the heart of Job by this the most marvelous ministry surely under which mortal man was ever called to sit — the immediate ministry of the living God Himself.

This effect was threefold. It had reference to God, to himself, and to his friends — the very points on which he was so entirely astray. As to God, Elihu had declared Job's mistake in the following words: "Job hath spoken without knowledge, and his words were without wisdom. My desire is that Job may be tried unto the end, because of his answers for wicked men. For he addeth rebellion unto his sin; he clappeth his hands among us, and multiplieth his words against God.... Thinkest thou this to be right, that thou saidst: My righteousness is more than God's?" But mark the change. Hearken to the breathings of a truly repentant spirit; the brief yet comprehensive statement of a corrected judgment. "Then Job answered the Lord, and said, I know that Thou canst do everything, and that no thought can be withholden from Thee. Who is he that hideth counsel without knowledge? Therefore have I uttered that I understood not; things too wonderful for me, which I knew not. Hear, I beseech Thee, and I will speak I will demand of Thee, and declare Thou unto me. I have heard of Thee by the hearing of the ear, but now mine eye seeth Thee" (Job 42: 1-9).

Here, then, was the turning point. All his previous statements as to God and His ways are now pronounced to be "words without knowledge." What a confession! What a moment in a man's history, when he discovers that he has been all wrong! What a thorough breakdown! What profound humiliation! It reminds us of Jacob getting the hollow of his thigh touched, and thus learning his utter weakness and nothingness. These are weighty moments in the history of souls — great epochs which leave an indelible impress on the whole moral being and character. To get right thoughts about God is to begin to get right about everything. If I am wrong about God, I am wrong about myself, wrong about my fellows, wrong about all.

Thus it was with Job. His new thoughts as to God were immediately connected with new thoughts of himself; and hence we find that the elaborate self-vindication, the impassioned egotism, the vehement self-gratulation, the lengthened arguments in self-defense, all is laid aside; all is displaced by one short sentence of three words: "I am vile." And what is to be done with this vile self? Talk about it? Set it up? Be occupied with it? Take counsel for it? Make provision for it? Nay, "I abhor it."

This is the true moral ground for every one of us. Job took a long time to reach it; and so do we. Many of us imagine that we have reached the end of self when we have given a nominal assent to the doctrine of human depravity, or judged some of those sprouts which have appeared above the surface of our practical life. But, alas! it is to be feared that very few of us indeed really know the full truth about ourselves. It is one thing to say "We are all vile," and quite another to feel, deep down in the heart, that "I am vile." This latter can only be known and habitually realized in the immediate presence of God. The two things must ever go together, "Mine eye seeth Thee" — "Wherefore I abhor myself." It is as the light of what God is shines in upon what I am, that I abhor myself. And then my self-abhorrence is a real thing. It is not in word, neither in tongue, but in deed and in truth. It will be seen in a life of self-abnegation, an humble spirit, a lowly mind, a gracious carriage in the midst of the scene through which I am called to pass. It is of little use to profess very low thoughts of self, while, at the same time, we are quick to resent any injury done to us, any fancied insult, slight, or disparagement. The true secret of a broken and contrite heart is to abide ever in the Divine presence, and then we are able to carry ourselves right toward those with whom we have to do.

Thus we find that when Job got right as to God and himself, he soon got right as to his friends, for he learned to pray for them. Yes, he could pray for the "miserable comforters," the "physicians of no value," the very men with whom he had so long, so stoutly, and so vehemently contended! "And the Lord turned the captivity of Job when he prayed for his friends."

This is morally beautiful. It is perfect. It is the rare and exquisite fruit of Divine workmanship. Nothing can be more touching than to see Job's three friends exchanging their experience, their tradition, and their legality for the precious "burnt-offering;" and to see our dear patriarch exchanging his bitter invectives for the sweet prayer of charity. In short, it is a most soul-subduing scene altogether. The combatants are in the dust before God and in each other's arms. The strife is ended; the war of words is closed; and instead thereof, we have the tears of repentance, the sweet odor of the burnt-offering, the embrace of love.

Happy scene! Precious fruit of Divine ministry! What remains? What more is needed? What but that the hand of God should lay the top-stone on the beauteous structure? Nor is this lacking, for we read, "The Lord gave Job twice as much as he had before." But how? By what agency? Was it by his own independent industry and clever management? No; all is changed. Job is on new moral ground. He has new thoughts of God, new thoughts of himself, new thoughts of his friends, new thoughts of his circumstances; all things are become new. "Then came there unto him all his brethren, and all his sisters, and all they that had been of his acquaintance before, and did eat bread with him in his house; and they bemoaned him, and comforted him over all the evil that the Lord had brought upon him; every man also gave him a piece of money, and every one an ear-ring of gold. So the Lord blessed the latter end of Job more than his beginning. ... After this lived Job an hundred and forty years, and saw his sons, and his sons' sons, even four generations. So Job died, being old and full of days."

This selection sponsored by:

www.book-ministry.com

Look for other Kindle eBooks:

Charles Henry Mackintosh: Notes on the Pentateuch;

Ruth Paxton: Life on the Highest Plane;

and a wide selection of T. Austin-Sparks messages.